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SUMORBO KMALU SESTAVIL SEZNAM NOVIH MINISTROV

VLADNA KRIZA 
V KONČNI FAZI
Tajnik PRI La Malfa sprejel mesto zakladnega ministra 
Polemike o številu podpredsednikov vlade - PSD1 
še vedno vztraja pri predlogu o policijskem priporu

RIM, 5. — Vladna kriza je stopila v zaključno fazo. Stranke 
leve sredine so odobrile sporazum o vladnem programu, odprta osta
jajo le še nekatera vprašanja v zvezi s podelitvijo ministrskih 
mest. Pričakovati je torej, da bo mandatar za sestavo nove vlade 
Rumor v najkrajšem času, najkasneje pa v prvih dneh prihodnjega 
tedna, odšel k predsedniku republike s seznamom novih ministrov.

Po vodstvu PSDI in centralnem
komiteju PSI sta danes proučili re
zultate pogajanj med strankami le
vega centra PRI in KD. Vsedržav
ni svet PRI je formalno sklenil, naj 
stranka vstopi v vlado; tako bo
strankin tajnik La Malfa postal za
kladni minister, Bucalossiju pa bodo 
verjetno poverili ministrstvo za
znanstveno raziskavo. V svojem po
ročilu na seji vsedržavnega sveta

priporu, o katerem naj bi po spo
razumu razpravljali v sklopu sploš
ne preureditve preventivnih ukre
pov. Socialdemokratski predstavnik 
meni, da je to nesmiselno, ker se 
preventivni ukrepi nanašajo na lju
di, ki so bili že obsojeni, medtem 
ko policijski pripor predvideva mož
nost aretacije oseb, ki ne samo, 
da še niso bile obsojene, ampak

je La Malfa ugotovil, da ostale k' sploh še niso zakrivile nobe- 
stranke levega centra niso sprejele neSa zločina. Jasno je, da bi 
njegovega predloga o neposrednem vztrajanje PSDI na predlogu o po- 
sodelovanju tajnikov štirih _strank, litijskem priporu, proti kateremu
v vladi, zaradi česar mora PRI iz
raziti «prvo obžalovanje*. Vsekakor 
pa to še ne more biti vzrok, da 
ne bi republikanci vstopili v vlado, 
kateri je La Malfa izrekel priznanje, 
da je postavila javne stroške kot

bistveni element krize in inflacijske
ga procesa.

La Malfa je opozoril, da bo no
va vlada prevzela zelo težko de
diščino, ki bi lahko postala še 
težja zaradi nekaterih obvez, ki 
jih je sprejela Andreottijeva vlada 
in ki jih bo treba spoštovati. Pred
vsem pa je tajnik PRI poudaril 
potrebo po preprečitvi nadaljnjega 
naraščanja cen, kar pa bo mogoče 
doseči le z odpravo globljih vzro
kov inflacijskega procesa.

Tudi republikanci torej, kot že 
včeraj socialisti, so že izrekli ne
katere pridržke o sporazumih za 
sestavo nove vlade. Toda tudi so
cialdemokrati niso povsem zado
voljni, kot priča današnje pismo 
predsednika poslancev PSDI Ca- 
riglie strankinemu tajniku Orlan- 
diju. Cariglia se pritožuje, ker je 
med pogajanji prišlo do praktične 
opustitve 'predloga o policijskem

so vzdignile svoj glas vse demo
kratične sile, lahko povzročilo novi 
vladi hude preglavice.

Socialdemokrati pa se jezijo tudi 
zaradi predloga, naj bi podpred
sedniško mesto v vladi podelili 
predstavniku PSI. Senatna skupina 
PSDI je danes objavila poročilo, 
v katerem trdi, da bi morali ime
novati dva podpredsednika — ene
ga socialdemokrata in enega so
cialista — ali pa nobenega.

Danes se je sestala tudi senatna 
skupina PSI, ki je določila svoje 
kandidate za ministrska mesta. Ta
ko naj bi postali ministri senatorji 
PSI Pieraccini, Corona in Viglia- 
nesi.

Kongres CGIL
BARI, 5. — Na osmem vsedržav

nem kongresu CGIL so imeli danes 
zjutraj besedo gostje iz tujine, ki 
so izrazili solidarnost in podporo 
delavcev in sindikatov njihovih 
držav italijanskim delavcem. Med 
drugimi so pozdravili delegate pred
stavnik sovjetskih sindikatov Pro- 
korov, sekretar francoske CGT 
Moynot in predsednik svetovne sin
dikalne federacije Enrique Pasto- 
rino, ki je potrdil interes svoje 
organizacije za združevalne pro
cese, ki so v teku tudi na med
narodni ravni.

Pastorino je izrekel popolno pod
poro akciji CGIL in vseh italijan
skih sindikalnih sil, ki se potegu
jejo za napredek sindikalne enot
nosti v Italiji in za nove odnose 
sodelovanja med sindikati na med
narodni ravni.

Na popoldanskem delu kongresa 
pa se je nadaljevala razprava o 
poročilu generalnega tajnika CGIL 
Lame, v katero so posegli številni 
govorn'ki, med njimi generalni taj
nik kovinarske zveze Trentin.
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Ameriški državni tajnik Rogers ob prihodu
Helsinkih

v konferenčno palačo v

SEJA REPUBLIŠKE KONFERENCE SOCIALISTIČNE ZVEZE SLOVENIJE

Posvetovanja o organiziranju javne 
razprave o novi republiški ustavi

Naloge SZDL v zunanji politiki - Novi člani izvršnega sveta
LJUBLJANA, 5. - V Ljubljani 

sta se sešla na skupni seji pred
sedstvo in izvršni odbor republiške 
konference socialistične zveze. Po
svetila sta jo organiziranju javne 
razprave o ustavi. Člane obeh te
les konference socialistične zveze 
je z glavnimi dopolnitvami tako 
osnutka zvezne kot republiške u- 
stave seznanil predsednik republi
ške ustavne komisije Sergej Krai
gher. Ob koncu seje so sprejeli 
sklepe in stališča o usmerjanju in 
spremljanju ustavne razprave.

Na skupni seji so precej časa in 
pozornosti posvetili tudi nalogam 
te organizacije v zvezi z zunanje
politično dejavnostjo Jugoslavije. 
Mir v Vietnamu, dogovarjanje in 
sodelovanje med velesilami, prvi 
del evropske konference o sodelo
vanju in varnosti, zlasti pa pripra
ve na konferenco neuvrščenih v 
Alžiru — vse to so procesi, o ka
terih so najvišji vodstveni organi 
države, ZK in družbenopilitičnih or
ganizacij že razpravljali. Poudarili 
pa so, da je bilo o teh ključnih 
vprašanjih vse premalo razprav v 
vrstah najširše družbenopolitične 
organizacije — socialistične zveze.

Da bi presegli zaprtost pri ob
ravnavanju zunanjepolitičnih doga
janj, so sklenili ustanoviti pri re
publiški konferenci socialistične 
zveze poseben svet za spremljanje

zunanje politike. Poleg tega naj 
bi v jeseni v aktivih socialistične 
zveze na terenu spodbudili širšo 
razpravo o zunanjepolitičnih pro
blemih, pri tem naj bi še posebej 
podčrtali mesto in vlogo Slovenije 
in Jugoslavije pri njihovem reše
vanju. Sploh naj bi bili aktivi v 
prihodnje globlje in podrobneje ob
veščeni o prizadevanjih Jugoslavi
je za aktivno vključevanje v naj
novejše evropske in svetovne poli
tične in gospodarske tokove.

Republiški in gospodarski zbor 
republiške skupščine Slovenije sta 
danes na skupni seji obravnavala 
gradivo izvršnega sveta o ekonom
skih stikih Slovenije s tujino. Uvod
no obrazložitev je imel podpredsed
nik izvršnega sveta Rudi Čačinovič. 
Orisal je gospodarsko stanje na 
svetovnem trgu in pa trenutna go
spodarska gibanja v Jugoslaviji. 
Opozoril je na še vedno nerešeno 
denarno stanje in poudaril, da di
nar ne bi smel menjati vrednosti 
do zlata zdaj, ko nemška marka 
raste in ameriški dolar pada, pri 
nas pa še vedno previsoko cenimo 
dolar, je dejal Rudi Čačinovič. V 
Sloveniji so razmerja med giba
njem izvoza in uvoza še manj u- 
sklajena kot v državi. V petih me
secih letos je Slovenija v primer
javi z enakim obdobjem lani pro
dala za 17 odstotkov več blaga, kar
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ITALIJANSKI ZUNANJI MINISTER MEDICI POUDARIL POTREBO PO POPOLNI RAZOROŽITVI

Popuščanje napetosti v ospredja posegov 
zunanjih ministrov na evropski konferenci
Tajnik za zunanje zadeve Minic predložil deklaracijo o načelih, na katerih naj bi temeljili 
odnosi med udeleženkami konference - Rogers o pomenu srečanja med Brežnjevom in Nixonom

RIM, 5. - Generalni tajnik PSI 
De Martino je sprejel danes na sedežu 
stranke tajnika britanske laburistične 
partije Rona Wawarda, ki mu je iz
ročil poslanico Harolda Wilsona.

HELSINKI, 5. - Na evropski 
konferenci o varnosti in sodelova
nju je prišlo danes do prvega in
cidenta, ki pa ni imel nobenih po
sledic. Po posegu ameriškega zu
nanjega ministra Rogersa je nam
reč danski zunanji minister Ander
sen, ki je trenutno vodil diskusi
jo, prekinil zasedanje in sporočil 
delegatom, da jim mora poročati 
o temi, ki ni na dnevnem redu in 
je zato zahteval, da časnikarji, fo
tografi in številni snemalci zapusti
jo dvorano ter da se razprava na
daljuje za zaprtimi vrati.

Seja za zaprtimi vrati je trajala 
nekaj manj kot pol ure. Ob koncu 
so glasniki nekaterih delegacij spo
ročili, da je na predsedstvo konfe
rence prispelo pismo Izraelske vla
de, v katerem je rečeno, da zahte
va Izrael prisotnost svojega dele
gata na konferenci, če bodo spre
jeli zahtevo malteškega miinstrske- 
ga predsednika Mintoffa, ki je 
predlagal, da bi se zasedanja ude
ležili tudi Alžirija in Tunizija. Min- 
toff ni dovolil predsedniku Ander-
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Urednik dnevnika «Messaggero» 
prijavljen sodnim oblastem

Alessandro Perrone naj bi nasilno preprečil Barziniju, da bi opravljal 
funkcijo novega odgovornega urednika - Dnevnik zavrača obtožbe

RIM, 5. — Boj za vodstvo rim
skega dnevnika «11 Messaggero* se 
je danes še bolj zaostril. Časnikar 
Luigi Barzini, ki ga je novi lastnik 
polovice delnic dnevnika, reakcio
narni založnik Rusconi, imenoval 
za novega odgovornega urednika, 
je vložil sodno prijavo proti seda
njemu odgovornemu uredniku «Mes- 
saggera* Alessandru Perroneju.

Barzini obtožuje Perroneja, ki je 
tudi lastnik druge polovice delnic 
dnevnika, da mu je nasilno pre
prečil opravljanje svoje funkcije 
ter da je kršil zakon o tisku, ko 
je še naprej podpisoval dnevnik, 
tudi po razsodbi rimskega sodišča, 
da je Barzinijevo imenovanje s for
malnega vidika pravilno. Po trdit
vah Barzinija naj bi do nasilja 
prišlo, ko je 2. julija zvečer obi
skal uredništvo «Messaggera», kjer 
naj bi mu Perrone preprečil, da 
bi se nastanil v uradu odgovorne
ga urednika.

Jutrišnji «Messaggero» pa bo ob
javil noto, v kateri odločno zavra
ča trditve Luigija Barzinija. Nota 
se sklicuje na poročilo, ki ga je 
objavila tiskovna agencija ANSA 
o Barzinijevem obisku na sedežu 
«Messaggera» ter na intervju, ki 
ga je sam Barzini dal nekemu kro
nistu milanskega «Corriere della 
Sera*. V tem intervjuju je Barzini 
dejal, da je bil Perrone z njim iz
redno vljuden ter da ga je ob

koncu razgovora pospremil do vrat, 
za kar mu je Barzini hvaležen, pa 
čeprav je prepričan, da ga nihče 
od kolegov «Messaggera» ni mislil 
napasti.

Glede druge obtožbe, da je nam
reč Perrone nezakonito podpisoval 
časopis, pa nota poudarja, da so 
Perronejevi odvetniki obrazložili 
Barziniju in notarju, ki ga je sprem
ljal med obiskom v uredništvu, da 
sklep sodišča o pravilnosti Barzini- 
jevega imenovanja ni polnomočen, 
ker je treba počakati na izid pri
ziva, ki ga je Perrone formalno na
povedal. Nota «Messaggera» se za
ključuje s trditvijo, da bodo sodne 
oblasti prav gotovo ugotovile ne- 
vzdržnost in neutemeljenost prija
ve, ki je samo nova in prav goto
vo ne še zadnja epizoda v poskusu 
«eskalacije» proti «Messaggeru» in 
proti genovskemu dnevniku «Seco- 
lo XIX*.

Rimski časnikarji, ki podpirajo 
politično linijo vsedržavnega časni
karskega združenja v polemiki z 
reakcionarnimi stališči rimskega 
deželnega združenja, so se danes 
zbrali na zborovanju skupaj z u- 
redniki cMessaggera*. Ob koncu so 
odobrili resolucijo, kj poziva orga, 
ne časnikarskega sindikata, naj 
sprožijo konkretne pobude, da bi 
pokazali solidarnost z uredniki 
«Messaggera», ter naj bi v tej zve
zi stopili v stik s sindikalno fe

deracijo CGIL, CISL in UIL, s 
sindikati tiskarjev in RAI-TV ter s 
sindikalnimi predstavništvi proda
jalcev časopisov za skupne akcije. 
Rimski časnikarji so tudi podprli 
predlog vsedržavnega časnikarske
ga združenja po «zamrznjenju» se
danjega položaja na področju tiska 
v pričakovanju organskih in nujnih 
zakonskih pobud, kar naj bi pre
prečilo nove manevre proti svobodi 
tiska, časnikarji so končno pozva
li vodstvo rimskega združenja, naj 
sproži disciplinski postopek proti 
Barziniju, ki je tudi predsednik 
rimskega ’ združenja, zaradi proti- 
sindikalnega ravnanja.

senu, da bi prebral pisma in zahte
val, naj konferenca zavrne izrael
sko zahtevo. Po posegu nekaterih 
delegatov so nato sklenili, da bo o 
tem razpravljala posebna komisija, 
ki so jo ustanovili, da bi sklepala 
o prisotnosti alžirskega, tunizijske
ga in morda tudi izraelskega de
legata.

sedskih odnosov. S tem v zvezi je 
Minič opozoril na vprašanje nacio
nalnih manjšin, katerih pravice se 
ne spoštujejo povsod.

Poročal je konferenci tudi o pri
pravah na konferenco neuvrščenih 
držav na vrhu ter dejal, da so na
čela, za katere se Jugoslavija za- 

Današnje zasedanje se je začelo ,vzema "a. konferenci o evropski 
envnrnm nredstavniko kneževine I varnosti in sodelovanju ista, za

katere se bo zavzemala tudi na 
konferenci neuvrščenih. Minič je

z govorom predstavnika kneževine 
Monaco, na kar so med drugimi 
spregovorili tudi zunanji ministri 
Velike Britanije, Islandije, Jugosla
vije, Avstrije, ZDA in Italije.

Britanski minister Douglas Home 
je podčrtal dejstvo, da- evropska 
konferenca o varnosti in sodelova
nju ne zadeva samo države, člani
ce obeh vojaških blokov. Poudaril, 
je velik prispevek, ki so ga dale 
med pripravljalnim delom konfe
rence nevtralne in neuvrščene dr
žave. Dodal • je, da konferenca o 
varnosti ne pomeni pogajanj med 
obema vojaškima blokoma temveč 
srečanje držav na podlagi enako
pravnosti.

Za njim je spregovoril jugoslovan
ski zvezni tajnik za zunanje zadeve 
Miloš Minič, ki je poudaril, da bi 
odnosi med evropskimi državami mo
rali biti v bodoče odnosi med svo
bodnimi in enakopravnimi narodi.

Jugoslovanski zvezni tajnik se je 
ozrl na trenutno stanje v Evropi in 
opozoril na dejstvo, da se struktura, 
ki je nastala v dobi hladne vojne 
postopoma spreminja, čeprav je Ev
ropa še vedno razdeljena na bloke in 
gospodarske grupacije, še vedno ob
stajajo velike vojaške sile in imajo 
razne države vojaška oporišča na tu
jem ozemlju. Proces popuščanja na
petosti ni enakomerno zajel vso Evro
po, še manj pa ostali svet, kjer so 
še vedno ostanki kolonializma in 
plemenske diskriminacije ter vmešava
nja v notranje zadeve tujih držav. 
Posebno je opozoril na nevarnost kri
ze na Bližnjem vzhodu, na stanje v 
Indokini, kjer še ni miru ter na pre
pad med razvitimi in nerazvitimi dr
žavami. S tem v zvezi je opozoril na 
nevarnost, da ustvarijo evropske dr
žave s svojimi prizadevanji, da bi 
premostile medsebojna nasprotja, te
melje za še bolj nevarne konfronta
cije.

Za krepitev varnosti in sodelova
nja v Evropi je po mnenju jugo
slovanskega zveznega tajnika še 
zlasti pomemben razvoj dobrih so-

državami. V imenu jugoslovanske 
vlade je predložil osnutek deklara
cije o načelih, ki bi jih države 
udeleženke konference morale spo
štovati v medsebojnih odnosih. Od
nosi med državami bi morali teme
ljiti na načelih enakopravnosti, su
verenosti, ozemeljske nedotakljivo
sti, politične neodvisnosti. Države 
bi se morale vzdržati uporabe sile 
in groženj ter si prizadevati za 
zmanjšanje oborožitve. Obvezati bi 
se tudi morale, da bodo reševale 
spore na miren način ter da bodo 
spoštovale osnovne svoboščine, svo
bodo misli, vere in prepričanja. 
Spoštovati bi morale nadalje pra
vice narodov do samoodločbe ter 
si prizadevati za vsestransko poli
tično, gospodarsko, socialno, kul
turno, znanstveno, tehnološko in 
drugo sodelovanje.

Danes je spregovoril tudi italijan
ski zunanji minister Medici, ki je 
dejal, da so moskovski in varšav
ski sporazum ter sporazum o Ber
linu in tisti med obema Nemčijama 
odločno prispevali k izboljšanju po
litičnega ozračja v Evropi in da 
so olajšali pripravo na konferenco 
v Helsinkih. Konferenca o varnosti 
in sodelovanju bi morala biti, po 
besedah ministra Medicija, zgled 
ljudstvom drugih celin, ki naj bi 
sledila evropskim narodom na poti 
varnosti in sodelovanja.

Medici je poudaril, da je vojaška 
plat odločilna v iskanju politične 
varnosti. Popuščanje napetosti 
zahteva popolno in splošno razoro
žitev, ki pa ne more biti omejena 
samo na Evropo. Evropske države 
lahko sprejmejo nekatere ukrepe, 
da bi dokazale svojo dobro voljo
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del svojega govora posvetil sode
lovanju na področju kulture, infor
macij in stikov med državami. Ob 
koncu je predlagal, naj konferen-

in da bi okrepile medsebojno za
upanje. Med temi ukrepi je ome
nil medsebojno obveščanje o vo
jaških manevrih.

Ameriški državni tajnik William 
Rogers je v svojem govoru predlo
žil načrt v petih točkah, v kate
rem omenja med drugim sporazum 
o izmenjavi vojaških informacij, o 
mirni rešitvi nasprotij med država
mi udeleženkami, razvoj izmenjav 
in sodelovanja na znanstvenem in 
tehnološkem področju ter ukrepe za 
olajšanje svobodnega kroženja in
formacij. Ob koncu je Rogers po
udaril velik pomen srečanja na

ca sprejme dokument o načelih na vrhu med predsednikom Nixonom 
katerih naj temeljijo odnosi med in generalnim tajnikom KP SZ

Brežnjevom, ki sta v skupnem za
ključnem sporočilu izjavila, da je 
zagotovitev trajnega miru v Ev
ropi ena osnovnih nalog politike 
obeh držav.

Po odobritvi doseženih spora
zumov o vladnem programu s 
strani vseh štirih strank leve sre
dine je vladna kriza stopila v 
zaključno fazo. Treba bo še re
šiti nekatera vprakanja v zvezi 
s porazdelitvijo ministrskih mest, 
nakar bo lahko Rumor odšel k 
predsedniku republike in mu spo
ročil sestavo nove vlade.

Na konferenci o evropski var
nosti in sodelovanju sta včeraj 
posegla tudi italijanski zunanji 
minister Medici in jugoslovanski 
zvezni tajnik za zunanje zadeve 
Miloš Minič. Medici je dejal, da 
je za utrditev popuščanja nape
tosti potrebna popolna in sploš
na razorožitev, medtem ko j«

tdane$' ______ _
Minič predložil deklaracijo o na
čelih, na katerih bi morali te
meljiti odnosi med državami, ki 
se udeležujejo konference v Hel
sinkih.

Predsednik tržaškega pokrajin
skega sveta Zanetti je včeraj o- 
risal nekatere osnovne smernice 
konference o manjšinah, ki jo 
bo prihodnje leto organizirala 
tržaška pokrajinska uprava. Ko
munistični svetovalec Iskra je v 
tej zvezi podčrtal zahtevo, da

mora biti zasedanje posvečeno 
predvsem slovenski manjšini v I- 
taliji, kot to izhaja iz sklepa po
krajinskega sveta in da se ne 
sme dopustiti, da bi vse skupaj 
«razvodenelo v visoki abstraktni 
razpravi*.

V Vidrni^ je deželni odbor PSI 
soglasno potrdil osnovne politič
ne smernice, ki izhajajo iz re
solucije, ki jo je stranka spre
jela na deželnem kongresu o po
litični usmeritvi deželne uprave. 
Deželni odbor je ponovno izvo
lil za svojega tajnika Tringaleja, 
svetovalska skupina PSI pa za 
načelnika Pittonija, imenoval je 
tudi desetčlansko skupino za po
gajanj«.

je celo nad predvideno dinamiko, 
vendar je hkrati kupila v tujini 
kar za 54 odstotkov več. Tako Slo
venija pokriva z izvozom samo še 
58 odstotkov vrednosti uvoza, med
tem ko so v petih mesecih lani po
krivali z vrednostjo izvoza že tri 
četrtine. Čačinovič je poudaril tudi 
pomembnost sodelovanja z dežela
mi v razvoju, saj se je treba za 
vedati, da je Slovenija slaba suro
vinska baza. Gospodarsko sodelo
vanje z obmejnimi državami pa je 
še toliko bolj pomembno, če vemo 
da živi vel’ko naših rojakov prav 
v teh predelih, je dejal tudi Čači
novič.

Predsednik republiškega izvršne
ga sveta Andrej Marinc je na da
našnji seji republiškega zbora slo
venske skupščine predložil nekate
re spremembe v republiškem izvrš
nem svetu. Zaradi izteka mandat
ne dobe oziroma zaradi prevzema 
novih dolžnosti, je predlagal da 
razrešijo Toneta Tribušona, Toma
ža Bizajla, Marjana Dolenca, Fran
ca Razdevška in Zoro Tomič. Za 
novega podpredsednika je predla
gal dosedanjega člana izvršnega 
sveta Zvoneta Dragana, za ponov
no izvolitev dosedanje sekretarje 
Borisa Mikoša, Jožeta Novinška in 
Milovana Zidarja, za nove člane 
slovenskega izvršnega sveta pa: 
generalmajorja Miho Butara za re
publiškega sekretarja za narodno 
obrambo, direktorja zdravstvenega 
doma Celje zdravnika - specialista 
Antona Fazarinca za republiškega 
sekretarja za zdravstvo in social
no varstvo, političnega delavca v 
CK ZKS magistra ekonomije Vla
da Klemenčiča, za člana izvršnega 
sveta, predsednika častnega razso
dišča CK ZKS Marjana Lenarčiča 
za člana izvršnega sveta, doseda
njega pomočnika glavnega direk
torja živilskega kombinata Žito —< 
Ljubljana diplomiranega ekonomi
sta Draga Petroviča za republi 
škega sekretarja za gospodarstvo 
in poslanko republiškega zbora di' 
plomirano politologinjo Elo Ulrih za 
republiško sekretarko za prosveto 
in kulturo.

Republiški zbor je predloge pred
sednika izvršnega sveta soglasno 
potrdil. DRAGO KOŠMRLJ

Šejk Rahman 
obišče Jugoslavijo

BEOGRAD, 5. — Na vabilo predsed
nika zveznega izvršnega sveta Dže- 
mala Bijediča bo predsednik vlade 
LR Bangla deša šejk Rahman od 26. 
do 31. julija bil na uradnem in 
prijateljskem obisku v Jugoslaviji. Med 
obiskom bo Rahmana sprejel tudi pred
sednik Tito. V zvezi s tem obiskom je 
danes podpredsednik Z1S dr. Jakov 
Sirotkovič sprejel veleposlanika Ban
gla deša Dehuja na njegovo zahtevo 
in se z njim razgovarjal tudi o gos
podarskih odnosih med obema dr
žavama.

v *

Lou Nuiova vlada je mobilizirala tudi otroke, da bi ustavila napredo
vanje osvobodilnih enot

PISMO II RIMA

F enomen
Ta je pa dobra! Letos poleti, 

ko bo nebroj turistov z vsega sveta 
preplavil Rim s svojimi sandali, 
slamnatimi klobuki in fotografski
mi aparati, jim bo občinska upra
va pripravila lepo presenečenje 
ter zaprla vse muzeje. Uradna 
razlaga je, da je premalo pazni
kov, in še ti morajo na počitnice.

Menda ni treba poudariti, da je 
to groteskni položaj s samomoril
skimi aspekti, če upoštevamo, da 
je turizem praktično edina tindu- 
strija», s katero razpolaga tako 
imenovano mečno mesto*. V ta
kem položaju, če malo pomislimo, 
je bila znana ponudba nekega ame
riškega finančnega mogotca, da bi 
kupil Kolosej (ali se spominjate, 
zgodilo se je lani), konec koncev 
še kar sprejemljiva. Lahko si nam
reč mislimo, da bi tujci bo,je 
upravljali znamenite rimske spo
menike ter jih ne bi zapirali v 
poletnem času.

Nekdo bo mogoče oporekal, da 
je v Rimu dovolj stvari, ki si jih 
lahko turisti ogledajo na prostem. 
Toda to je iluzija: izkopanine, par
ki, palače, dvorci, cerkve itd. so 
v veliki meri le razvaline, obdane 
s pregradami, da bi se jim fcdo 
ne približal, ali pa celo zaprte v 
jeklene kletke, da se ne bi do
končno podrle. Kar se tiče Kolo- 
seja, je vstop dovoljen samo v 
majhen del parterja; cesarski jo- 
rumi so zaprti, ker ni osebja; 
arheološko področje na Preneslinu 
je popolnoma zapuščeno ter ga po
stopno izpodriva mesto, ki se širi; 
znameniti vodovodi, ki jih lahko 
vidite na vseh starih slikah, po
časi razpadajo, ker ni denarja za 
popravila; Appia Antiča se počasi 
spreminja v smetišče in zavetišče 
za plačano ljubezen; galerijo an
tične umetnosti v palači Barberini 
je tmanu militari* zasedel neki kro
žek častnikov, medtem ko umetni
ne, ki so krasile sobane, že 25 let 
ležijo v skladišču. Na zadnje pa 
so še ugotovili, da je Konstantinov 
slavolok — verjetno najbolj zname
nit slavolok na svetu — okužil rak 
izpušnih plinov avtomobilov, tako 
da se že nevarno maje. Tudi tu 
so že začeli postavljati pregrade, 
da bi ga izolirali.

Takšen je torej položaj, fci se u 
dneva v dan slabša. Kaj se bo 
šele zgodilo čez dve leti, ko bodo 
ob priliki svetega leta prispeli v 
Rim milijoni in milijoni romarjev- 
turistov? Govori se o 13 milijonih 
oseb, nekateri trdijo celo, da jih 
bo od 20 do 25 milijonov. Kaj bo
mo torej pokazali tem ljudem, po
leg papeža?

Dovolite mi, da sam nekaj pred
lagam: veste, da obstajajo muzeji 
strahot, z najdebelejšo žensko, z 
dvoglavim psom in podobnimi fe
nomeni. Lahko bi priredili nekaj 
podobnega! Lahko bi organizirali 
avtobuse in pokazali turistom, ka
ko se neko mesto ne sme razvi
jati; lahko bi odprli razstavo » 
naslovom *Kako se ne sme uprav
ljati mesta*; lahko bi po vzorcu 
ttunela strahu* organizirali za tu
riste krožno pot skozi prometni 
kaos. Druga zanimivost bi lahko 
bila obisk po ministrstvih, oziroma 
poučen ogled italijanske birokracije.

Toda najzanimivejši komad to
vrstne razstave bi lahko postavili 
na ogled — pod šotorom ali leseno 
lopo — v samem središču mesta. 
Fenomen, ki bi ga lahko s pono
som razkazali turistom, je neki vo
dilni funkcionar ministrstva za pre
voze, ki prav v teh dneh odhaja 
v predčasni in prostovoljni pokoj 
na osnovi žalostno preminule An- 
dreottijeve vlade. Kaj pa je čud
nega v njem, boste vprašali. Ta
koj vam razložim: možakar je s*ar 
47 let, pri upokojitvi pa so mu 
izračunali, da je delal 49 let. In 
zagotavljam vam, da ne gre za po
moto!

No, upam si trditi, da se bodo 
turisti po ogledu takšnega feno
mena lahko vrnili domov več kot 
zadovoljni!

MARIO DEZMANN

Kambodža bo prosila 
Izrael za pomoč

TEL AVIV, 5. - Kamboški vele
poslanik v Izraelu je izjavil, da bo 
njegova viada zaprosila Izrael za vo
jaško pomoč, če ji bodo ZDA odrekle 
svojo. Dodal je, da bo Kambodža za
prosila naj Izrael pošlje svoje vojaš
ke izvedence za borbo porti osvobodil
nim silam ter za urjenje kamboških 
pilotov. Kamboški veleposlanik je de- 
jal, da je prošnja v zvezi z odločitvi
jo uprave da preneha z bombardira
njem Kambodže 15. avgusta.

da 86 ^Ptno kamboški 
pilob unjo v ameriških oporiščih
Ldlfn^b1" LiUŽnem Vietnamu- Z*sedaj m kamboška prošnja še uradna, 
saj čaka Lon Nolova vlada na razplet 
dogeokot v ZDA in še vedno upa, 
oa bodo Američani nadaljevali svojo 
pomoč.



PRIMORSKI DNEVNIK TRŽAŠKI DNEVNIK
HOTNI SKLEPI DEŽELNEGA VODSTVA SOCIALISTIČNE STRANKE V VIDMU

Tringale ponovno izvoljen 
za deželnega tajnika PSI

Za načelnika skupine so izvolili Pittonija - Imenovana 10-članska delegacija za poga
janja ■ Potrjene osnovne smernice deželnega kongresa PSI in obveze do Slovencev

V Vidmu se je sinoči sestal de
želni odbor PSI, ki je potrdil o- 
snovne smernice socialistične stran
ke o politični usmeritvi deželnega 
sveta in deželnega odbora. Štiri
deset članov deželnega odbora PSI 
je bilo soglasnih, da predstavlja 
osnovo resolucija, ki je bila soglas
no sprejeta na deželnem kongresu 
PSI v Lignanu in obveze, ki so bile 
sprejete v tem okviru ter obveze 
generalnega tajnika stranke De 
Martina. Gre torej tudi za jasne 
obveze socialistov do slovenske na
rodnostne skupnosti.

Deželni odbor PSI je nato ponov
no soglasno izvolil deželnega taj
nika Tringaleja, svetovalska skupi
na pa je imenovala za načelnika 
skupine Pittonija. Tako Tringale 
kot Pittoni bosta torej načelovala 
socialistični delegaciji, ki se bo 
pogajala z drugimi strankami za 
obnovitev vodstvenih organov de
želnega sveta. Deželni odbor je tu
di — vedno soglasno — izvolil de
legacijo za pogajanja, v kateri so 
poleg Tringaleja in Pittonija tudi 
Fortuna, Gioffre, Tosolini, Vazzoler, 
Castiglione, Ghersi, De Carlo in 
Angeli.

Za druga mesta v deželnem vod
stvu stranke pa so se sporazumeli, 
da bodo o njih odločali po izvolitvi 
deželnega odbora, po vsej verjet
nosti šele jeseni.

Sinoči še ni bilo znano, kdaj bo 
prišlo do prvih uradnih razgovorov 
med strankami leve sredine. Vse 
pa kaže, da bodo kriz rešili hi
treje, kot se je prvotno pričako
valo. Zelo verjetno je namreč, da 
bo predsedoval deželnemu odboru 
Comelli, deželnemu svetu Berzanti, 
istočasno pa naj bi prišlo do resnih 
sprememb v političnih odnosih, ker se 
bo okrepila vloga strank, deželnih 
odborov in s tem tudi vloga dežel
nega sveta.

Poročilo seje sv«ta SS
«V sredo, 4. julija, je bila seja 

sveta Slovenske skupnosti. Seja — 
je rečeno v poročilu za tisk — 
je bila posvečena predvsem zad
njim deželnim volitvam. Na za
četku Se je deželni svetovalec dr. 
Drago Štoka zahvalil vsem, ki so 
se trudili in kakorkoli pomagali 
za uspeh volitev. Izrazil je zado
voljstvo, da je SS ohranila glasove 
in mestoma tudi napredovala. Pou
darjeno je bilo enotno šlališče in 
ožje sodelovanje na volitvah med 
Slovenci v tržaški in goriški po
krajini. SS bo težila 'Una, da 
čimprej raztegne svoje delovanje 
na vso deželo, od Milj do Trbiža. 
Za tem je svet podrobno analizi
ral volilne rezultate. Drugi del se
je je svet SS posvetil razgovoru 
o novem deželnem vodstvu, o se
stavi novega deželnega odbora in

o zadržanju SS do nove deželne 
vlade. Nato je razpravljal o na
čelnih smernicah za široko pre- 
osnovo SS. Svet se je pomudil še 
pri regulacijskih načrtih in pri 
avtoportu pri Fernetičih. Na koncu 
je z začudenjem vzel na znanje 
sklep, ki se je bil sprejet na zadnji 
seji ZSŠD dne 3.7.1973, s katerim 
se je začela rušiti enotnost slo
venskih športnih organizacij* *.

Zadnji stavek tiskovnega poroči
la o seji SS se očitno nanaša na 
sklep Združenja slovenskih šport
nih društev, da vstopi v Slovensko 
kulturno gospodarsko zvezo. Kot 
smo obveščeni se je za vstop v 
SKGZ na seji 3.7. t.l. izrekla ve
lika večina društev (8), proti vklju
čitvi v SKGZ je bilo le eno dru
štvo, štiri pa so se vzdržala z

obvezo, da se bodo glede vstopa 
izrekla do letošnjega novembra. 
V nasprotju s tem. kar trdi poro
čilo SS, je večina slovenskih šport
nih društev, včlanjenih v ZSŠD, 
očitno mnenja, da predstavlja prav 
vključitev ZSŠD v SKGZ jamstvo 
za ohranitev enotnosti slovenskih 
športnih organizacij.

Obvestilo pevcem 
partizanskega zbora

Vse člane Tržaškega partizanskega 
pevskega zbora vabimo, da se v 
nedeljo ob 18. uri zberejo na priredit
venem prostoru na Vrhu pri Do
berdobu.

JUTRI OTVORITEV XI. FESTIVALA ZNANSTVENE FANTASTIKE

Spored obeta nekaj zanimivih filmov
V kinu Excelsior retrospektiva z naslovom «Od Golema do robota»

Jutri, v soboto 7. julija ob 21.15 
bo na Gradu sv. Justa otvoritev 
XI. mednarodnega festivala znan
stveno - fantastičnega filma, ki bo 
trajal teden dni. Tekmovalo bo 
10 celovečernih in 15 kratkih fil
mov. Skupno bo na sporedu 42 
filmov 11 držav. Poleg večernih 
predvajanj bodo še popoldanska v 
kinu Eicelsior v okviru retrospek
tive, ki je letos posvečena temi 
«od Golema do robota», in serije 
znanstvenih filmov. V celoti obeta 
spored nekaj zanimivih del, tako 
da lahko upamo, da bo letos nivo 
predvajanih filmov rahlo boljši kot 
prejšnja leta.

Predvajanja na Gradu sv. Justa, 
ki bodo vedno ob 21.15 (ob priliki 
slabega vremena pa bodo v kinu 
Eicelsior), se bodo torej začela 
jutri z dvema italijanskima krat
kima filmoma: Carla di Carla
«Fantapittura di Enrico Prampoli- 
ni» in Giorgia Trevesa «R ads 
1001». Sledil bo vzhodnonemški film 
Hermana Zschocheja «Eolomea». že

NA SINOČNJI SEJI POKRAJINSKEGA SVETA

Predsednik Zanetti o obsežnih pripravah 
za konferenco o narodnostnih manjšinah

Odbornik Volk je napovedal, da bo pokrajina postavila dvojezične napise na vseh 
pokrajinskih cestah in tudi v tržaški občini • Številni sklepi upravnega značaja

Na sinočnji seji tržaškega po
krajinskega sveta, ki je bila zad
nja pred počitnicami, so bila na 
dnevnem redu poleg običajnih u- 
pravnih, tudi nekatera pomembna 
vprašanja ter med njimi zlasti 
dve, ki neposredno zadevajo slo
vensko narodnostno skupnost.

FTedsednik Zanetti je odgovoril 
na vprašanje svetovalcev KPI Što
ke, Juriševiča, Iskre in Collija o 
pripravah za konferenco o narod
nostnih manjšinah in o značaju te
ga zasedanja. Komunistični sveto
valci so se v svojem vprašanju 
sklicevali na sklep pokrajinskega 
sveta iz 1971. leta, da mora biti kon
ferenca posvečena izključno slo
venski manjšini.

Zanetti je odgovoril, da je pri
šlo do političnega dogovora med 
skupinami o vsebini in o obliki 
te zanimive pobude, da sedaj iz
delujejo dokončni program in da 
bodo podrobnosti, lahkouinane čez 
nekaj tednov. -Krmfrmtea bo ime
la značaj evropskega znanstvenega 
zasedanja o vprašanjih manjšin S 
tem so razšiciSf.' pnmW£f!!okvir, da 
bi nudili političnim krogom znan
stveno utemeljen in preučen ma
terial za konstruktivne rešitve. Za
netti je bil mnenja, da je bilo v 
korist slovenske manjšine, da so 
celotno tematiko razširili na ev
ropski okvir, ker gre za sorodna
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PRESELILA SE JE IZ UL. GEPPA

ODPRTI NOVI PROSTORI 
KMEČKE ZVEZE V TRSTU
Novi sedež v UL Cicerone 8 - V Dolini podelili nagrade vinogradnikom

Včeraj popoldne je bilo uradno 
odprtje novega sedeža Kmečke zve
ze v Ul. Cicerone 8, kamor se je 
preselila v udobnejše prostore iz 
Ul. Geppa 9. Odprtja so se udele
žili zgoniški župan Josip Guštin,

ve, razdeljevanja nagrad vinograd
nikom. ki so s svojim vinskim pri
delkom sodelovali na letošnji ob
činski vinski razstavi v Dolini. 
Župan Dušan Lovriha je pozdravil 
goste in izrazil pohvalo vinogradni-

sič, predsednik SKGZ Boris Race 
in tajnik dr. Cupin, predsednik SGZ 
Stanko Bole, predsednik SPZ Klav
dij Palčič, načelnik gozdarskega 
nadzorništva dr. Bellarosa, pred
sednik Zadružne zveze Slovenije 
inž. Petelin, predstavnik kmetijske
ga nadzorništva Tagliaferro, pred
stavnik deželne ustanove ERSA dr. 
Pavlin, predsednik goriške Kmečke 
zveze Štekar, predsednica pokrajin
ske zadružne zveze Libera Sorini, 
tajnik deželne organizacije Allean- 
za dei contadini Simsig, strokovnja
ki inž. čok, dr. Baša, dr. Oblak in, 
dr. Gregorič, občinski zdravnik dr. 
Fabiani ter člani predsedstva in 
izvršnega odbora Kmečke zveze. 
Goste je pozdravil tajnik Kmečke 
zveze Lucijan Volk, ki se je zahva
lil predstavnikom organizacij in 
ustanov ter oblasti, s katerimi ima
ta Kmečka zveza in njen patronat 
stalne zveze. Kmečka zveza, je o- 
menil Volk. je imela najprej svoje 
prostore v Ul. Filzi, nato v Ul. Gep
pa, od koder se je preselila v no
ve prostore tudi zaradi tega, ker 
prejšnji niso več ustrezali potre
bam zlasti po ustanovitvi patrona
ta, ki je dal novega zakona delo
vanju KZ v prid članstva. Kot za 
vse sindikalne organizacije na 
splošno, je pripomnil Lucijan Volk, 
niso bila ta leta lahka za našo stro
kovno organizacijo kmetov, ki so 
v ogromni večini Slovenci. Boriti 
smo se morali večkrat z nerazume
vanjem oblasti, z vsesplošnimi, zla
sti materialnimi težavami, toda 
moremo trditi, sicer skromno, toda 
obenem ponosno, da je naše delo 
prineslo tudi rezultate in smo zato 
pridobili naši organizaciji vedno 
večjo navezanost članov, kmetov s 
Tržaškega, in vedno večjo upošte
vanje tudi javnih oblasti, da je 
bilo na splošno vseh 23 let življe
nja Kmečke zveze v znamenju na
predovanja.

Predstavniki raznih organizacij 
in ustanov so se potem udeležili, 
skupno z vinogradniki in pred
stavniki dolinske občinske upra-

repentabrski župan Miha Guštin, i kom, nato pa je podelil nagrade, 
pokrajinski odbornik inž. Milan So- Prvo nagrado za belo vino je 

■■ ■ —r^r, r, - „—'prejel Boris Bandi, drugo Andrej
Hervat, tretjo pa Anton Bandi. Za 
črno vino je prejel prvo nagrado 
Angelo Veglia, drugo Damijan Mau- 
ri, tretjo pa Josip Sancin. Splošna 
ocena komisije in tudi pivcev pra
vi, da je bila kakovost vin na letoš
nji dolinski razstavi precej boljša 
kot na prejšnjih, prireditelji pa 
so popolnoma pravilno dali več 
poudarka in veljavo tistim vino
gradnikom, ki se pretežno ukvarja
jo z vinogradništvom.

Razen prej omenjenih nagrad so 
prejeli priznanja in darila za be
lo vino Josip Sancin, Karlo Slavec, 
Mario Canziani, Klavdij Kofol, Ce
cilija Pettirosso por. Schiozzi, Al
bert Derganc, Josip Rapotec, Sta
nislava Smotlak vd. Bandi, Mario 
Zobec in Anton Pettirosso, za črna 
pa Avguštin Dobrila, Albert Der
ganc, Josip Rapotec, Štefanija Smo
tlak vd. Bandi in Josip Žerjal.

• Zakladno ministrstvo je odredi
lo, da morajo izplačati danes, 6. 
julija, pokojnino invalidom v Trstu 
in v večjih mestih.

• V nedeljo bo v Čamporah fe
stival Umta, med katerim bo govo
ril senator Šema.

Danes bodo zasedale 
tri rajonske konzulte

Danes se bodo sestale kar tri 
konzulte. Ob 20. uri se bo sestala 
na sedežu Rotonda del Boschetto 
3/F, svetoivanska konzulta, ki bo 
izvolila predsednika in nato raz
pravljala o občinskem proračunu.

V Ul. del Vento 13 se bo ob 20. 
uri sestala šentjakobska konzulta, 
ki bo proučila občinski proračun in 
nato razpravljala o petletnem na
črtu 1973-77.

Ob 20.30 se bo na Stari istrski 
cesti sestala rajonska konzulta za 
Valmauro - Naselje S Serg o. Kon
zulta bo ustanovila šolsko komisijo 
in nato razpravljala o občinskem 
proračunu 1973.

vprašanja in ker gre pri tem tudi 
za uveljavljanje slovenske manj
šine v italijanskem in v evrop
skem prostoru. V ta okvir je pred
sednik pokrajine povezal tudi raz
širitev tematike na obravnavo 
manjšin na splošno, oziroma na 
obravnavo onih družbenih skupno
sti, ki jih je družba osamila ali 
izključila.

Glede mednarodnega zasedanja 
pa je povedal, da se bodo pripra
ve vršile v dveh fazah in da je 
prišlo do ustanovitve pripravljal
nega odbora.

V imenu komunistične skupine 
je Boris Iskra ugotovil, da tudi ta 
odgovor potrjuje bojazen, da bi 
se prvotna pobuda izrodila in da 
bo prišlo do razprave o najrazlič
nejših vprašanjih, ne pa do po
globljene razprave o slovenski 
manjšini, kot je bil prvotni sklep 
pokrajinskega sveta. Obžaloval je, 
da pokrajinski svet ni bil podrob
no'obveščena o 'pripravah ter da 
pri tem ne gre samo za kritiko 
načina dela temveč tudi za raz
pravo o vsebini. Treba je govo
riti o slovenski manjšini in se pri 
tem zavedati, da predstavlja osno
vo za rešitev njenih vprašanj usta
va, ki jo morajo izpolniti občina, 
pokrajina, dežela in država. Treba 
je prisluhniti, kaj pravi manjšina 
in se zavedati, da gre za vpraša
nje, ki je temeljno za demokra
cijo v Italiji. Iskra je zaključil, da 
bo komunistična skupina naredila 
vse napore, da bodo na konfe
renci vprašanja slovenske narod
nostne skupnosti v ospredju in da 
se konferenca ne bo «razblinila v 
visokih abstraktnih sferah*.

Na vprašanje pokrajinskega sve
tovalca Slavka Štoke o dvojezič
nih cestnih znakih na pokrajinskih 
cestah tržaške občine je odgo
voril pokrajinski odbornik Lucijan 
Volk. Povedal je, da je pokraji
na do sedaj postavila razne pro
metne znake na pokrajinskih ce
stah in nekatere tudi na pokrajin
skih cestah v tržaški občini in 
da glede tega vprašanja obstaja 
soglasno in načelno stališče po
krajinske uprave. Do sedaj niso 
imeli podrobnega pregleda, ki so 
ga v teh dneh dokončno izdelali 
in bodo postavili dvojezične na
pise na pokrajinskih cestah v trža
ški občini in tudi v drugih obči
nah tržaške pokrajine, kjer jih še 
niso postavili. S tem delom bodo 
pričeli v kratkem in pričakujejo, 
da bo opravljeno do konca leta.

Svetovalec Štoka se je zahvalil 
za odgovor in ugotovil, da pred
stavlja obvezo pokrajinske uprave 
in da pričakuje, da bo ta čim prej 
izpolnjena.

Pokrajinski svet je nato sprejel 
več sklepov. Med drugim je ime
noval 30 kandidatov za člane davč-

pri-
bo

ne komisije druge stopnje pri 
zivnem sodišču, med katerimi 
sodišče izbralo deset članov. Med 
temi kandidati je tudi nekaj Slo
vencev: Milan Sosič in Franc Pi
sani (SS), Silvan Mesesnel (PSI) in 
Miloš Budin (KPI). Svet je odo
bril jamščino za 250 milijonov lir 
posojila za Teatro stabile.

Ob zaključku seje so odobrili 
tri resolucije: prva se nanaša na 
pristojnost pokrajine glede usluž
bencev srednjih šol, druga na ne
posredno izvolitev poslancev ev
ropskega parlamenta in zadnja na 
sistem in na poenostavitev nad
zorstva nad krajevnimi ustano
vami.

pa so sporočili, da je odpadel eden 
od najzanimivejših filmov, ki je 
bil na sporedu v nedeljo in ki ga 
bodo morda predvajali le pozneje. 
Gre za ameriški film Richarda Flei- 
scherja tSovlent Green» (v Italiji 
bo izšel z naslovom «2022: i sn- 
pravvissuth), v katerem igrajo 
Charlton Heston, Leigh Taglor • 
Young, umrli Eduiard G. Robinson 
(v svoji zadnji interpretaciji), Jo
seph Cotten.

V nedeljo, 8. t.m. bo na sporedu 
francoska slikanica, ki je uspešno 
nastopila na zadnjem festivalu v 
Cannesu: «Planete sauvage* (Divji 
planet), ki jo je režiral Rene La- 
ioul po risbah Rolanda Topora. Sle
dili bodo kratki filmi.

V ponedeljek, 9. t.m. se bo ve
čer začel z jugoslovansko slikani
co Borisa Kolarja «Utopija». Sledi
la bosta še dva kratka filma: fran
coski Pierra Chabatiera «Le regi- 
stremenU (Registracija) in sovjet
ski D. Rodjova tSrečanje z Mar
som 1 in z Marsom 2». Nazadnje 
bo na sporedu celovečerni bolgar
ski film Georgija Stojanova «Tretji 
po sonem.

V torek. 10. t.m. bodo predva
jali tri kratke filme (Američana 
Captona Edivardsa «Blue Planet». 
Italijana Magdala Mussia tUmano- 
meno» in čehoslovaka Jana Svank- 
majerja «Leonardov dnevnik») ter 
celovečerni belgijski film Harrpja 
Kiimela Malpertuis», v katerem 
nastopajo uveljavljeni igralci Orson 
Welles, Susan Hampshire, Michel 
Bouquet, Mathieu Carriere, Jean- 
Pierre Cassel, Sjjlvie Vartan,

V sredo, 11. t.m. bodo na spore
du trije kratki filmi: Belgijca Pa
tricka Ledoma «lsabel und die Lo
komotive», Madžara Gaborja Vite
za *Szep uj vilagt (čudoviti novi 
svet) in Italijana Alberta Grifija 
tVigilando reprimere». Sledil bo 
ameriški celovečerni film Johna 
Landisa tSchlock*.

V četrtek, 12. t.m. bosta na vrsti 
dva celovečerna filma: italijanski 
film Corrada F arine <Baba Yaga» 
(po stripih Guida Crepaia: igrajo 
Carroll Baker, George Eastman. 
Ely Galleani, Isabelle de Funes. 
Angela Covello) in češkoslovaški 
film Otokarja Fuke *Akce Boro- 
ro» (Operacija Bororo).

V petek, 13. t.m. bodo na spo
redu trije kratki filmi: Poljaka 
Jerzpja Kopezpinskega «Korytarzi> 
(Hodnik), Jugoslovana Rudolfa Bo- 
rosaka «Astralis» in dobra jugo
slovansko - italijanska slikanica, ki 
smo jo že videli v Pulju: Nedeljka 
Dragiča in Reginalda Raparellija 
«Tup-tup». Sledil bo celovečerni a- 
meriški film, zadnji iz serije <pla- 
neta opic*: «Battle for the Planet 
of the Apes» (Bitka za pldnet 
opic), ki ga je režiral J. Lee 
Thompson in v katerem igrajo 
Roddy McDoival^ Lem Avres, John

"'Huston. : " ”
V soboto. 14. t.m. bodo predva-

• Danes ob 18. uri se bo začel 
pri Sv. Alojziju tradicionalni festi
val komunističnega tiska. Ob 19.30 
bo senator Silvano Bacicchi govo
ril o «Fašizmu — včeraj in danes*, 
kasneje pa bodo predvajali film 
«All’armi, siam fascisti*. Jutri bo 
ples, v nedeljo pa bo govoril dežel
ni tajnik KPI Antonino Cuffaro.
Zvečer , bcy. pdes^, V okviru festivala 
bade^razstave: o: bprbbprott 
mu, o Vietnamu in o vojaških služ
nostih v naši deželi. Nadalje bodo 
nagradili zmagovalce risarskega 
natečaja za otroke, ki bodo morali 
v petek predložiti dela na temo 
«Kako bi želel preživeti prosti čas 
v svojem okraju*.

SINDIKALNO SPOROČILO 0 «PRIMERU MATILBb

Sodna preiskava o delu 
vseučiliškega docenta

Skrajšan delovni urnik v trgovskih podjetjih 
Neučinkoviti ukrepi za varnost pri delu za ENEL

DRUGE VESTI 

NA ŠESTI STRANI

jali tri kratka dela: jugoslovanski 
film I. L. Galete »C-10-3 spomin — 
2001: odiseja vesolja», jugoslovan
sko - italijansko <diberty» slikanico 
Zlatka Boureka in Manfreda Man- 
fredija Maček — La gatta» in 
ameriški dokumentarec v proizvod
nji NASA nApollo 17». Festival bo 
zaključil sovjetski film Mkrtičja in 
Popova tZemlja Samnikova».

Oglejmo si še filme v retrospek
tivi, ki jih bodo predvajali ob 17.30 
v kinu Eicelsior. Retrospektiva z 
naslovom cod Golema do robota», 
ki bo torej posvečena bitjim, ki jih 
je ustvaril človek, se bo začela v 
nedeljo, 8. t.m. s filmom začetni
ka filma Louisa Lumiera <La pou- 
pee» (Lutka, 1899) in z nemškim 
delom Otta Ripperta «Die Rauche 
des Homunculus» (Maščevanje Ho- 
munculusa, 1915).

V ponedeljek, 9. t.m. bo na spo
redu nemški klasik Paula VJege- 
nerja in Henrika Galeena «Der 
Golem» (1915).

V torek, 10. t.m. bodo predva
jali mojstrovino Nemca Ernsta Lu- 
bitscha *Die Puppe» (Lutka, 1919).

V sredo, 11. t.m. bo na vrsti 
slavni fantastični film Fritza Imu- 
ga o mestu prihodnosti, ki spomi
nja na sedanjost — Metropolist 
(1926).

V četrtek, 12. t.m. bodo pred
vajali zanimivi film Jamesa Cru- 
zea «The Great Gabbo» (1930), v 
katerem nastopa Erich von Stro- 
heim.

V petek, 13. t.m. bodo na vrsti 
trije filmi izven tekmovanja: Ame
ričana Richarda Harknessa *The 
Visitor», zapadnega Nemca Re- 
nouta-Maverja «Das Rote Gestein» 
(Rdeči kamen) in Brazilca (Valter
ja Lime <Brazil 2000».

V soboto, 14. t. m. bodo pred
vajali osem filmov za izbor znan
stvenega dokumentarca: tri sovjet
ske filme —- V. Zuchermana «Od- 
kritje profesorja Aleksandrova», D. 
Codičeva «Proti jutranji zvezdin in 
A. Socolova Modre alge napadajo 
planet» — in pet ameriških: tFla- 
re» v proizvodnji MCAA, ■(Compu
ter Color Generations» režiserja 
Maria S. Balibrera, «New Vieiv of 
Spačen Claptona Edivardsa ter 
Maia Hutta «Deeply SuEmerged 
Terraces» in »Deep Ops».

S. G.

10-Ietnica šol« 
za gradbene delavce

Šola za usposobitev gradbenih 
delavcev v Trstu proslavlja letos 
10-letnico svojega obstoja. V sobo
to, 7. julija ob 18. uri bo v glavni 
dvorani Trgovinske zbornice krat
ka slovesnost ob tem pomembnem 
jubileju, ki se je bodo udeležili 
predstavniki oblasti, člani uprav
nega sveta šole ter gojenci. Pri
sotni bodo tudi predstavniki vseh 
profesionalnih gradbenih centrov 
naše dežele.

O desetletni dejavnosti šole, o 
njenih uspehih ter problemih bo 
med slovesnostjo spregovoril pred
sednik šole geom. Mario Savino. 
Šola je v tem sorazmeroma krat
kem a uspešnem obdobju delovala 
z namenom, da strokovno usposobi 
in izpopolni delavce gradbene stro
ke v tržaški pokrajini in je v ta 
namen tudi prilagodila svoje izbire 
in didaktične prijeme in programe 
sodobnemu tehnološkemu razvoju 
gradbenega sektorja.

Sindikati vseučiliških docentov in 
neučečega osebja, ki so pridruže
ni delavskim zbornicam CGIL in 
CISL so sporočili, da bodo v krat
kem sklicali tiskovno konferenco o 
«primeru Matildi*. Kot znano so 
sodne oblasti poslale prof. Matildi- 
ju, ki na inženirski fakulteti vodi 
inštitut za gradnje, sporočilo, da 
je osumljen kazenskega prekrška, 
ker v preiskovalni fazi izhaja, da 
je zlorabljal svoje službeno mesto 
in delo podrejenega osebja v oseb
no korist. Dokumentacijo o dejav
nosti prof Matildija so nudile sin
dikalne organizacije, ki so tudi 
sporočile tisku, kako je stvar po
tekala.

Pred nekaj meseci, trdi sporočilo 
sindikatov, so strokovne organiza
cije prejele obsežno dokumentacijo

PISMA UREDNIŠTVU

O matematičnih nalogah 
na zrelostnih izpitih

UREDNIŠTVO
PRIMORSKEGA DNEVNIKA
V roke mi je prišla pismena na

loga iz matematike z letošnjih zre
lostnih izpitov na znanstvenem li
ceju. Tudi v prejšnjih letih je bilo 
mogoče zaslediti v besedilu kakšno 
netočnost, a letos presega nerod
nost ministrske komisije meje do
stojnosti.

Prva naloga je dvakrat zgrešena: 
od kandidatov zahteva, naj nastavi
jo enačbi dveh krožnic, ki se doti
kata parabole z enačbo y = 5 — x2 
in premice z enačbo y = 1. Že 
srednješolska matematična kultura 
nam pove, da je takih krožnic ne
skončno. Iz nadaljnjega besedila se 
da uganiti (čeprav to ni popolnoma 
razvidno niti za strokovnjaka), da 
ministrska komisija želi, da kan
didat poišče tisti dve krožnici, ki 
se dotikata parabole dvakrat in to 
z notranje strani. Nerodnosti zdaj 
še ni konec: iz nadaljnjih podat
kov naj bi kandidat poiskal še eno 
krožnico. Spet se ni ministrska ko
misija zavedala, da dani podatki

dopuščajo dvojno izbiro, od katerih 
je samo ena smiselna za zaključek 
naloge.

Ostale tri naloge so na komaj za
dostni ravni. Osnovane so raje na 
zapletenem računanju kot pa na 
logičnem izvajanju. To je kronična 
hiba poučevanja matematike v ita
lijanskem šolskem sistemu, ki se 
seveda od nekdaj odraža v maturi
tetnih nalogah.

Za zaključek še to: slovensko be
sedilo je v prvi nalogi manj jasno 
od italijanskega. Za to seveda ni 
kriv prevajalec, ki ni vedel, kakšna 
je rešitev naloge v trenutku, ko je 
prevajal besedilo. Izpustil je zato 
določni člen in števnik, ki bi lahko 
pomagala pri interpretaciji teksta. 
Primerno bi bilo, da bi ministrstvo 
pošiljalo na slovenske šole besedilo 
v slovenščini. Prvič, je to stvar na
čela, drugič, ni jasno, zakaj bi si 
morala izpraševaina komisija pre
vzemati odgovornoti, ki ji ne priti- 
čejo.

S spoštovanjem 
dr. Aljoša Volčič

o dogodkih v okviru inštituta, ki 
ga je vodil prof. Matildi. Sindi
kati so dokumentacijo predali sod
stvu. Preiskavo vodi namestnik 
državnega pravdnika dr. Brenči.

Sindikalne organizacije v samem 
začetku niso hotele obvestiti jav
nosti, saj jih je vezala preisko
valna tajnost. Ker pa je del tiska 
vest že objavil, izražajo le upa
nje, da bo preiskava neizprosna in 
učinkovita.

Pri tem sindikalne organizacije 
pripominjajo, da so že večkrat po
segle pri nekdanjem rektorju, prof. 
Origoneju in tudi sedanjem, prof. 
De Ferri, z zahtevo, naj se obli
kuje preiskovalna komisija in ra
zišče primer. Enako zahtevajo sin
dikalne organizacije pri javnih usta
novah (tržaški občini, pokrajinski 
in deželni upravi), ki imajo svo
je predstavnike v upravnih orga
nih univerze. V vseh primerih so 
sindikalne organizacije izvedle tudi 
ustrezen pritisk, da bi se vseučili
šče prijavilo kot prizadeta stranka 
v sodnem postopku proti prof. Ma- 
tildiju.

• « •

Sindikati trgovskih uslužbencev so 
sporočili, da s 1. julijem začenja 
veljati določba delovne pogodbe o 
40-umem delovnem tednu (v trgo
vinah z jestvinami — izvzemši su
permarkete — traja delovni teden 
41 ur). Obenem sindikati opozar
jajo uslužbence, da imajo pravico 
do nadomestnih dni počitka za 
delo, ki so ga opravljali v času, 
ko bi morale biti trgovine zaprte. 
Gre, v glavnem, za polovico dne
va (navadno v ponedeljek, ali 
sredo popoldne), ko bi trgovine 
morale biti zaprte, a so zaradi 
navala tujih kupcev delale z nor
malnim urnikom.

Nesreča, pri kateri se je ranil 
delavec, ki je padel z električnega 
droga, je povod za ogorčen pro
test sindikatov uslužbencev ENEL. 
Ti namreč trde, da so že pred 
dvema letoma opozorili upravo pod
jetja, da so ukrepi proti nesrečam 
na delu neučinkoviti in malenkost
ni. Tedaj je uprava izjavila, da 
gre za »prazne marnje*. Spričo 
resnosti degodka so sindikalne or 
ganizacije sklenile o tem opozo 
riti javno mnenje.

• Z včerajšnjim dnem so do no
vega ukaza začasno zaprli javnosti 
prostore Ljudske knjižnice v Ulici 
Frausin 5, ker so v teh dneh začeli 
s popravilnimi gradbenimi deli v 
poslopju šole Duca d’Aosta. Obi
skovalci knjižnice se bodo v obdob
ju trajanja popravil v omenjenih 
prostorih lahko posluževali knjižni
čarske službe v Ljudski knjižnici 
na Pončani v Ul. Raffaele Abro.

• Občinski zdravnik je sporočil 
potek nalezljivih bolezni v razdob
ju od 25. junija do 1. julija letos: 
en primer škrlatinke, 12 primerov 
ošpic, 3 primeri noric, en primer 
oslovskega kašlja, 14 primerov na
lezljivega vnetja priušesne slinav
ke (2 primera izven občine), dva 
primera rdečk, en primer srbeči
ce, en primer hepatitisa, en primer 
trakulje.

Kapitan ladje «Bastides» 
plačal 3 milijone kavcije

Kapitan panamske ladje »Basti- 
des», ki so jo pred dnevi po na
logo pretorja dr. Losapia zaplenili, 
je včeraj plačal kavcijo v znesku 
treh milijonov lir. Kot je znano, 
je pred dnevi pritekla iz ladje 
nafta, ki se je razlila po površini 
morja, čeprav je že naslednji dan 
specializirano podjetje Crismani od
stranilo vso oljno tekočino s povr
šine morja ob petem pomolu no
vega pristanišča, kjer je bila lad
ja zasidrana, je pretor odredil za
plembo.

Kljub kavciji pa se bo moral 
kapitan zagovarjati pred sodiščem 
zaradi prekrškov zakonika o vo
dah in o ribolovu. Po vsej verjet
nosti mu bo pretor dr. Losapio 
naprtil globo, podobno kot v osta
lih primerih onesnaženja morja, 
med tremi in petimi milijoni lir. 
Ladja «Bastides» je kmalu po iz
plačilu kavcije odplula iz našega 
pristana.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina, Trg sv. Jakoba 1: Gri-
golin, Alla Minerva. Trg V. Giotti 
1; Ai due Mori, Trg Unitš 4; Al S. 
Lorenzo, Ul. Soncini 179 (Skedenj).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Croce Azzurra, Ul Commerciale 26; 
Rossetti - Emili. Ul. Comb! 19; Al 
Samaritano, Trg Ospedale 8; Tamaro 

'1 & Neri, Ul. Dar.te 7.

Tržaška občina
sprejme
v občinsko službo za medicino 

dela z delovno pogodbo na rok
4 diplomirance v medicini in ki

rurgiji
1 diplomiranca v kemični inže- 

neriji
1 zdravstvenega asistenta
2 usposobljena bolničarja
1 kemičnega izvedenca
1 termotehničnega izvedenca
Predvidena je zaposlitev s polnim

delovnim urnikom (36 tedenskih ur 
z možnostjo povečanja na 40 v 
primeru potrebe)

Predvidena je tudi prepoved 
vzdrževanja vsakršnega odnosa z 
drugimi ustanovami ali drugih za
sebnih dejavnosti.

Zahtevani rekviziti:
1. Profesionalni naslov in mo

rebitna habilitacija za izvrše
vanje poklica, kjer je to pred
videno po zakonu;

2. Popolna sposobnost dela v in
terdisciplinarni skupini, tudi 
izven svojega specifičnega 
sektorja;

3. Ne sme presegati 35. leto sta
rosti, razen za primere, ki jih 
predvideva zakon.

Prednostni pogoji:
1. Usposobitveni naslov v medi

cini dela (za zdravnike);
2. Potrdilo o dejavnosti na pod

ročju medicine dela pri raznih 
krajevnih ustanovah;

3. Vpis na šolah za usposobitev 
in izpopolnitev znanja medici
ne dela;

4. Diplomska teza na temo medi
cine dela ali predmetov, ki so 
z njo v zvezi;

5. Preddiplomski internat (za 
zdravnike) na univerzitetnih 
inštitutih medicine dela s po
trdilom univerzitetnih oblasti;

6. Morebitno publicistično delo 
na tem specifičnem področju;

7. Vsak drugi pogoj, ki se zdi 
kandidatu koristen za oceni
tev njegovega znanja na tem 
specifičnem področju.

Zadevne informacije daje urad 
glavnega tajništva tržaške občine 
na Trgu Unitš 4.

Prošnje na kolkovanem papirju, 
opremljene z vso zadevno obvez
no in neobvezno dokumentacijo, je 
treba predložiti najkasneje do pol
dne dne 10. julija 1973 na občin
skem oddelku za osebje na Trgu 
Unitš 4, II. nadstropje. Prošnje 
lahko pošljejo kandidati po pošti 
(priporočeno) ali pa jih lastnoročno 
predložijo. V prvem primeru bo 
odločilen poštni žig, v drugem pri
meru pa morajo kandidati zahte
vati potrdilo z datumom, občinskim 
žigom in jasnim podpisom uradni
ka, ki je prošnjo sprejel.

Šolske vesti

vpis za šolsko leto 1973 - 1974. 
ošnje sprejema tajništvo vsak dan

Ravnateljstvo Državnega strokovne
ga zavoda za industrijo in obrt spo
roča, da 24. julija 1973 zapade rok 
za 
Pro:
od 9. do 12. ure. (UL Frausin 12,
11. nadstropje).

Ravnateljstvo Državne srednje šole 
»Ivan Cankar* sporoča, da 24. julija 
1973 zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1973 - 1974. Prošnje sprejema taj 
ništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega znanstvene 
ga liceja »France Prešeren* v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da dne 
24. julija 1973 ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1973/74. Proš 
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča 
Anton Martin Slomšek v Trstu, Ul. 
Caravaggio 4, sporoča, da 24. julija 
1973 ob 12. uri zapade rok za vpis 
za šolsko leto 1973-74. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od 10. do
12. ure.

»Ravnateljstvo Državnega trgovske
ga tehničnega zavoda »žiga Zoiz*
v Trstu. Vrdelska cesta 13/2, sporoča, 
da 25. julija 1973 ob 12. uri zapade 
rok za vpis v šolsko leto 1973/74. 
Prošnje sprejema tajništvo vsak dan 
od 10. do 12. ure.*

Izleti
SPDT organizira 14. in 15. julija 

izlet v skupino Viša. Izletniki se bo
do razdelili v tri skupine. Prva se 
bo iz koče Pellarini, kjer bo prespa
la, povzpela čez severovzhodni gre
ben na Viš, ter r.a Nevejsko sedlo. 
Druga se bo povzpela s Pellarinija 
na Nabojs, tretja pa bo ostala v 
Ovčji vasi, prespala v žavnicah ter 
se naslednjega dne z drugo skupino 
podala na Nevejsko sedlo. Vpisovanje 
pri Norči, Ul. Geppa 9. Odhod 14. 
julija ob 15. uri izpred sodišča.

Zveza partizanov z Opčin organizi
ra z udeležbo članov okoliških vasi 
tradicionalni izlet v Trnovski gozd. 
Izlet je razdeljen na dva dela: od 
22. do 28. julija bo taborenje z last
no kuhinjo, 29. julija pa bo odhod z 
avtobusi in skupno kosilo na odpr
tem. Vpisovanje pri »Pohištvu Re- 
nar», Proseška ulica št. 3, Opčine, 
do 15. julija letos.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 6. julija 

DUŠICA
Sonce vzide ob 5.22 in zatone ob 
20,56 — Dolžina dneva 15.34 — Lu
na vzide ob 12.38 in zatone ob 23.56.

Jutri, SOBOTA, 7. julija
MANICA

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 30 stopinj, najnižja 22.2, ob 19. uri 
27.8, zračni pritisk 1010,9 pada, brez 
vetra, vlaga 63 odst., nebo 3 desetinke 
pooblačeno, morje mimo, temperatura 
morja 26 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 5. julija se je v Trstu rodilo 

7 otrok, umrle pa so 4 osebe.
UMRLI SO: 71-letna Anna Kolombin 

vd. Kovačič, 66 letni Ermillo Cirilli, 
76 letni Giovanni Danieli in 65-letna 
Amalia Cecovir.-.

6. julija 1973

Gledališča
Pri osrednji blagajni v Pasaži Prot- 

ti 2 so na razpolago vstopnice za pred
stave IV. tržaškega festivala operete.

Prva predstava bo v soboto, 14. ju
lija ob 21. uri, ko bodo v Politeami 
Rossetti uprizorili Kalmanovo »čardaš- 
ko kneginjo*. Nastopila bosta orkes
ter in zbor gledališča Verdi.

XI. MEDNARODNI FESTIVAL 
ZNANSTVENOFANTASTIČNEGA 

FILMA
Jutri otvoritev

Grad Sv. Justa ob 21.15: »Eolo- 
mea* (dolgometražni film NDR). 
Kratkometražna: «Rads 1001 (I- 
talija) in »Fantapittura di Entrico 
Pranipolini* (Italija).

Kino
CIRCORAMA ORFEI bratov Liane, 

Nanda in Rinalda v naselju S. Ser- 
gio. Izreden uspeh. Danes dve pred
stavi: ob 17.30 in 21.45. Blagajna 
tel. 824-781.
Nazionale 16.00 «Quella fantastica paz- 

za ferrovia*. Barvni film. Primeren 
za vsakogar.

Excelsior Zaprto.
Grattacielo 16.00 «Cia Pussy Cat*. I- 

grajo Peter Selers, Rommy Schnei- 
der in Uršula Andress. Barvni film 
prepovedan mladini pod 18. letom. 

Fenice 16.00 »Sgarbo alla camorra*. 
Igrata Mario Merola in Franco A- 
campora. Barvni film.

Eden 16.30 «La guerra dei mondi*. 
Barvni znanstveno fantastični film, 
primeren za vsakogar.

Ritz Super - fly». igra Ron 0'Neal. 
Barvni film.

Aurora 16.30 «1 famigliari delle vit- 
time nor,- saranno avvertiti. Igra
ta Antonio Saba to in Tony Sa- 
valos. Barvni film.

Capitol 16.00 «L’arma, 1’ora ed il 
cervello*. Barvna detektivka. Pre
povedano mladini pod 18. letom. 

Cristaiio Zaprto.
Filodrammatico 16.30 «Quando le don- 

ne si chiamavano madonne*. Igrata 
Edvige Fenech in Don Bachy. Bar
vni film. Prepovedano mladini pod 
18. letom.

Moderno 16.30 »Lo chiameremo An- 
drea*. Igrata Nino Manfredi in 
Mariangela Melato. Barvni film. 

Vittorio Vcneto 17.00 «Canterbury pro- 
ibito*. Igrata Femi Benussi in 
Magda Konopka. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom. 

Abbazia 16.30 «Lo strangolatore di 
Boston*. Igrajo Tony Curtis, Henry 
Fonda in George Kennedy. Barvni 
film prepovadan mladini pod 14. 
letom.

Astra Zaprto.
Ideale 16.30 »I 4 volti detla ver.detta*. 

Igrata Lex Barker in Veronique Van- 
dell. Barvni film.

Impero 16.30 »La calandra* Igra Lan- 
do Buzzanca. Barvni film prepove
dan mladini pod 14. letom.

Razna obvestila
$alioyski odsek kulturnega krožka 

"DevinŠtivan priredi prvi notranji 
društveni turnir, ki se bo pričel 26. 
julija in zaključil 5. avgusta v devin
skem gradu ob priliki velikega ljud
skega folklornega praznika. Vse čla
ne vabimo, da se redno udeleže četrt
kovih večerov do začetka turnirja, 
ker že igra sama na sebi služi za 
izpiljenje osebne šahovske tehnike. 
Za potrebna pojasnila so na razpolago 
odborniki krožka oziroma tel. 209161.

Razstave
V razstavni dvorani avtonomne us

tanove za turizem in gostinstvo v 
Sesljanu bo jutri, 7. t. m, odprl 
razstavo svojih del Antonio Rodriguez, 
ki bo razstavljal do 22. t.m.

V mesim galeriji Piran razstavlja 
svoja dela tržaški slikar Demetrij Cej. 
Razstava bo trajala do 8. julija.

V občinski galeriji v Trstu je na 
ogled občinstvu kakih 50 kiparskih 
del tržaškega kiparja Zeperja.. 
Razstava bo trajala do 10. julija.

V tržaškem krožku trgovske morna
rice v Ul. Roma 15 bo do 12. t.m. 
vsedržavna razstava slikarstva in ki
parstva, ki jo prireja italijanski sin
dikat likovnih umetnikov FAPI - 
SIABA.

Danes bo v galeriji »Cartesius* 
odprl razstavo svojih risb znani tr
žaški slikar L. Rosignano, ki bo raz
stavljal do 7. avgusta.

Center za likovno umetnost (CAI 
BA) v Ul. San Nicold 8 prireja, od 
jutri dalje, kolektivno razstavo gra
fik in slik na temo: »Pejsaž, atrak
cija za turizem*. Sodeluje »Gruppo 
artistico erbese*. Razstavo bodo od
prli ob 18. uri.

Mali oglasi
PRODAM obširno trgovsko licenco 

ter opremo za prodajo kemičnih, a- 
gramih in drugih proizvodov. Naslov 
ZOTTI, Ul. Univcrsita 9.

Prispevki
Ob 1. obletnici smrti nepozabne 

Silve Pernarčič por. Počkaj darujeta 
v njen spomin družini Pernarčič in 
Počkaj 5.000 lir za ŠD Bor, 5.000 lir 
za ŠD Zarja, 5.000 lir za PD Can
kar, 5.000 lir za Dijaško matico in 
10.000 lir za spomenik padlim v 
NOB v Bazovici.

V spomin ob 6. obletnici smrti Lu
ke Čarge daruje žena Ivana 2.000 lir 
za Dijaško matico in 2.000 lir za PD 
Ivan Cankar.

Rihard Štoka daruje 5.000 lir za 
Kulturni dom Prosek - Kontovel.

ZAHVALA
Ganjeni ob tolikih izrazih sočutja 

ob izgubi našega dragega

Antona Albija
se prisrčno zahvaljujemo vsem, ki 
so kakorkoli sočustvovali z nami.

DRUŽINA
Trst, 6. julija 1973



PRIMORSKI DNEVNIK 3 GORIŠKI DNEVNIK 6. julija 1973

V OKVIRU 4. KULTURNEGA TEDNA

Pevska zbora iz Križa in L jes 
na reviji v Šentvidu pri Stični

Revije se bo udeležilo okrog 40 zborov iz vse Slovenije in iz zaniej. 
stva - Letošnji kulturni spored dopolnjujejo bogate gospodarske stvaritve

Z načelom navezovanja trdnejših hovim družinam. Nekatere občine
stikov z zamejstvom, tako našim 
kakor s slovenskim zamejstvom 
na Koroškem in na Madžarskem, 
skratka z načelom izvajanja in 
utrjevanja enotnega kulturnega pro
stora, se v Šentvidu pri Stični na 
Dolenjskem skrbno pripravljajo na 
revijo pevskih zborov iz vseh kra
jev Slovenije in iz zamejstva, ki 
bo zaključila letošnji kulturni te
den. Slovensko narodnostno skup
nost v Italiji bosta na tej pomem-

so namreč krile potne stroške emi
grantov, ki so se vrnili na svoje 
domove z namenom, da si tu po
iščejo novo službo, ali pa zaradi 
starosti ali invalidnosti. Občine so 
obenem krile stroške za prve po
trebe teh emigrantov ali pa za 
potrebe tistih, ki se v tujini na
hajajo v posebno kritičnih finanč
nih težavah. S ponovnim finansira
njem deželnega zakona bo dežela 
povrnila občinam vse te stroške.

bni reviji zastopala moški pevski Sprejeti sklep predvideva dvanajst
zbor «Ve.sna» iz Križa in moški ok 
tet iz kje s v Beneški Sloveniji.
Oba zbora sta z navdušenjem spre
jela povabilo za ta nastop, ki 
predstavlja nov korak na poti vedno 
globljega zbliževanja in sodelovanja 
med matično domovino in zamej
stvom na kulturno prosvetnem po
dročju.

Revija bo na sporedu jutri in 
v nedeljo dopoldne m se je zanjo 
doslej prijavilo okrog štirideset pev
skih zborov, med katerimi bo tudi 
zbor koroških Slovencev. Revija bo, 
kakor rečeno, zaključila bogat kul
turni spored, ki se je začel v dvo
rani osnovne šole v Šentvidu pri 
Stični z nastopom 50-članskega pev
skega zbora zSlava Klavorov iz 
Maribora pod vodstvom Jožeta Gre-

SS* Apss% m? raznim podjetjem svojih članic

milijonov lir podpore.
Na predlog odbornika Comellija 

je deželni odbor sklenil dodeliti 
podpore nekaterim področjem v 
videmski pokrajini za varstvo vasi 
pred poplavami, ki jih povzroča
jo narasle reke. Drugi sklepi, ki 
jih je odbor sprejel na predlog 
odbornika za urbanistiko De Carli- 
ja, pa zadevajo odobritev gradbe
nega pravilnika ter gradbenih načr
tov v nekaterih videmskih občinah.

Obvestilo ANPI
ANPI, vsedržavno združenje par

tizanov Italije s sedežem v Trstu, 
Ul. Crispi 3 (posluje vsak dan od 
17. do 19. ure, razen ob sobotah) 
vabi vse bivše borce, ki zadnje čase 
prejemajo pisma iz Rima na pod
lagi vloženih prošenj za priznanje 
statusa borca NOV (riconoscimen- 
to parUgiano), da se zaradi izpo
polnitve dokumentacije zglasijo na 
sedežu. Istočasno naj se javijo tu
di tisti borci, ki so se borili v ope 
rativnih edinicah narodnoosvobodil 
ne vojne Jugoslavije in niso vložTi 
prošnje za dosego tega priznanja.

V torek je bil izžreban dobitnik 
loterije, ki jo organizira občmska 
umetnostna galerija. Lastnik listka 
št. 10110 bo prejel sliko umetnika 
Nina Gergoleta, ki je na razpolago 
v sobi 124 v tržaški občinski pa
lači.

ZARADI BOJKOTA PETROLEJSKIH DRUŽB

Od nedelje dalje bencinske črpalke zaprte: 
prodajalci bodo stavkali v znak protesta!

Na Goriškem so ie bile zaradi pomanjkanja bencina nekatere črpal
ke zaprte tudi pet dni - Kmetom primanjkuje goriva za traktorje

V okviru širšega sodelovanja med malimi in srednjimi podjetji

Koristna pobuda EGS za pomoč
številnimi predstavniki družbenopoli
tičnih in delovnih organizacij odprli 
sedem kilometrov lepe asfaltirane 
ceste od Ivančne gorice do Rodo- 
hove vasi, za katero so občani sami 
zbrali po referendumu 800.000 din.

Po nedeljskem dopoldanskem na
stopu pevskih zborov, bodo v ne
deljskih popoldanskih urah zaklju
čili kulturni teden z množičnim 
slavjem.

Deželni odbor 
za podpore emigrantom

Deželni odbor je tudi v tem 
tednu nadaljeval s svojo dejav
nostjo, da bi olajšal delo bodoči 
deželni upravi. Na svoji zadnji 
seji, ki ji je predsedoval Berzanti, 
je tako proučil vrsto predlogov in 
sprejel vrsto sklepov. Prvi sklep 
zadeva odobritev načrta za poraz
delitev podpor emigrantom in nji-

Pobudo je v prostorih Trgovinske zbornice orisal 
dr. Peeters, ki načeluje organizaciji novega urada EGS

Na zadnjem zasedanju tržaške tr
govinske zbornice so orisali novo po
budo posebne komisije Evropske go
spodarske skupnosti za pomoč pri 
mednarodnem sodelovanju med sred
njimi in malimi industrijskimi pod
jetji držav članic EGS. Sestanka so 
se udeležili zastopniki trgovinskih 
zbornic, strokovnih organizacij, dežel
ne ustanove za razvoj industrij in 
razni zainteresirani industrijci.

Iz Bruslja sta za to priložnost pri
spela dva zastopnika nove komisije 
in sicer dr. Rogers Peeters, ki nače
luje organizaciji novega urada in dr. 
Gidoni, ki je ravnatelj urada za so
delovanje z italijanskimi trgovinskimi 
zbornicami. Dr. Peetars je orisal glav
ne namene nove komisije: vzposta
vitev stikov med podjetji, ki name-
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Priporočila za preprečevanje 
prepogostih gozdnih požarov

Že zadnjič smo zabeležili pobude, ki 
jih deželna uprava uresničuje za 
preprečevanje gozdnih požarov, ki vse 
prepogosto pustošijo pomembno les
no bogastvo naših krajev. Priprav
ljajo učinkovito nadzorno službo, ki 
se bo posluževala tudi helikopterjev 
in delovnih skupin, radijskih mostov 
in stalnih opazovalnic, a vse to ne 
zadostuje. Potrebno je, predvsem, so
delovanje prebivalstva posameznikov, 
ki so vse prepogosto zaradi nepre
vidnosti glavni povod hudih požarov. 
Zadostuje le skfomen podatek: v
Furlaniji ■ Julijski Krajini so lansko 
leto izbruhnili 603 požari, ki so uničili 
3.693 hektarjev gozdnih površin. V 
prvem polletju pa je ta n\eja bila že 
prekoračena, kar pomeni, da je to
krat škoda že podvojena.

Vesti dajejo očitno misliti, zato pa 
je deželni ur^d pripravil posebno tis
kovino, ki jo bodo oelili prebivalcem. 
V njej so navedeni najpomembnejši 
in najpreprostejši ukreni, ki bi jih 
moral poznati vsak državljan.

Tako v tiskani brošuri priporočajo 
prebivalcem, naj ne mečejo ogor
kov ali tlečih vžigalic iz okna avto
mobila ali vlaka. Kdor vrže ogorek 
cigarete na tla. naj ga tudi pomendra, 
ker je v nasprotnem primeru lahko 
vzrok večjega požara.

Ognjev v gozdu n.? kaže prižgati. Ta
borniki in drugi ki se odpravljajo 
na piknik, naj ognje prižigajo vsaj 
sto metrov od gozda. Pa tudi to je. 
po zakonu, dovoljeno samo v brez
vetrnih dneh. V nasprotnem primeru 
se kršilci izpostavljajo hudim denar
nim in tudi zapornih kaznim (od ene
ga do sedem let zapora).

V primeru, ko zakon dopušča priži 
ganje ognjev, je treba prostor za 
ogenj primerno očistiti suhe trave 
in listja, na koncu pa je treba po
gasiti vse, tudi tlečo žerjavico.

Deželni urad končno poziva vse, 
naj o vsakem gozdnem požaru ne 
mudoma obveste policijo (št. 113), 
gozdne stražnike ali gasilce.

lagajo, naj bi konzulta skupaj s pre
bivalstvom poiskala možne »variante* 
za avtocesto.

Drugo pereče vprašanje pa so sta
ra, neudobna in nehigienska stanova
nja v šentjakobskem centru. Prebi
valstvo se zavzema za «sanacijo» ra
jona. se pravi za gradnjo ljudskih 
stanovanj r.a mestu podrtij, ki jih 
je treba razlastiti na osnovi zakona 
865, Končno so konzulto opozorili na 
to, da je občina izdala gradbeno

ravajo sodelovati na mednarodni rav
ni in informiranje o zakonskih, davč
nih in finančnih predpisih, ki ve
ljajo v posameznih državah in v 
EGS pri sodelovanju med malimi in 
srednjimi industrijami.

Takšne oblike sodelovanja bi se 
lahko odvijale na področju raziskav 
in razvoja, na področju oskrbe, skup
ne proizvodnje in trgovinske izme
njave, obenem pa je mogoče vzpo
staviti to sodelovanje tudi med pod
jetji različnih gošpodarskih sektorjev 
ter ga postopno razširiti r.a številna 
druga podjetja.

Urad bo posloval brezplačno in vsa 
podjetja, ki se ga bodo hotela po
služevati, bodo morala izpolniti pose
ben formular s podatki in glavnimi 
značilnostmi podjetja ter z orisom ob
lik gospodarskega sodelovanja, ki se 
bodo posameznim podjetjem zdele ko
ristnejše za razvoj dejavnosti podje
tij izven okvirov državnih mej.

V začetni fazi poslovanja urada in 
sicer dokler ne bo ta urad razpolagal 
s primernim in zadovoljivim številom 
vseh podatkov, bodo raziskave izva
jali s sodelovanjem trgovinskih zbor
nic in združenji posameznih gospo
darskih strok.

Pokvarjeno meso tune 
v dveh restavracijah
Tunina je prava poslastica, ško

da le, da jo dobimo na našem tr
žišču le bolj poredkoma. Včeraj pa 
je bilo tunine še kar precej na 
razpolago in so ga pripravili v mar
sikateri restavraciji. Med drugim 
so ga pripravili za goste tudi v 

dovoljenje za zgradbo, ki naj bi zra- grljanski gostilni «Alla Baita* in
sla sredi prostornega dvorišča stano
vanjskega bloka med ulicami Con- 
cordia, Vespucci. San Marco in Co- 
lombo.

Svetovalci in predsednik so se stri
njali, da gre za važna vprašanja, ki 
jih kaže obravnavati na posebnem 
ljudskem zborovanju. Taka zborova
nja bo konzulta organizirala tudi za 
debato o občinskem proračunu.

Trčenje med avtomobilom
In avtobusom proge 6
Kmalu po poldnevu je prišlo na 

Ul. Giulia do trčenja med zasebn m 
avtomobilom, ki ga je vozila 42- 
letna Maria Vespasiano por. Trau 
iz Ul. Verrocchio 2, in avtobusom 
proge št. 6, ki ga je vozil Ferruc- 
cio Fonda. Ženska se je peljala s 
svojim fiatom 500 proti Bošketu, 
ko je pri pivovarni Dreher zavozi
la preveč na desno in trčila ob 
prednji del avtobusa, ki je privozil 
z nasprotne smeri.

Na kraj so prihiteli mestni redar
ji in bolničarji Rdečega križa, ki 
so žensko odpeljali v bolnišnico. Tu 
so jo zaradi močnih udarcev po 
glavi sprejeli v nevrokirurškem od
delku s prognozo okrevanja v dveh 
tednih.

Odposlanstvo prebivalcev 
pri šentjakobski konzulti

Rajonska Konzulta pri Sv. Jakobu 
j« že na prejšnji seji izvolila svo
jega predsednika. Komunist Giorgio 
Vascotto je bil namreč soglasno po
trjen (zanj je glasovalo 14 svetoval
cev, Vascotto sam pa se je vzdržal 
glasovanja). Takoj po izvolitvi je Va
scotto napovedal, da se bo konzulta 
sestala v petek, ko bo razpravljala 
o shemi občinskega proračuna in za
metku petletnega delovnega načrta 
občinske uprave. Na prvi seji pa je 
konzulta sprejela odposlanstva prebi
valcev, ki so načeli razpravo o dveh 
perečih vprašanjih.

Najprej so prebivalci Magdalene In 
Pončane orisali rajonskim svetoval
cem svoje stališče do »hitre ceste* 
od Padrič preko Katinare in Magda
lene do sedmega pomola. Ta cesta 
bi namreč hudo prizadela pomembne 
strukture rajona in škodovala inte
resom prebivalstva, ki se zavzema za 
spremembo trase. V ta namen pred

včeraj popoldne so odkrili v kleti 
poslopja v Ul. Caravaggio 1, truplo 
6H-letnega Umberta Tamburinija. Trup
lo so odkrili sorodniki, ki so prišli k 
njemu na obisk, a ga niso našli doma.

Truplo upokojenca so s privolje
njem namestnika državnega pravdni- 
k." vi Tavella, ra.e.cmu jr zdravo k 
Rdečega križa dr. Russo potrdil, da' l justi in kolenih, Tamborliniju pa 
gre za samomor, prenesli v mrt- po glavi. Oba so samo obvezali, 
vadnico I Okrevala bosta v dveh tednih.

pri «Lucianu» v Ul. Coroneo.
44-letna Maria Portofeni iz Ri

ma, ki se v teh dneh mudi v na
šem mestu na počitnicah, je pojedla 
tunovo pečenko v Grljanu. Kmalu 
zatem ji je postalo slabo in slabo 
so se počutili tudi številu drugi 
gostje in celo sam lastnik restav
racije. Medtem ko je nekaterim 
slabost minila je Portofenijevi 
postalo tako slabo, da se je ..ate 
kla v bolnišnico, kjer so jo spre
jeli s prognozo okrevanja v petih 
dneh zaradi hudega napada gast.ro- 
enteritisa.

Podobno se je pripetilo tudi 41- 
letnemu sodnemu funkcionarju O- 
scarju Mendiniju iz Ul. Gatteri 10. 
Stopil je v gostilno nasproti zapo
rov in si privoščil okusno tunovo 
pečenko. Uro pozneje pa je moral 
v bolnišnico, ker se je počutil sla
bo. Zdraviti se bo moral pet rini.

V teku je preiskava od kod je 
prišla na naš ribji trg pokvarjena 
tuna in kako je mogoče, da so jo 
dali gostom.

Čelno trčenie
pri Nabrežini

V zgodnjih popoldanskih urah sta 
se ponesrečila 35-letna Lidia Mi- 
Tch in 33-letni Gianpaolo Tambor- 
lini iz Križa 549. Peljala sta se v 
Tamborlinijevem fiatu 600 iz Nabre
žine v Sesljan, ko sta v bližini kam
noloma Gorlato trčila ob tovornjak, 
ki je privozil iz nasprotne smeri.

Pri trčenju sta se oba ranila, 
zaradi česar so ju prepeljali v bol
nišnico z rešilnim avtom Rdečega 
križa. Milichevi so ugotovili udar
ce in odrgnine po rokah, hrbtu, če-

HOTEL MAESTOSO V LIPICI
Vas vabi jutri, 7. julija, zvečer na tradicionalno glasbeno zabavno 
prireditev

LIPIŠKA NOČ
V zabavno-glasbenem programu bosta pela Ljopka Dimltrovska in Vje- 
koslav Jutt. Posebna komisija gledalcev bo izbrala »KOPALNI KOS
TIM SEZONE*, Manufaktura iz Nove Gorice se bo predstavila z 
modno revijo. Za p'es bodo igrali BISERI i? Nove Gorice

KRAS
SEŽANA

proizvodnja 
trgovina 
gostinstvo 
in turizem 
sežana
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Če petrolejske družbe ne bodo 
dostavile črpalkam običajno in za
dostno količino bencina bodo od ne
delje dalje na Goriškem in v vi
demski pokrajini vse bencinske čr
palke zaprte. To so sklenili že vče
raj videmski bencinarji, o tem bo
do sklepali danes zjutraj tudi gori- 
ški, vendar nam je načelnik skupi 
ne bencinarjev pri goriški zvezi 
trgovcev g. Zottar že včeraj popol 
dne napovedal zaporo.

Petrolejske družbe so pričele že 
prejšnji teden dostavljati manjše 
količine bencina in raznih vrst pe 
troleja. O tem smo že pisali. Do 
dati moramo še ugotovitev, da pri
manjkuje tudi gorivo za kmečke 
potrebe in vsakdo ve, da potrebu
jejo kmetje za traktorje in druge 
kmetijske stroje prav v tem času 
vel ko goriva. V Vidmu so kmetje 
zelo razjarjeni in so celo zagrozili 
z blokado glavnih cest, če jim pe
trolejske družbe ne bodo zagotovile 
zadostne količine goriva za njihove 
stroje. Prav tako grozijo že sedaj 
petrolejske družbe, več mesecev 
pred zimo, da ne bo na jesen do 
volj goriva za kurjavo.

Tudi bencina ni in v teh dneh 
je marsikateri turist ostal na cesti, 
ker niso imeli pri črpalki bencina 
za njegov avto. Bencina je zmanj
kalo tudi na Goriškem. To pred
vsem v črpalkah, ki prodajajo ben
cin tistih družb, ki nimajo v našem 
mestu skladišč. To so črpalke družb 
Total, BP, Caltex itd., ki dobivajo 
benc;n naravnost iz čistilnic v Tr
stu in v Mestrah. Nekatere črpal 
ke so bile tudi do pet dni brez 
goriva in so lastniki morali zaradi 
tega na dopust, uslužbence pa so 
pustili brez dela. Na boljšem so bi
le črpalke, ki prodajajo bencin 
Agip, Esso in Shell, ki imajo v Go
rici skladišča in ki so imeli za 
radi tega na zalogi toliko goriva, 
da so lahko brez motenj dobavljali 
bencin svojim črpalkam. Vendar, 
tako nam je povedal včeraj zastop
nik ene izmed omenjenih družb, če 
se bo nenormalno stanje nadalje
valo v čistilnicah, kmalu tudi na 
teh črpalkah ne bo dovolj bencina 
za vse.

Zakaj kriza bencina? Petrolejske 
družbe hočejo dvigniti prodajno ce
no, vlada ni doslej dala svojega 
privoljenja. Zaradi tega dobavljajo 
petrolejske družbe manj goriva pro

dajalcem na drobno in skušajo ta
ko izsiliti dovoljenje za povišanje 
cene. V zainteresiranih krogih tr
dijo, da bi lahko državna družba 
Agip nadaljevala s prodajo benci
na po sedanji ceni in tako prisilila 
ostale družbe k umiku.

Ker ni znakov, po katerih bi 
petrolejske družbe umaknile svojo 
zahtevo, lahko pričakujemo, da bo
do vse bencinske črpalke pri nas 
v soboto zvečer zaprle svoje obra
te in ostale zaprte do nadaljnjega.

Zaradi tega nam ne bo preostaja- 
lo drugega, kot da gremo z avtom 
čez mejo k črpalkam Petrola, kjer 
bomo lahko dobili dovolj bencina po 
ceni, ki je precej nižja od itali
janske.

9Nocoj ob 20.30 bo v Gorici seja 
občinskega sveta. Nadaljevali bodo 
z razpravo o točkah še ne izčrpa
nega dnevnega reda.

Komunisti v Sovodnjah 
ocenili rezultat volitev

Na dvorišču gostilne »Pri Fran
cetu* v Sovodnjah so se prejšnji 
večer sestali sovodenjski komunisti, 
ki so proučili rezultate zadnjih de
želnih volitev. Z zadovoljstvom so 
ugotovili izreden uspeh KPI v so
vodenjski občini, ki je odvisen med 
drugim tudd od vedno večje industria
lizacije in torej od večje zaposlitve 
občanov v tovarnah, ki se nahajajo 
v občini in tik ob njej.

Na sestanku so izrazili mnenje, 
da je treba volilne rezultate konkre 
tizirati v število vpisanih v stran
ki. Zaradi tega so izvolili odbor, 
ki ima nalogo pripraviti v šestih 
mesecih kongres sovodenjske sekci
je komunistične partije.

TRAJALO BO 00 24. JULIJA

Pričelo se je vpisovanje 
v slovenske srednje šoie
Dijaki lahko izbirajo med klasičnim licejem, učiteljiščem in tr
govsko šolo - Po maturi lahko vsi nadaljujejo študij na univerzi
V ponedeljek se je pričelo vpi

sovanje v slovenske srednje šole 
v Gorici in bo trajalo do 24. ju
lija. V nižjo srednjo šolo »Ivan 
Trinko* vpisujejo vsak dan v pred- 
poldanskih delovnih urah, prav ta
ko vpisujejo v višjo klasično gi
mnazijo - licej ter v učiteljišče v 
Ulici Croce ter v trgovski zavod 
v Ulici Vittorio Veneto.

Malo maturo na nižji srednji šoli 
je, kot smo že poročali, z uspehom 
končalo 72 dijakov, trije pa imajo 
popravne izpite. Prepričani smo, da 
bo večina teh dijakov, kot že v 
prejšnjih letih, nadaljevala šolanje 
na slovenskih višjih srednjih šolah. 
Gimnazija - licej in učiteljišče nu
dita možnost nadaljevanja študija 
na univerzi, trgovska šola pa nu
di možnost takojšnje zaposlitve m 
tudi nadaljevanje šolanja na uni
verzi. Iz te šole bodo v prihodnjem 
šolskem letu izšli prvi maturanti, 
ki bodo opravili petletno šolanje.

Upravni odbor slovenske trgovske 
šole je dal nalepiti po mestu in 
v okolici dvojezične plakate, ki va-
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V PRIREDBI DRUŠTVA <DANICA»

V šolskem poslopju na Vrhu bodo odprli nocoj 
tri razstave o življenju naših ljudi
Ljudsko praznovanje bo trajalo več dni - Jutri zvečer bo nastop 
kulturnih skupin - V nedeljo bo osrednja proslava kmečkih puntov

Nocoj pričnejo na Vrhu tradicio
nalno dvotedensko poletno prazno
vanje, ki ga prirejata najprej do
mače prosvetno društvo «Danica», 
nato pa krajevna sekcija združenja 
bivših partizanov. Praznovanje je 
letos združeno s proslavo kmečkih 
puntov, ki bo jutri in v nedeljo.

Tradicionalni vrhovski »piknik* bo 
imel torej letos širši obseg kot ob 
prejšnjih letih. Nocoj bodo ob 21. 
uri odprli v domačem šolskem po
slopju tri razstave: slovenske knji
ge, narodnoosvobodilne borbe m 
jamarjev družine «Kraški krti*. Ob 
21. uri se bo na prireditvenem pro
storu na Largi pričelo tekmovanje
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MEJNI PREHODI V JUNIJU

VEČ TURISTOV V ITALIJO 
MANJ ITALIJANOV V TUJINO

Predvidevajo, da se bo število prehodov 
meje zvišalo v tem in prihodnjem mesecu

V mesecu juniju so se mejni pre
hodi na Goriškem znatno znižali v 
primerjavi s prejšnjim mesecem. 
Znižali so se tudi v primerjavi 
z mesecem junijem lanskega leta. 
Takrat so na blokih zabeležili pri
bližno milijon in 400 tisoč preho
dov; letos pa so v istem mesecu 
zabeležili milijon in 322.020 prehodov. 
Če to številko primerjamo s pre
hodi maja meseca bomo videli, da 
se je znižala za približno 370.000 
prehodov. V maju je namreč pre
koračilo mejo 1.691.853 oseb.

Kje so vzroki? Predvsem v tem, 
da italijanski državljani niso še za
čeli hoditi na večdnevne dopuste, 
kajti večina teh jih ima julija in 
avgusta. Ta nam dokazujejo šte
vilke. Porastek prehodov v juniju 
v primerjavi z majem zabeležimo 
samo v prehodih tujcev. Teh je 
prišlo v Italijo 93.526 (86.337 v 
maju). Italijo pa je zapustilo 94.158 
tujcev (85.866 v maju). Italijanskih 
državljanov je s potnimi listi pre
koračilo mejo 176.962 (190.830 v 
maju), vrnilo se jih je v državo 
176.266 (187.863 v maju). Te števil
ke nam jasno kažejo, da so na 
počitnice prišli v Italijo predvsem 
Nemci in državljani drugih držav 
srednje Evrope, medtem ko bodo 
italijanski državljani množično 
odšli na dopust predvsem v juliju 
in avgustu, ko bodo zaprli za več 
dni veliko tovarn in obratov.

Večjo število prehodov pa so za
beležili s prepustnicami Levji delež 
so tudi tokrat imeli naši deželani, 
ki stalno hodijo onstran meje po 
nakupe in na kratke enodnevne iz
lete. Sedaj pa, ko je postal v Ita
liji, in tako tudi v naši deželi, pro
blem bencina, bo na mejnih pre
hodih še večja gneča.

V juniju so s prepustnicami za
beležili 853.108 prehodov, od ka
terih pripadajo 508.873 našim deže- 
lanom.

9 Pri Madonnini bodo nocoj spet 
nadaljevali s praznikom Unitš. Med 
plesom bodo izvolili »zvezdico Unitš*.

9 V Gradežu so stavkali delavci 
tovarne ribjih konzerv Safica. Stav
kali so, ker se borijo za novo de
lovno pogodbo. Ob tej priliki so 
delavci te gradeške tovarne dobili 
stik z onimi podobne tovarne Maz- 
zola iz Marana in sklenili, da bodo 
odslej vodili enotno sindikalno 
akcijo.

Sta Ciganki 
ukradli denar 
v stanovanju?
Riccardo Gottard iz Ulice Duca 

D'Aosta 203 je v sredo zvečer javil 
agentom kvesture, da so se v njegovi 
odsotnosti neznanci vtihotapili v nje
govo stanovanje in mu odnesli 18.000

lir. 230.000 starih dinarjev in zlato 
verižico.

Gottard in njegova žena sta za
pustila stanovanje približno ob 15. 
uri ter bila odsotna dve uri. V 
njuni odsotnosti so se tatovi vtiho
tapili v stanovanje in, potem ko 
so premetali več predalov, so odšli 
s plenom.

Kvestura je takoj začela s pre
iskavo, ki je v glavnem naperjena 
proti dvema cigankama, ki sta se 
ob tistem času potikali okoli nje- 
kovega stanovanja.

Razstave
V galeriji Pro Loco na Verdijevem 

korzu 100 (Pasaža) razstavlja do 15. 
julija slikarka Nives Saina Mauro. 
Razstava bo ob delavnikih odprta od 
9. do 12. ure in od 16. do 20. ure, ob 
praznikih pa od 9. do 12. ure.

v briškoli, na brjarju pa bo za 
mlade in odrasle igral orkester «1 
Salvador* iz Ronk. Seveda bo delo
val tudi bogato založen bife.

Jutri, v soboto, se bo pričela pro
slava kmečkih puntov. Na Vrh bo
do prišli pevci iz vseh krajev Go
riške. Nastopili bodo vsi zbori, ki 
delujejo pod okriljem Slovenske 
prosvetne zveze, poleg teh pa še 
pevski zbor «Jadran» iz Vrtojbe, v 
znak povezave med tukaj živečimi 
Slovenci in tistimi onkraj državne 
meje. Nastopila bo tudi godba na 
pihala «Kras» iz Doberdoba, mladi 
folkloristi združenja »Dom* iz Go
rice ter recitatorji iz Sovodenj. Ob 
koncu prireditve bodo na tej in na 
oni strani meje mladi prižgali kre
sove, ki nas bodo spominjali na 
uporne znake ,jz časov , kmečkih 
puntov. Sledil bo ples, na katerem 
bo igral orkester iz Ronk.

Nedeljska prired/t^vse bo Priče
la ob 20. uri,--Najprej bo nastopila 
godba na pihala iz Anhovega, nato 
bo o kmečkih puntih spregovoril 
predsednik Slovenske kulturno go
spodarske zveze Boris Race. Pred 
njegovim govorom bodo priredite
lj' spustili v zrak tisoč belo-plavo- 
rdečih balončkov. Po govoru bo 
zapel Tržaški partizanski pevski 
zbor, vmes bo recitiral član Sloven
skega gledališča Julij Guštin. Sledil 
bo ples, igral bo orkester »The 
I,ords» iz Trsta.

Prireditve se bodo nadaljevale 
naslednji teden.

Strela udarila
v televizor
Ob priliki nekajminutnega neurja, 

ki je zajelo Gorico v sredo zve
čer in ko je v nekaterih mestnih 
predelih nekaj časa primanjkovalo 
elektrike, je strela zadela v stanova
nje podžupana Ferruccia Fantinija v 
Ulici Lantieri 21. Strela je zadela 
televizijsko anteno in zažgala iz
ključen tv-aparat v jedilnici stano
vanja ter zanetila požar. Fantinija 
in članov njegove družine ni bilo 
doma, ko so se sosedje zavedli da 
prihaja iz njegovega stanovanja 
ogenj, so poklicali gasilce. Ti so 
kmalu prihiteli, vendarle je takrat 
požar že uničil pohištvo v jedilni

ci. Pravijo, da znaša škoda okrog 
milijon lir.

Avtomobilist povozil 
mladega kolesarja

V Podturnu je avtomobilist, 43- 
letni Luciano Di Lorenzo iz Ulice 
V. Veneto 117, povozil mladega ko
lesarja, 12-letnega šolarja Giuliana 
Sergi iz Ulice V. Veneto 39.

Avtomobilist je vozil iz Ulice Lan
tieri namenjen proti domu, ko je na 
trgu povozil fanta, ki je zavijal na 
levo. V bolnišnici so mladeniču u- 
gotovili rano na desni nogi in lažji 
možganski pretres. Fanta so le ob- 
bezali. Ozdravel bo v petih dneh.

bijo starše, naj svoje otroke vpi
šejo v to šolo.

Manj kot lani pa bo letos dija
kov v prvem razredu nižje srednje 
šole. To iz preprostega razloga, 
ker je letos končalo peti razred slo- 
vehskih osnovnih šol manj učencev 
kot lani. V goriškem šolskem oko
lišu je peti razred osnovne šole 
z uspehom zaključilo 51 učencev 
(eden ima popravne izpite jeseni), 
v doberdobskem pa 31 učencev (pet 
jih ima popravne izpite). Tudi če 
bodo ostali jeseni uspešno opravili 
popravne izpite bo vseeno v prvih 
razredih slovenske nižje srednje 
šole jeseni manj učencev kot lani, 
ko so jih imeli kar 101 in so mis
lili na ustanovitev pete paralelke.

Skoro odveč je pozivati starše 
otrok, ki so končali peti razred 
osnovnih šol, da vpišejo svoje otro
ke v slovensko nižjo srednjo šolo. 
Prepričani smo, da bodo vsi svojo 
narodno dolžnost napravili. Starše 
tistih dijakov, ki so končali nižjo 
srednjo šolo, pa pozivamo, da v 
čimvečjem številu vpišejo svoje o- 
troke v tri slovenske višješolske 
zavode. Svojim otrokom bodo tako 
zagotovili lepšo bodočnost.

Izleti
Slovensko planinsko društvo v Gori

ci sporoča umik odhoda avtobusa za 
izlet i republiko San Marino, ki bo 
v nec.el.io, 8. julija. S Travnika bo 
avtoout- odpeljal ob 4.30, iz Podgore 
ob 4.35, iz štandreža ob 4.40 iz So
vodenj ob 4.45. SPD se priporoča 
na -očnost izletnikov, kajti zamudni
kov ne bodo čakali, ker je pot v 
San Marinc dolga.

Šolske vesti
Ravnateljstvo gimnazije - liceja In 

učiteljišča v Gorici, Ulica Croce 3, 
sporoča, da 24. julija 1973 ob 12. uri 
zapade rok za vpis v šolsko leto 1973 
- 1974.

Ravnateljstvo Državnega strokovne
ga zavoda za trgovino s slovenskim 
učnim jezikom v Gorici, Ulica V. 
Vento 74, sporoča, da 24. julija ob 12. 
uti zapade rok za vpis v šolsko leto 
1913/74.

Ravnateljstvo nižje srednje šole »I- 
van Trinko* v Gorici, Ulica Randaccio 
10, obvešča, da 24. julija 1973 ob 12. 
uri zapade rok za vpis v šolsko let« 
1973 74.

Slovenska prosvetna zveza 
Kmečka zveza Gorica 
7.-8. julija
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SLOVENSKI KNJIGARNI V GORICI

Koristno sodelovanje pri širjenju 
naše kulture med zamejskimi Slovenci
Knjigarni na Travniku in v Carduccijevi ulici posredujeta tudi knjige za slovenske šok

Zamejski Slovenci imamo v Go
rici dve knjigarni, ki sta ostali še 
iz časov pred prvo svetovno vojno, 
ko je bilo tudi v Gorici živahno 
slovensko kulturno delovanje. Prva 
od teh je knjigarna »Carducci* v 
Ulici Carducci, ki je last družine 
Lukežič. Ta knjigarna se je oolj 
specializirala za papirniško stroko in 
prodajo šolskih potrebščin.

Druga je «Katoliška knjigarna* 
na Travniku. Pravzaprav je ta knji
garna brez napisa, ker so ga od
stranili v časih, ko je bila Gorica 
bolj fašistično nastrojena in so ne
katere bodli v oči slovenski napisi 
ter so trgovino pod fašizmom ne
kajkrat tudi napadli in razbili. Pa 
tudi brez napisa je Katoliška knji
garna nadaljevala s svojim poslo
vanjem in je tudi sedaj glavna po
sredovalka slovenskih knjig in učil 
za potrebe goriških Slovencev.

V razgovoru z upravnico Brezi
garjevo smo lahko ugotovili, da je 
knjigarna stalno oskrbljena z no
vostmi slovenskega knjižnega toga 
tako tistimi, ki so izšle v matič
ni domovini, kakor tudi v zamej
stvu. Poleg tega pa imajo v za 
logi tudi razne publikacije v itali
janščini in v drugih jezikih, ki go

vore o naši manjšinski problema
tiki, o matični domovini in podobno.

Med takimi publikacijami v ita
lijanščini naj omenimo »Priročni 
vodič po Julijskih Alpah*, ki sta ga 
priredila Piero Rossi in Stanislav 
Gilič (Escursioni nelle valli delle 
Alpi Giulie); ima priložen specia
len zemljevid tega področja s slo
venskim besedilom ter stane 3.800 
lir. Dalje naj omenimo knjigo Be
njamina Salvija «Movimento nazio- 
nale e politico degli Sloveni e Croa- 
ti fino al 1918», ki jo je pripravil 
Arduino Agnelli in izdal ISDEE v 
Trstu. »Titov življenjepis*, ki ga 
je pripravil Phillis Anty in je iz
šel pri založbi Mursia v Milanu ter 
je bogato ilustriran, je tudi vzbu
dil pozornost obiskovalcev te knji
garne. Omenimo naj še publikacijo 
Furlanske filološke družbe »Val Na- 
tisone*, ki opisuje zanimivosti Be
neške Slovenije, čeprav bolj s fur
lanskega vidika in zato nepopolno.

Med slovenskimi publikacijami v 
tej knjigarni naj omenimo pred
vsem publikacije Mladinske knjige 
in med njimi: »Enciklopedijo za o- 
troke Larousse*, ki je pred kratkim 
izšla in v petih delih z bogatimi 
ilustracijami posreduje v slovenski

priredbi našim otrokom koristno 
znanje. Knjiga stane 4.500 lir. V 
knjigarni so na razpolago tudi knjiž
ne serije drugih slovenskih založb. 
Poleg tega so tu na prodaj tudi 
tržaška mesečna revija «Dan» in 
druge slovenske periodične publika
cije s te in z druge strani meje 
in to sproti ko izidejo.

Slovenski knjigarni v Gorici vo
dita tudi prodajo šolskih knjig in 
učil za potrebe slovenskih šol. Di
jaki si lahko na osnovi posebnega 
seznama, ki ga imajo v knjigarni, 
naročijo knjige, ki j!h bodo po ob
stoječem učnem programu za te 
šole potrebovali za prihodnje šol
sko leto.

Omenili smo samo na kratko ne
katere značilnosti delovanja naših 
domačih knjigarn, ki s posredova
njem slovenske knjige in druge ti
skane besede skrbita, da bi ostala 
naša beseda tudi v goriškem za
mejstvu še naprej živa in da bi 
prodrla v vse sloje našega življa: 
v tem njunem prizadevanju jima 
želimo mnogo uspeha, saj bosta » 
njim dah tudi važen prispevek 
medsebojnega oplojevanja sosednjih 
kultur in ureditev dobrega sosed
stva. I. M.

Kino
Gorica

VERDI 17.30—22.00 «L’arma, l'ora, 
movente*. Renato Monta gnani 
Bedi Moratti. Barvni film. Mia 
ni pod 18. letom prepovedan.

CORSO 17.00—22.00 »La calandri 
L. Buzzanca in Barbara Boucl 
Barvni film. Mladini pod 14. let 
prepovedan.

MODERNISS1MO 17.15 - 22.00 «1 
pištola per cento croci*. T. Kenc 
in D Palmer. Barvni film.

CENTRALE Danes zaprto.
V1TTORIA Zaprto.

Tržič
FACELSIOR 17.30—22.00 »Lo sco 

ne scier.tifico*. Barvni film.
AZZURRO Zaprto.
PRICIPE 18.00—22.00 »La vfolenza 

il mio forte*. Barvni film.

Aovu Gorica
SOČA »Mac Kennino zlato*, ameri 

baivni film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA »Sedmerica jezdi*, ameri 

barvni film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE »Knez bojevnik*, ameri 

barvni film ob 20.00.
RENČE Prosto.
PRVAiiNA Prosto.
KANAL Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V <
Danes ves dan in ponoči j< 

lekarna Marzini, Korzo It 
tel. 2443.

dežurna lekarna v
Danes ves dan m ponoči 

na lekarna Al Rendentore, 
telli Rosselli, tel. 72340.
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VSE O KONFERENCI V HELSINKIH

V palači «Finlandia» 
3. julija 1973

Potek v treh lužah - Delo, ki ga bodo opravili 
zunanji ministri ■ Koliko katera država za konte- 
renco prispeva - Simultano prevajanje v šest jezikov

Evropsko konferenco o varnosti 
in sodelovanju primerjajo z Ber
linskim kongresom. Morda je bil 
ta večji, bogatejši, sijajnejši — 
zlasti po kronanih glavah in di
plomatih modre krvi — vendar so 
vse te primerjave neumestne in od
večne, ker je konferenca o var
nosti in sodelovanju vendarle do
godek brez primere. Ne samo v 
številčnem pogledu, ker so zbra
ni v dvorani palače »Finlandia*, 
kjer običajno prirejajo simfonič
ne koncerte, politiki in diploma
ti 33 dežel, marveč predvsem, ker 
1. 1973 ni 1. 1814. Takrat so se 
črtale nove meje Evrope, v Hel
sinkih pa lahko zdaj potrde one, 
ki so bile ustvarjene po drugi sve
tovni vojni, da bi potem mogli 
Stopiti naprej.

Na konferenci sodelujejo ZDA in 
Kanada ter vse dežele Evrope, ra- 
ren Albanije, ki je, kot znano, na 
vabilo odgovorila, da se «za načr
tom konference skrivajo nameni 
dveh supersil, s katerimi bi evrop
ske narode hotele podrediti svoji 
nadoblasti in diplomaciji.* Na tej 
konferenci so — prvič po 150 le
tih — prisotni tudi predstavniki 
Vatikana (med temi slovenski du
hovnik, Josip Žabkar) in nekaterih 
najmanjših državic, kot so San 
Marino, Liechtenstein, Monaco, An- 
dorra. Delegacije v glavnem vo
dijo zunanji ministri.

Konferenca je začela s svojim 
delom v torek, ob enajstih in pol, 
pod predsedstvom finskega zuna
njega ministra Karjalainena. Otvo
ritveni govor je imel finski pred
sednik Kekkonen, ki je poudaril, 
da nima ta konferenca nobenega 
primera v zgodovini, ker ne gre 
za zasedanje zmagovalcev ali ve
lesil. Pečat ji daje prizadevanje 
vseh dežel in njihovih vlad, da bi 
na osnovi enakopravnosti in med
sebojnega upoštevanja rešili ne
kaj temeljnih življenjskih vprašanj, 
od katerih je odvisna nadaljnja 
usoda ne samo Evrope, ampak vse
ga sveta. Spregovorila sta nato še 
Kurt Waldheim, generalni tajnik 
OZN, ki je omenil novo, izboljša
no situacijo v svetu ter izrazil že
ljo, naj bi tudi konferenca v Hel
sinkih prispevala k nadaljnjemu 
popuščanju napetosti v svetu ter 
sodelovanju med narodi in Gromiko 
ki je zagotovil, da je SZ priprav
ljena prizadevati si za čim boljši 
uspeh konference. Nastopi ostalih 
predstavnikov bodo podobni, vsi 
bodo nastopili z načelnimi govori, 
kar naj bi tudi bila osnovna vse
bina prvega dela konference«'nam
reč dela, ki zdaj poteka v Hel
sinkih. Trajala bo, kot predvide
vajo. približno teden dni. Na je
sen naj bi se konferenca nada
ljevala v Ženevi, da bi se nato 
zaključila z novim sestankom mi
nistrov ali celo premierov oziroma 
predsednikov spet v Helsinkih. V 
vsakem primeru bo sestavljena iz 
treh faz.

Konferenca je neposredni plod raz
govorov med veleposlaniki, razgovo
rov, ki so trajali co! leta, vendar 
je posredno lin 'politično) rezultat 
diplomatske igre, ki se je bila za
čela vsaj pred dvajsetimi leti, ko je 
takratni sovjetski zunanji minister, 
Molotov, predlagal v Berlinu skle
nitev splošnega sporazuma o kolek
tivni varnosti v Evropi. Takrat, sredi 
tako imenovane hladne vojne, ta pred
log ni imel nobenih možnosti uve
ljavitve, vendar, kot se zdi, v diplo
maciji besedica »nikoli* nima trajne 
veljave. Postopno se je konfronta
cija med velesilami spremenila v ko
operacijo, nakar je sledila sklenitev 
vrste sporazumov, od onega o Ber
linu do mednemškega, nemški spor 
sam pa je bil črtan z dnevr.ega 
reda.

V Helsinkih bodo vsi sklepi spre
jeti na osnovi sporazumevanja, i 
dogovorom, ne s preglasovanjem. U- 
deleženci pa so vsi enakopravni.

Prva faza te konference (Helsin
ki) bo stala okrog milijon dolar
jev. Največ (po 8,8 odstotka) bo 
prispevalo šest najbogatejših dežel 
(ZDA, SZ, Francija, Velika Brita
nija, Italija in ZR Nemčija), na 
druge bo prišlo po 5,52 (Kanada)
3 48, 2. 0,80 (med temi Jugoslavija). 
o!60 in 0.20 odstotka (Ciper, Malta, 
... ............................................... iiimimimii.................

Raj za pešce 
v Frankfurtu

Neka ulica v Frankfurtu na Mai- 
ni, po kateri je šlo dnevno nad 
50.000 avtomobilov, pripada zdaj sa- 
mo pešcem. Iz ulice Zeil so biu 
avtomobili izgnani. In prav je ta
ko saj je bila eno največjih na
kupnih središč v ZR Nemčiji. Zdaj 
imajo pešci na razpolago najširšo 
(45 m) ulico na svetu. V hipu bo 
se tu pojavile stojnice najrazličnej
ših prodajalcev, odprle kavarne, tu 
je celo prostor za modne revije. 
Ne bo pa samo ulica pešcev, mar
več bodo tu tudi razne zabavne 
prireditve, ki si jih bodo lahko o- 
gledali obiskovalci mesta.

Liechtenstein, Vatikan, Islandija in 
San Marino).

Govore ministrov, ki jih bodo si
multano prevajali v šest uradnih je
zikov (angleščino, francoščino, rušči
no, nemščino, italijanščino in špan
ščino), bo spremljalo okrog 1000 
posebnih dopisnikov časopisov, ra
dia in televizije z vsega sveta.

V prvem delu bo čuti, kot že 
povedano, samo govore načelnega 
značaja. Vendar pomeni ta konferen- 

zgodovinski začetek nekega pro
cesa, ki predstavlja predvsem veli- 

priložnost za vse dežele, ki so 
sicer vedr.o živele v strahu, da bi 
nekje na podlagi kakega dogovora 
med velesilami ne bile v čem »pri
krajšane*. Iluzije s tem v zvezi so 
nevarne, kot vedno, posel pa dolgo
trajen, težak in naporen, toda po
učen, in to še preden se je konfe
renca začela. Očitno je, namreč, ka
ko se lahko rešujejo nekateri spori: 
začenši pri posameznem (Nemčija) 
in pomikajoč se obenem k splošne
mu (evropska varnost), ne pa obrat
no. Vse konference, na katerih se 

»reševalo* nemško vprašanje, so 
neslavno propadle. V Helsinkih pa 
so prisotni predstavniki dveh Nem- 
čij. Upajmo, da bo Evropa vendarle

S POTI PO BLIŽNJI ISTRI

IZ ŽIVLJENJA 
BUJSKE KOMUNE

Danes, 6. t. m., bo v Kepnu odprtje H. praznika pršuta in terana. Obi
skovalci sl bodo, razen teh dobrin, lahko privoščili tudi ogled takihle 
edinstvenih kraških kotičkov, kakršen je tale na naši zgornji sliki

Statistike pravijo, da je 1. 1931 
v občini Buje živelo 19.034 prebival
cev. Štirideset let zatem, 1. 1971, pa 
komaj še 7.165. Prebivalstvo Buj 
se je torej v tem času, v štirih 
desetletjih, zmanjšalo na malo več 
kot eno tretjino. Od teh pa jih 
je bilo samo 1.143 zaposlenih, kar 
je imelo za posledico, da je bil 
narodni dohodek v občini Buje iz
redno nizek.

številne hiše in zemljišča brez 
lastnika so s časom v občini Buje 
postali pravcato breme in velikan
ska ovira nadaljnjega razvoja te
ga področja. Neobdelana, zapušče
na zemljišča so bila v napoto celo 
onim, ki so zemljo hoteli obdelo
vati, vtem ko so razpadle ali raz
padajoče hiše neprijetno zevale s 
svojimi temnimi, mrtvimi okni ter 
zbujale v ljudeh, ki so tu živeli 
ali bi se hoteli naseliti, čudne ob
čutke.

Skoraj dvajset let je bujska 
občina živela v upanju, da bo ra
zvoj obalnih komun Novigrada in 
Umaga, zlasti zadnjega, imel za po
sledico poživitev bujske komune. A 
navzlic temu, da so obalne napredo
vale, je bujska ostala tam, kjer 
je bila.

Za Bujščino se je novo obdobje 
začelo šele tedaj, ko so ljudje ra
zumeli, da se bodo morali opreti 
na lastne moči. Obdobje konsolida
cije bujskega gospodarstva se je 
začelo enkrat okrog 1. 1967, ko je 
bila v Bujah osnovana Reška ban-

krenila naprej.
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SREČANJA Z VELIKIMI OSEBN OSTMI NAŠEGA ČASA

Mikis Theodorakis o svojem delu 
in pomenu glasbe v demokratičnem boja
Ne morem - pravi - ločevati svojega glasbenega ustvarjanja od političnega 
in javnega delovanja - Napisal je glasbo za «Sutjesko», da bi prispeval k 

upodobitvi ne samo jugoslovanskega, ampak tudi grškega odpora

Vsak se po svoje bori za napre
dek ljudi, za boljše odnose med 
njimi kot posamezniki, med naro
di, bori se za svobodo in enakoprav
nost, za pravico, za vse, kar je 
v zvezi s človekovim dostojnej- 
šim obstojem in delom. Vsak po 
svoje, na svojem področju, s 
sredstvi, ki jih najbolj obVladd. 
Politike danes ne grade samo po 
klicni politični ljudje, diplomati, 
vojaki, gradimo jo vsi oziroma 
bi jo vsaj morali graditi vsi.

Mikis Theodorakis je v svetu 
tako popularno ime, da ni treba 
dosti o njem govoriti. Je sin gr
škega naroda, svoj narod ljubi, 
se za njegovo srečo in bodoč
nost bori, je zanj že dosti pre
trpel in ne namerava svoje bor
be proti diktatorskemu režimu v 
svoji domovini opustiti vse do
tlej, dokler ne bo osvobojena spet 
zadihala v stvarnosti resnične, 
vseobsežne ljudske demokracije.

Za to se bori predvsem s sred
stvi umetnika, kakršen je, s sred
stvi velikega, mednarodno prizna
nega glasbenega ustvarjalca, ki 
prav zaradi tega, ker je za svo
ja dela iskal navdiha pri neizčrp
nih virih ljudske glasbene inven- 
cije, ohranjajo trajno vrednost in 
jih množice vsega sveta tako ce
nijo.

Nedolgo tega je s svojo umet
niško skupino obiskal Jugoslavijo, 
gostoval je v Zagrebu in tudi v 
bližnjem Portorožu. Ob tej prilož
nosti ga je obiskal časnikar, ka
teremu je odgovoril na nekaj 
vprašanj.

Predvsem — je dejal — ne lo

čim svojega glasbenega ustvar
janja do svojega javnega in politič
nega delovanja. Tako sem delal 
vse svoje življenje, ker menim, 
da pomeni politika, prav tako kot 
glasba, ustvarjanje trdnih odno
sov med narodi. Mislim, da so 
ljudje od vedno skušali vzpostav- 
(MMMNHMMBike. pri 
je umetnost Igrala posebno vaz
no vlogo ■ Popularne stvaritve ne 
paUajMliaMiHMMrnodušnega, do-

posredujejo določene načine obna
šanja, ki v večini primerov ven
darle vodijo k prijateljstvu. Po
litika naj pomaga, da sc rešimo 
razrednega vprašanja ter izkori
ščanja, da bi lahko nekega dne 
postali povsem svobodni ljudje, 
združeni predvsem po kulturnih 
ter umetniških vrednotah.

— Kultura je, po mojem mnenju, 
cilj politike, toda umetnost ni na
čin angažiranega dela, ona pri
haja kot njegov skrajni rezultat. 
Ce je kultura v funkciji politike, 
tedaj gre za propagando. Jaz od 
svoje strani ne delam propagan
de. Zanimivo je, da glasba, ki jo 
ustvarjam, ne vsebuje političnih 
implikacij, ona sloni na enostav
ni in čisti poeziji, navdihnjeni od 
usode, nesreč in upanj mojega 
naroda.

Vprašanje: Ali lahko, poleg vse
ga, najdete še čas za glasbeno 
ustvarjanje? V čem se izčrpuje 
vaša umetniška dejavnost?

— Glede na to, da je moja glas
ba v Grčiji prepovedana, sem jo 
primoran predvajati povsod drug- 

, je po svetu. Hfirati nadaljujem

imam"1 vsekakor^vidno Slih "-"—Sm.
svojo deželo in njene ljudi. Na
pravil sem le dve izjemi: zadnji 
čas me je delno navdihnila Južna 
Amerika, ker menim, da je med 
njeno in usodo grškega naroda 
precej podobnosti. Uglasbil sem 
deleTTfltmsa 'Pabia--Nerode. Ne- 
kafčfaga smo predvajali v lekil 
lanskoletne turneje, 'avgUsta pa 
se ponovno povrnemo tja, da bi 
ižVSjali skoraj uKjritrpaf-glasbe, 
ki je na ta način nastala. Pablo 
Neruda bo z nami. Prvi koncert 
bo na stadionu v Buenos Airesu, 
kjer je prostora za petdeset ti
soč ljudi, nakar bomo nadaljevali 
s serijo šestih nastopov na dru
gem manjšem stadionu za dvajset 
tisoč ljudi in tako upamo, da nas 
bo v tednu dni poslušalo okrog 
170 tisoč oseb. Prepotovali bomo 
Čile, Kolumbijo, Venezuelo, Pa
ragvaj, Brazilijo, Mehiko in Ku
bo — vsega skupaj bomo v La
tinski Ameriki dva meseca. Drugo 
izjemo predstavlja film »Sutje
ska*. To je bila priložnost, da s 
pomočjo glasbe prispevam k upo
dobitvi ne samo vašega, ampak 
tudi našega odpora.

Vprašanje: Nedavno je naše ča
sopisje objavilo vtise Miljenka 
PTohaske (Theodorakisov soce- 
valec pri uglasbitvi «Sutjeske») o 
njegovem delu z Vami. Kako oce
njujete to sodelovanje in njegov 
prispevek k filmskemu zvočnemu 
traku?

— Prohaska je glasbenik, ki 
dela z navdušenjem. V okolišči
nah, ki sem se v njih znašel,

Tokijska policija je nedolgo tega 
dokončno prepovedala prikazova
nje dvajsetih grafik Pabla Picassa, 
ker jih je bila ocenila za nespo
dobne. Navzlic temu so tokijski pu
bliki prikazali 33 del preminulega 
umetnika, vendar samo kot kopije 
z »neobhodnimi popravki*, pod či
mer gre razumeti odpravo ali za
temnitev »nedostojnih*. Vse te gra
fike so del velike kolekcije 347 
del, ki jih je Picasso ustvaril 1. 
1968 v sedeminosemdesetem letu 
»tarosti. Kolekcijo so v Tokio pre
nesli iz New Yorka.
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,,, 2315 za mladino: 17.05 »Sončnica*; 18.55
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15, 23. r;wlrn ff|flsha: 19.25 Igra flavtist 

Poročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35

komedija; 15.00 Glasbeni program

Opoldne z vami; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Za mlade poslušal
ce; 18.30 Simf. skladbe deželnih av
torjev; 19.10 Na počitnice; 19.20 Zbo- 

folklora; 20.00 Šport; 20.35

Šimi domačimi ansambli; 14.15 Za
bavna glasba ; 14.30 Priporočajo

Filmska glasba; 19.25 Igra flavtist vam...; 15,30 Naši poslušalci če-
Roberto Fabbriciani; 20.20 Kon- stitajo: 16.00 Dogodki m odmevi; 
cert- 21.35 Orkestri; 22.20 »Andata 16.30 Napotki za turiste; 17.40 Or 
e ritomo* z Mino. kesler Raphaele; 18.30 A. Dvofak:

11 DDoroAiui Koncert; 18.50 Človek m zdravje,
II. PROGRAM 2000 Lahko noč, otroci!; 20.15 An-

7.30, 8.30, 10.30, 13.30, 17.30, 19.30, Mmbel H Burkat; 21.00 Naj na-ri in „„------- , . ___ _ ___ _
Delo in gospodarstvo; 20.50 Vokal- 22.30 Poročila; 7.40 Pojeta P. Ga- r(xU ^jg. 22.15 Oddaja o morju in
no instrumentalni koncert; 21.50 V gliardi in G. Davoli; 8.40 Kako in 
plesnem koraku: 22.05 Zabavna zakaj?; 8.54 Melodrama^ 9J50 Nada-
glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Glasbena odda

ja; 15.10 Radijska drama; 16.20 
Wolf - Ferrari: »H Campiello*;
19.30 Deželne kronike.

KOPER

pomorščakih; 23.15 Besede in zvoki 
iz logov domačih; 00.05 Literarni 
nokturno; 00.15 Paleta popevk.

ITAL. TELEVIZIJA
18.15 Kratkometražni filmi in sli

kanice; 18.45 »Kenguru Skippy»;

ijevanka »Margo*; 10.05 Plošča za 
poletje; 10.35 Posebna oddaja; 13.00 
Hit Parade; 13.50 Kako in zakaj?;
15.00 Nadaljevanka «Aleksander Ve
liki*; 16.45 Glasbeno govorni spo
red' 17 35 Telefonski pogovori; 20.10 19.15 Nabožna oddaja; 19.45 šport 

______ »Andata e ritomo* z Mino; 20.50 jn ital. kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00
o« n 10 m 14 in 17 in «SuDersonic»; 22.43 Lahka glasba. Tedenske aktualnosti; 22.00 Klasic-7.30, 8.30, 10.30. 12.30, 14 30. 17 30 »buperson c», lahka jn pop glasba ; 23.00

18.30, 21.30, 23.30 Poročila: 7.15 UL PROGRAM na. a a i»p
Glasba za dobro jutro; 8.40 Ju- 10.00 Koncert za začetek; 11.00
tranja glasba; 10.15 Na harmoniko Skladbe za klavičembalo; 11.30 Ital. 
igra P. Principe; 10.41 Glasbena od- sodobna glasba; 12.15 Glasba skozi 
daia- 11.21 Od melodije do melo- čas; 13.30 Prokofjev, Szymanovski, 
dije' 1151 Orkester A. Hause; Enescu; 14.30 Plošče resne glas-
12 00 Glasba po željah; 14.00 Tretja be; 15.15 Koncert pianista R. Ser- 
Stran- 14 40 Mini juke box; 15.00 kina; 16.15 Koralne Brahmsove sklad- 
Operne skladbe; 15.45 Plošče Ri- be; 17.20 Simf. koncert; 18.30 Lah- 
cordi' 16.00 Popevke; 17.00 Ital. ka glasba; 18.45 Klavirske skladbe; 
zborovsko petje; 18.00 Tops - pops: 19.15 Vsakovečerr.i koncert;
18 45 Kulturna panorama; 19.00 Glas- Operni odlomki, 
ber.i koktajl; 19.30 Primorski dnev- SLOVENIJA
nik; 20.30 Prenos RL; 21.00 Glasba 7 00 8 00 xi.00, 14.00, 16.00, 20.30

21.30

Dnevnik.
II. KANAL

21.00 Dnevnik; 21.20 L. Piran 
dello: »Pensaci, Giacomino*.

JUG TELEVIZIJA
15.00 Wimbledon: Tekmovanja 

za Davisov pokal; 19.15 Obzornik; 
19.30 Veseli tobogan: Celje; 19.55 
Doktor na pohodu — film; 20.20 
Plavanje: Metuljček; 20.45 Risan
ka; 21.00, 23.45 TV dnevnik; 21.25 
Barvna reportaža; 21.40 Iz sve

ti- rliffnrrt Q-^Tii^koncert; 23.35 -ne književnoj^ CliHord^
Jazz.
NACIONALNI PROGRAM
7.00. 8.00, 13.00, 15.00. 20.00, 23.00 

Poročila: 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Jutranje pesmi; 9.15 Vi in jaz;

bena matineja; 10.05 Scott 0’Dell: 
Otok modrih delfinov; 10.40 Gla
sovi v ritmu; 11.20 Po Talijinih po 
teh; 12.20 Z nami doma in na 
poti; 13.10 Melodije za opoldan;

11.30 Četrti program; 13.20 Strnjena 13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 Z na-

stoletje — film.
K BARVNA TV
21.00 Risanke; 21.15 Poročila; 

21.30 Film »Pregrada*; 22 20 Dra 
gi lažnjivci; 22.50 Narodna glasba. |

se posvetil zaključnim delom fil
ma. Ta posel je odlično opravil 
Prohaska, pri čemer je mojo glas
bo dopolnil z novo vsebino. I- 
skreno upam, da bova v bodoče 
še imela priložnost skupaj sode
lovati pri podobnem poslu.

Vprašanje: Kaj menit,£Viali so 
vaše — imenujmo jih — »resnej
še* stvaritve naletele na prav ta
ko močan odjek med slušalci kot 
teme lažjega žanra?

— če je neka ženska grda, po
tem takoj zanjo trde, da je res
na. Če je res tako, potem spre
jemam sodobno klasično glasbo 
kot staro, resno damo sedemde
setih let z elektronskimi očmi in 
ušesi. Mislim, da je v glasbi 
resno obenem tudi resnično — in 
nasprotno. Da ne govorim o tem, 
kako menim, da so klasične te
me ali dobra pop-glasba vrednej
še od simfonij sodobnih sklada
teljev, ki jih nihče ne posluša.

— V Grčiji se je uveljavil pojem 
«meta-simfonična glasba*, s kate
rim označujejo poskuse, usmerje
ne k ustvarjanju novih simfonič
nih oblik, temelječih na popular
nih motivih. Ti napevi in pesmi se 
s pomočjo skladateljskega postop
ka razvijajo v neprestanem dia
logu z ljudstvom. Zato zbujajo ti 
ciklusi popularnih tem med ljubi
telji moje glasbe v Grčiji enako 
zanimanje kot pretenciozna, tako 
imenovana »resnejša* dela.

— Zanima me tudi tendenca 
približevanja takšne glasbe k mo
dernemu, liričnemu teatru, ki slo
ni na tradiciji stare tragedije, 
nastaja pa s kombinacijo narod
nih plesov in motivov ter sodob
ne mitologije. Napisal sem tako 
tragedijo, naslovil sem jo »Pesem 
za mrtvega brata*, v njej je, 
namesto stare, uporabljena sodob
na mitologija Grčije, kaj je to, 
pa vemo sami.

— V teku časa, ki sem ga pre
bil v zaporu, sem se ukvarjal s 
problemom razvijanja melodije, 
kar me je privedlo do oblike, ki 
jo imenujem »velika pesem*. Gre 
za nepretrgano sled tekstne vse
bine z brezkončnim napredkom 
melodije, kar bi mogli primerja
ti s strukturo bizantinskih himen.

— Vse to predstavlja poskuse 
odkritja novih, sodobnih načinov 
glasbenega izražanja, ki ima svo
je korenine v nepotvorjeni, fol
klorni ljudski tradiciji. Samo v 
tem načinu vidim možnost bodo
čega razvoja glasbene umetnosti.

ka in je začela dajati investicijske 
kredite, pretežno za razvoj gospo
darstva v bujski komuni.

Takrat je bilo ustanovljeno pod
jetje «Buje-Export», izvršena je bila 
rekonstrukcija in modernizacija grad
beno - mizarskega podjetja »Prole- 
ter», komunalno podjetje »Polet* se 
je preorientiralo na proizvodnjo be
tonskih prefabrikatov, osnovana je 
bila tovarna »Digitron*. povečane 
kapacitete bujskega obrata »Mehano- 
tehnike* (Izola), modernizirano go
stinsko podjetje «Bullea», moderni
zirane in razširjene kapacitete trgov
skega podjetja »Nanos* iz Postojne 
itd. Vse to je predstavljalo bistven 
prispevek k poživitvi in nadaljnjemu 
razvoju bujskega gospodarstva.

V istem času, namreč od 1. 1967 
do danes, je bilo precej investira
nega tudi v infrastrukture. Moder
nizirana in avtomatizirana je bila 
pošta, popravljene in obnovljene ce
ste, vodovodno in električno omrež
je, na r.ovo je bilo izgrajeno sred
nješolsko središče in takisto osnov
na šola v Bujah.

V tem obdobju se je število za
poslenih v bujskih delovnih orga
nizacijah dvignilo od 484 na 863, 
kar je veliko, še zlasti, če upošte
vamo, da se ta proces nadaljuje. 
Vsako leto je v bujski občini nekaj 
več zaposlenih, zlasti mladih lju
di iz vasi, s čimer se je med dru
gim tudi zavrl proces odliva mla
dine iz teh v druge kraje.

Nadaljnji razvoj občine Buje je 
odvisen od razvoja osmih delovnih 
organizacij, in sicer podjetij »Buje- 
Export», »Proleter*, »Elektroistra*, 
»Pula-OOZD Buje*, »Mehanotehni- 
ka», »Polet*, »Bullea* in »Nanos*. 
Te delovne organizacije predstav
ljajo temelj gospodarskega razvoja 
bujske občine. Od njihovega razvoja 
v prihodnosti sta odvisna tudi živ
ljenje in razvoj vseh prebivalcev 
te majhne občine, ki se je šele pred 
kratkim »postavila na lastne noge* 
ir: napravila prve odločilne korake, 
da bi se iztrgala iz dremavice, ki 
je v njej ždela tako dolgo. Spričo 
tega zdaj z velikim upanjem pri
čakuje, da jo bo širša družbena 
skupnost podprla v teh njenih strem
ljenjih, torej da ji bo nudila vso 
potrebno pomoč, da bi še napredo
vala in se do 1. 1975 uspela dvigniti 
iz vrste nerazvitih občin, kamor je 
doslej sodila.

Vrh tega bi bilo treba Bujščini 
zagotoviti tudi ugodnejše pogoje za 
razvoj turizma. Tako značilnega in 
prijetnega istrskega naselja, kot je 
ta, ni srečati pogosto. Zanimiva o- 
kolica in pa zlasti bližina morja, 
Di tak razvoj Bujam .prav lahko 
zagotovili. Resda morje ni prav 
blizu, toda daleč tudi ni. Morda bi 
pa marsikdo zamenjal udoonost, da 
ial.Ko kar iz prebivališča pomoči 
noge v morje, s prijetnim hladom, 
ki ga v najhujših poletnih mese- 
e,h pri morju ni, Buje, Ki so neko
liko višje pa ga imajo.

I« I4 .

Svetovni časniki so pred nedav
nim objavili vest, da se je nek
daj slavna filmska igralka Gre
ta Garbo mudila nekaj časa v 
Barceloni, kjer so ji na znani 
občesni kliniki operirali oči. To 
vest je igralka demantirala »Naj
brž se je kaka domišljavka pred
stavila v mojem imenu, da bi bi
la deležna večje pozornosti m 
skrbnejše nege,* je dejala Gre
ta Garbo, ki ima danes že 67 
let in se v javnosti vselej skri
va za temnimi očali.

HEINR1CI B0LL:

Skupinska slika
z gospoHeinrich Boli, sodobni nemški pi

satelj je lani dobil Nobelovo na
grado za literaturo. Njegovo delo 
smo slovenski bralci spoznali že 
po njegovih delih kot so Klovnovi 
pogledi, Biljard ob pol desetih, Ko
nec službene vožnje, Krog zgodnjih 
let. Zdaj smo v slovenskem pre
vodu Draga Graha dobili Bollov 
roman SKUPINSKA SLIKA Z GO
SPO, roman, ki je v originalu iz
šel leta 1971 in ki je avtorju pri
nesel svetoven sloves. Daleč proč 
od običajne zamude imamo torej 
na slovenskem knjižnem trgu ro
man, ki je največje in najboljše 
delo Nobelovega nagrajenca Hetn- 
richa Bolla.

Skupinska slika z gospo je ro
man o gospe Leni in o Nemčiji 
v času nacizma in po vojni. O- 
srednja oseba pripovedi je Leni, 
ki je izšla iz preprostejših krogov. 
Rodila se je po prvi svetovni voj
ni očetu zidarju, ki je postal po- 
lir, delovodja in ki je kasneje u- 
stanovil gradbeno podjetje, ki je 
vrh doseglo med vojno, ko je gra
dilo utrdbe. Kasneje so Leninega 
očeta zaprli. Leni sama je delala 
v očetovi pisarni, sicer pa razen 
nižje izobrazbe pri nunah ni ime
la kakih posebnih šol. Potem se 
je med vojno poročila z oficirjem, 
ki je čez nekaj dni padel na fron
ti. Spoznala se je z ruskim ujet
nikom, s katerim sta bila skupaj 
zaposlena v vrtnariji, kjer so plet
li vence za padle borce in za žr
tve bombardiranj. Razmerje z ru
skim ujetnikom Borisom, pri kate
rem je vztrajala kljub nacistične
mu preziranju, ji je prineslo kup 
nevšečnosti. S tem človekom, ki je 
po vojni tragično končal v enem 
od rudnikov kot nemški ujetnik — 
da bi se izognil deportaciji v So
vjetsko zvezo, si je preskrbel do 
kumente Nemca, zavezniki pa so 
ga šteli za ujetnika in ga poslali 
na delo v rudnik — je Leni imela 
tudi otroka, ki pa je zašel na stran 
pota, ko je odrasel. Leni se je po 
vojni znašla v težavah, ostalo ji 
je samo stanovanje, katerega so
be je oddajala podnajemnikom 
Med njimi tudi turškim delavcem, 
z enim od njih pa je imela ljube
zensko razmerje ter se tako ote
pa nevšečnosti, ki jo spremljajo 
celo življenje.

Iz tega kratkega prikaza življe
nja in usode sodobne nemške žen
ske lahko sklepamo, o čem pred
vsem roman pripoveduje. V ospred
ju je torej sodoben meščanski svet 
Nemčije danes in za časa naciz
ma. V ospredju pripovedi je si
cer ena sama ženska s svojimi 
problemi, ljubeznimi, svojimi po
sebnostmi in težavami. Vendar pa 
ob prikazu osrednje osebnosti sli
ka pisatelj predvsem okolje in čas. 
v katerem se pripoved odvija. To 
pa je razgiban čas nacizma in čas 
vojne, ki postaja vse bolj divja 
in kruta in v kateri ni nikomur 
prizajtešem. Ljudje -so se prilogo> 
dili nacizmtt',' po vojnt 'pa se spčt 
prilagajajo svobodnejšemu življe
nju, ki pa se pokaže kot brezob
zirno in egoistično življenje. Tako 
se nam torej z romanom pokaže 
podoba Leni in družbe okrog nje. 
Ta družba je več ali manj ne
gativna, zato pa je Leni videti to
liko bolj človeška, poštena do se
be in svojih bližnjih in je več ali 
manj žrtev razmer, če nam pisa
telj na eni strani predstavi celo 
galerijo likov nemške družbe s ka
terimi pisatelj plastično naslika 
podobo te družbe, pa je gospa Le
ni, s svojim nepokvarjenim srcem, 
že skoraj simbol dobrote in po
štenja. Pisatelj si torej prizadeva 
prikazati ljudi resnične, take kot 
so bili in kot so sredi vojne in nje

nih posledic do današnjih dni.
Roman je Boli napisal v origi

nalni obliki. Pisateljevo pripoved 
prebiramo kot zapiske nekega pis
ca, ki se je lotil zbiranja gradiva, 
ki zbira dokumente in se pogovar
ja z najrazličnejšimi ljudmi, ki po
znajo Leni in žive okrog nje. Ta
ko nam v romanu cela vrsta ljudi 
pripoveduje neposredno v prvi ;> 
sebi. Iz tega gradiva, predvsem 
pa iz intervjujev se torej bralcu 
prikazuje podoba Leni in Nemčije, 
kakor so ju videvali in doživljali 
najrazličnejši ljudje.

Pripoved je živahna, vseskozi za
nimiva, realistična, pa vendar psi
hološko poglobljena, z jasnimi zna
čaji prikazanih ljudi; skoraj bi re
kli, da je dokumentarna. Slovenski 
prevod je skrben, tekoč, prevaja
lec pa je dodal tudi spremno be
sedo o avtorju in njegovem delu. 
Sicer pa sta roman Skupinska sli
ka z gospo izdali založbi Mladinska 
knjiga in Pomurska založba v Mur
ski Soboti, kar je dober a redek 
primer sodelovanja dveh sloven
skih založb. Sl. Ru.

IZ FILMSKEGA SVETA |

PROTIOFENZIVI CENZURE
Pred kratkim smo brali dve no

vici, proti katerima je odločno na
stopilo vse napredno javno mne
nje. Kasacijsko sodišče je izdalo 
sodbo, na podlagi katere so filmi 
zaplenjeni, dokler sodišče ne izra
zi o njih dokončne sodbe. Na pod
lagi te razsodbe so zopet za ple
nili Pasolinijev film d racconti di 
Canterbury». Pozneje pa smo bra
li o sodbi prizivnega sodišča, na 
podlagi katere je bil obsojen Ber- 
toluccijev film dJltimo tango a Pa- 
rigi», ki je torej zopet zaplenjen.

O obeh zadevah so že veliko pi
sali, tako da se nam ne zdi po
trebno ponoviti vse argumente, ki 
so bili iznešeni proti obema raz
sodbama. Potrebno pa se nam zdi 
poudariti, da je treba obe odločit
vi zavrniti ne v imenu «umetno
sti)>, temveč v imenu civilnega na
predka. Zato se nam ne zdi mogo
ča postavitev absolutnih kriterijev 
za razlikovanje med komercialni
mi, •».pornografskimi* deli in umet
ninami. Bralci vedo, da smo Paso
linijev film ocenili negativno, Ber- 
toluccijev pa ne povsem pozitivno. 
Kljub temu menimo, da gre za de
li, ki pomenita pomemben napre
dek v formiranju javnega mnenja 
in v rušenju zastarelih dabujev». 
In to velja (seveda v manjši me
ri) tudi za številne pornografske 
filme, ki preplavljajo (ali bolje so 
preplavljali do pred ktatkiih, kaj
ti zdi se, da je moda prešla) 
filmska-platna. Seveda so slabi fil
mi dčorežno orožje, kajti obenem 
uveljavljajo spačeno, rekli bi celo 
represivno podobo spolnosti. Toda 
pred takim pojavom so admini
strativni, zatiralni ukrepi najslabši, 
ker ne dopuščajo, da se občinstvo 
v celoti samo vzgaja, da samo iz
bira in odloča. Saj ne mitiziramo 
svobodo izbire P naši družbi; ne
svoboda pa je nevarnejša od po
gojene svobode.

Zato se povsem strinjamo z Ber- 
toluccijem, ko izjavlja, da je prozi 
razlikovanju med umetninami in 
pornografskimi filmi. Priznati mu 
moramo pogum, kajti dosti bolj bi 
se mu bilo splačalo zatrjevati, da 
bi moral imeti njegov film, kolikor 
je umetnina, določene privilegiie, 

S. G.

Rekordne hitrosti 
lokomotiv
Britanska uprava za železniški 

promet je pred kratkim objavila, 
da je neki vlak z dieslovo loko
motivo dosegel rekordno hitrost 
227 km na uro. Prejšnji rekord 
je pripadal nemški lokomotivi na 
dieselski pogon, ki je že pred 34 
leti dosegla hitrost 214 km na u- 
ro. Obe omenjeni hitrosti sta še 
daleč od one, ki jo je bil dosegel 
francoski eksperimentalni vlak, ki 
ga je vlekla lokomotiva na elek
trični pogon. Dosegel je rekord
no hitrost 331 km na uro.

Horoskop

V vasi Pasjak, ob cesti proti 
Reki, so zdaj vaščani ponovno 
ustanovili pevsko in tamburaško 
drpštvo «Danica», kot se je ime
novalo tudi pred vojno. Njegovo 
ponovno ustanovitev so omogrčili 
tako sami vaščani kot nekmere 
delovne organizacije.

Tudi mladinci na češkem sodijo med strastne ljubitelje glasbe na ploščah *■ to edino razliko, da tam, razen 
plošč lahke in plesne glasbe, radi poslušajo tudi resnejša glasbena dela. Sodeč po vsem, Kar opazimo na tem 

dekletu, pa se na Češkem obenem ustrezno dviga tudi življenjska raven

sebam, ki z vami sodelujejo. Mož
nost postranskega zaslužka.

STRELEC (od 23. 11. do 20. 12.) 
Zadovoljivi uspehi poklicnega zna
čaja. Opravka boste imeli z neka- 
teritni neprijetnostmi.

KOZOROG (od 21. 12. oo 20. 1.) 
Nastopil je trenutek, da resno pre
učite svoj položaj. Sprostitev v sim
patični družbi.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Skušajte se izogniti naglim ukre
pom, ki utegnejo povzročiti znatne 
neprijetnosti. Prijetno pismo.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Odli
čen dan za špekulativne posle, ven - 
dar ne tvegajte preveč. Vaše ideje 
bodo zelo cenjene.

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Ob- 
doDje velike produktivnosti in oseb
nega zadoščenja. Večer posvetite 
družinskim članom.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Vaš 
prestiž se bo povečal zaradi or
ganizacijskih sposobnosti. Previdnost 
v sentimentalnih odnosih.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Ne skušajte prehitevati dogodkov, 
čas sam bo rešil nekatere proble
me. Srečne ure z ljubljeno osebo.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Po- 
-no: "a ip na vaši strani.

1 vati .) pošimno zdru

ženje. Večer s prijatelji 
LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Vaše 

zamisli ooste dokončno realizirali. 
Zadovoljivo obdobje za svoeodne po
klice. Kriza v srčnih zadevah.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) V 
dopoldanskih urah zanimivo sreča
nje z neposrednimi ugodnimi posle
dicami. Bodite bolj potrpežljivi.

TEHTNICA (od 23. S', do 23. 10.) 
V poklicnem delu boste naleteli na 
ovire. S pomočjo sodslavca se bo 
vse dobro izteklo.

ŠKORPIJON (od 24 10. do 22. 11.) 
Vaši nasveti bodo zelo koristili o
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NOGOMET

NA DIRKI «T01IR DE FRANCE* V Z SLOVENSKI USI ■ ZAHOD

NOGOMET

SABLJANJE

KOLESARSTVO

Včeraj se na prvih vzponih 
favoriti niso preveč izkazali

Zopet hud poraz domačih tekmovalcev - Skupna lestvica brez sprememb
MULHOUSE, 5. — Francoz Char- 

ly Grosskost je bil protagonist da
našnje etape, ki bi morala po mne
nju izvedencev popolnoma spreme
niti skupno lestvico. Na sporedu je 
bil namreč vzpon na več prelazov, 
med katerimi je bil tudi Grand 
Ballon. Protagonisti bi morali biti 
gorski vozači, ki pa so popolnoma 
{»pustili in razočarali. Grosskost 
je ubežal po 75 kilometrih dirke, si 
nabral v 110 kilometrih samotnega 
bega preko pet minut prednosti 
prav pred ciljem pa ga je glav
nina ujela. Francoski kolesar je v 
popolni samoti vozil preko prela
zov Schlucht, Grand Ballon in Si- 
berloch. Ko pa je manjkalo deset 
kilometrov do cilja v Mulhousu, 
je ves njegov naskok splahnel in 
vodstvo je moral prepustiti hitrim 
belgijskim sprinterjem. Čeprav je 
bil pri vhodu na d rkališče najhi
trejši Nizozemec Vianen, je zmagal 
Godefroot, ki je premagal elito 
sprinterjev, ki sodelujejo na tem 
»Touru*.

Domači kolesarji so znova dožive
li pekoč pOraz na svoji dirki, če
prav je Catieau ohranil rumeno 
majico. Zaostanki so ostali nespre
menjeni, čeprav je Catieau padel 
pri spustu z Grand Ballona, ven
dar pa ni nihče izrabil njegove ne
sreče.

Jutri bo na sporedu šesta etapa, 
Nemfort — Divonne les Bains, ki 
je dolga 244,500 km.

Vrstni red na cilju etape Nancy 
— Mulhouse (188 km):

1. Walter Godefroot (Bel.) 5.1219”
2. Cyrille Guimard (Fr.)
3. Jan Krekels (Niz.)
5. Van Roosbroeck (Bel.)
5. Frans Verbeeck (Bel.)
6. Herman Van Springel (Bel.)
7. Teirlinck (Bel.)
8. Martinez (Fr.)
9. Vianen (Niz.) zaost. 1215

10. Gilson (Luks.) 1219 ’
Skupna iestvica:

1. Jose Catieau (Fr.) 26.11’58”
2. De Geest (Bel.) zaost. 118”
3. Mortensen (Dan.) 1’34|
4. Guimard (Fr.) 1’39”
5. Van Springel (Bel.) Ufi
6. Ocana (Šp.) 159”
7. Zurano (Šp.) 227
8. Van Roosbroeck (Bel.) 2’50”

9. Delepine (Fr.)
10. Zoetemelk (Niz.)

3’36’ 
4’04’

NA DIRKI «PO JUGOSLAVIJI*

Suhov osvojil etapo 
in rumeno majico

21-letni sovjetski reprezentant Pa
vel Suhov je zmagal v 7. etapi 29. 
mednarodne kolesarske dirke po Ju
goslaviji. Današnjo etapo od Teto
va do Ohrida (170 km) je prevo
zil v 4.7’31”. Suhov je prevzel od 
Francoza Leleuja tudi rumeno ma
jico. Najboljše uvrščeni Jngoslovan 
v tej etapi je Zakotnik, član A eki
pe Jugoslavije, ki je prišel na cilj 
deseti, na skupni lestvici pa je 
najbolje uvrščen Frelih, ki je na 
devetera mestu. Italijan Rosani je 
tretji v skupni lestvici.

TURIN, 5. — Italijanska atletska 
reprezentanca bo 17. in 18. julija 
nastopila v Turinu proti državni 
reprezentanci ZDA. Moški repre
zentanci Italije in ZDA sta se do
slej srečali samo enkrat, leta 1967, 
ko so Američani zlahka zmagali 
s 133:90 in so si domačini zagotovili 
le tri zmage. V teh zadnjih letih 
pa je italijanska atletika precej 
napredovala, tako da bi moral biti 
izid srečanja nekoliko drugačen, 
čeprav si nihče ne upa trditi, da 
jim bo uspelo premagati svetovne 
»velikane* v tej disciplini.

Srečanje v Turinu bo za ZDA 
drugo na turneji, ki jo bodo priče
le v Evropi 11. julija, ko 'bodo na
stopili v Mttnchnu proti Zahodni 
Nemčiji.
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nnmH KITAJCI v RIMU

Kitajska odbojka 
dinamična in pestra
Prvi večer so pri moških zmagali Italijani, pri dekletih pa Kitajke

RIM, 5. — V italijanski prestolnici 
je bilo odigrano prvo srečanje od treh 
med reprezentancama Italije in Kitaj
ske v obeh konkurencah. Za prvi 
nastop odbojkarjev iz te vzhodne dr
žave je vladalo veliko zanimanje, 
športna palača v Rimu je bila za to 
priložnost nabito polna in prvi spopad 
se je končal neodločeno. Pri članicah 
so zmagale gostje, domačini pa so 
bili boljši v članski konkurenci. Ki
tajska odbojka ima podobno šolo kot 
japonska. Njena igra sloni na veliki 
dinamiki, duhovitosti, presenečenjih 
in je izredno kombinatoma ter pestra 
in raznolika. To je prav tisto kar 
napravi igro odbojke še posebej pe
stro, dinamično ter za gledalca lepo

španski kolesar Ocana v pogovoru s časnikarji pred etapo Reims - Nancy

in privlačno. Manjkajo pa Kitajcem 
nastopi na velikih tekmovanjih in iz
kustvo, kar pa je za vsako igro iz
redno važno. To pa moramo pripisati 
njihovi dolgoletni izolaciji in odmak
njenosti te države od velikih športnih 
dogodkov, kot so svetovna prvenstva 
in olimpijske igre. Ima pa vse mož
nosti, da se v najkrajšem časovnem 
obdobju povzpne v sam svetovni vrh, 
saj je ta športna panoga pri njih 
dokaj priljubljena in ima izredno vi
soko število registriranih igralk in 
igralcev.

Kitajke so premagale italijanske 
sovrstnice s čistim 3:0. Domačinke 
so bile enakovredne nasprotnice sa
mo v drugem setu. V prvem in tret
jem delu pa je bila premoč nasprot
nic precejšnja.

Pri članih je bila premoč Itali
janov večja, saj so se seti končali 
na 3, 6 in 10. V tem prvem sreča
nju so se napovedi gostiteljev uresni
čile, ko so izjavili, da so domači 
odbojkarji bojjši, {iti gostjah pa od
bojkarice. Preostala dva spopada bo
sta to po vsej verjetnosti samo po
trdila, če seveda ne bo prišlo - do 
kakšnih presenečenj. G. F.

OBVESTILA
ŠD Primorje priredi v nedeljo,

8. julija celodnevni izlet na otok 
Krk. Vpisovanje v tobakarni Uči 
le še danes. — Na razpolago je 
še sedem prostih mest.

Tomos vedno bližji cilju
Trenutno vodi z dvema točkama naskoka ■ Nadaljevanje prvenstva 25. avgusta

Košarkarji so, preden so dobili 
prepotrebni počitek, odigrali še pr
vo kolo jesenskega dela prvenstva, 
ki se bo nadaljevalo 25. avgusta.

Prvo povratno kolo je poteklo ze
lo mirno in brez kakršnihkoli raz
burljivih dogodkov ali posebnih na
prezanj. Skratka, vse tekme so že 
potekale v počitniškem in miroljub
nem vzdušju. Edino v Cerknici je 
bilo nekoliko bolj vroče, ko so se 
igralci TIK iz Kobarida prizade
vali, da bi iztržili drugi letošnji 
par točk.

Tomos iz Kopra nadaljuje z zma
gami in je še vedno najresnejši 
kandidat za prvaka. Grosist tesno 
sledi Koprčanom in čaka na mo
rebitni pravi trenutek, tolminski 
AET in Salonit pa se borita za še 
vedno prestižno tretje mesto. Osta
la moštva so več ali manj tam kjer 
so bila pred tednom dni. Edino ko
bariški TIK se je še bolj usidral 
na dnu lestvice, saj je visoko zgu
bil zaostalo tekmo s Plamenom iz 
Krope.

Tudi letošnje tekmovanje je po
novno potrdilo, da je ta liga zelo 
zanimiva in za razvoj košarke po
trebna in koristna.

Tekmovalni komisiji s sedežem v 
Novi Gorici pa gredo za vzorno 
vodenje tekmovanja vse čestitke. 
Poteza KZS, ki je pred tremi leti 
prenesla to tekmovanje v kompeten
co novogoriških košarkarskih de
lavcev se je izkazala za pravilno 
in umestno.

REZULTAT ZAOSTALE TEKME: 
Plamen — TIK Kobarid 91:50 
REZULTATI 10. KOLA:
Sava — Tomos 78:103
Cerknica — TIK 65:62
AET Tolmin — Kladivar 82:59 
Salonit — Plamen 65:53
Grosist — Idrija 84:38

LESTVICA PO 
Tomos 10 10

10.
0

KOLU
928:587 20

Grosist 10 9 1 742:518 18
AET 10 7 3 718:612 14
Salonit 10 7 3 691:676 14
Cerknica 10 4 6 621:686 8
Idrija 10 4 6 590:686 8
Sava 10 3 7 703:742 6
Plamen 10 3 7 663:706 6
Kladivar 10 2 8 601:802 4
TIK 10 1 9 601:144 2

Prejšnji te3en so prekinili s tek
movanjem tudi košarkarji v višjih 
ligah. Tudi oni so odigrali prvo je
sensko kolo in si vzeli dopust do 
25. avgusta. V 1. A slovenski ligi 
sta primorska predstavnika igrala 
spremenljivo in se nahajata v spod
njem delu lestvice. Fructal, ki je 
v nedeljo gostoval v Ljubljani in 
izgubil z ekipo Trnovega z rezulta
tom 7p,:56t je osmi, z osmimi točka
mi: Lešonit iz Ilirske Bistrice, ki je 
predzadnji, pa je doma napravil 
pravi podvig, ki je z rezultatom 
84)% premagal, tretjeuvrščeni kranj
ski Triglav.
Vl.B ligi sta primorska pred

stavnika Postojna in sežanski Kras 
v nedeljskem kolu zgubila v go
steh. Postojna je ostala praznih 
rok v Šoštanju v tekmi z Elektro 
(111:98), Kras pa ni bil kos košar
karicam Prul iz Ljubljane (92:65). 
Po desetem kolu je Postojna solid-
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NOGOMETNA TURNIRJA NA GORIŠKEM

Zaključili turnir barov 
startajo javne ustanove
V turnirju barov se je odlikoval tudi slovenski nogometaš Radikon

V soboto se je na nogometnem 
igrišču pri stolnici zaključil turnir 
barov, na katerem je sodelovalo 
precej ekip z Goriškega. Turnir je 
osvojila ekipa Bar Municipio, ki je 
v finalni tekmi odpravila Mobil- 
casa s 7:2.

V drugem srečanju, za tretje in 
četrto mesto, pa je Edilmarmi pre
magal Mobildondo s 3:1. V prvi 
ekipi sta igrala dva obetajoča mla
da slovenska igralca, Plesničar iz 
Štandreža in Radikon z Oslavja.

Ob koncu tekme je odbornik za 
šport Moise izročil pokal občine 
kapetanu Bara Municipio. Pokal sta

prejela tudi dva najboljša strelca 
turnirja, Forchiassin (Edilmarmi) 
in Sossol (Mobildonda). Povedati je 
treba, da se je Radikon uvrstil v 
tej lestvici na najvišja mesta.

Jutri, v soboto, pa se bo na igri
šču Baiamonti s pričetkom ob 17.30 
zaključil turnir javnih ustanov. V 
finalni del tekmovanj so se uvrstile 
štiri ekipe: SIP - Telve, La Giulia, 
ITE in SITE.

Ob 17.30 se bosta srečali ekipi 
SIP - Telve in La Giulia za tretje 
in četrto mesto. Ob 19. uri pa bo 
finalna tekma za prvo mesto med 
ITE in SITE. " P. R.

na Šesta s petimi zmagami, Kras 
pa je na repu s skromnima dvema 
točkama.

Edina ženska primorska ekipa — 
Postojna, ki tekmuje v 1. SKL - 
zahod, je, kot vse kaže, preslaba 
za to konkurenco in je po 10. kolu 
zadnja, ne da bi vsaj enkrat oku
sila slast zmage.

Emil Hvalica

Tudi Veljko Ro/ošic 
na plavalnem maratonu 
od Caprija do Neaplja

NEAPELJ, 5. - Petnajstega juli
ja bo na sporedu plavalno mara
tonsko tekmovanje od Caprija do 
Neaplja, ki bo veljalo tudi za sve
tovno prvenstvo. Svoje prijave je 
poslalo že precej plavalcev, med 
njimi tudi svetovni prvak Jugoslo
van Veljko Rogošič, ki je že dva
krat zmagal na tej neapeljski ma
ratoni, Najhujši nasprotniki jugo
slovanskega plavalca bodo prav go
tovo Sirci, ki bodo poskušali osvo
jiti po več neuspelih poskusih na
slov svetovnega prvaka. Skupaj bo 
nastopalo približno štirideset pla
valcev iz dvajsetih držav.

MILAN, 5. — Milan in Ajax, 
zmagovalca na tekmovanju za po
kal pokalnih prvakov in na turnir
ju za pokal nogometnih prvakov, 
se bosta srečala v »super* nogomet
nem srečanju. Potem ko sta se e- 
kipi med seboj zmenili za tekmo, 
je to odobrila tudi UEFA, ki je 
določila 31. avgust kot skrajni 
datum za določitev dneva prvega 
in povratnega srečanja med obema 
enajstericama. .

GOTEBORG, 5. - V Goteborgu 
se je danes začelo ekipno tekmo
vanje v floretu. Jutri bodo Italijani 
igrali proti Zah. Nemčiji za vstop 
v finale, medtem ko bo SZ igrala 
proti Japonski, Madžarska proti 
zmagovalcu med Romunijo in Av-
Str j jo La Ln mAnnln v* _

pa proti Poljski.
Včeraj je italijanski sabljač Mario 

Aldo Montano osvojil naslov sve
tovnega prvaka v sabljanju, potem 
ko je odpravil sovjetskega predstav
nika Sidiaka.

LONDON, 5. — Sovjet Metreveli 
je prvi finalist wimbledonskega 
turnirja. V polfinalu je premagal 
Američana Majerja (ki je izločil 
Nastaseja) s 6:3, 3:6, 6:3, 6:4.

Drugi finalist je postal čehoslo- 
vak Kodeš, ki je (po dvajsetminut
ni prekinitvi zaradi dežja) prema
gal Britanca Taylorja z 8:9, 9:7, 
5:7, 6:4, 7:5.

HAVANA, 5. — Na mednarodnem 
košarkarskem turnirju v Havani 
je Kuba premagala Bolgarijo z 
90:73, Jugoslavija Kanado z 71:69, 
Češkoslovaška pa Panamo s 76:72.

Igralci mlnibasketa Poleta in Bre ga so se pomerili med seboj v 
okviru Poletovega »športnega tedna* na Opčinah

PO ZAKLJUČKU KOŠARKARSKEGA TURNIRJA ZA »TROFEJO LA* V TRSTU

JUGOSLOVANSKI IGRALEC PLEČAŠ 
NAVDUŠIL S SVOJO IZREDNO IGRO

Proglasili so ga za najboljšega igralca te prireditve
Lloydov turnir

Lloyd Adriatico je zmagal na 
svojem mednarodnem košarkar
skem turnirju v Trstu, veljavnem 
za «1. trofejo LA*.

O tem tekmovanju nam je tre
ner Forsta, Taurisano izjavil: »Tur
nir po svoji kakovosti m prav 
nič zaostajal za najboljšimi itali
janskimi poletnimi turnirji.*

»Toda vaša ekipa je na tem 
turnirju nekoliko razočarala...*

«Mi smo na tem turnirju v bi
stvu le preskušali dva nova ame- 

medtem ko bo morala Fran-1 riška igralca. Nismo igrali
cija igrati proti Veliki Britaniji ali 1 zmago. Hoteli smo preskusiti Dy-
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Balinarski turnir PD Slavec

S podelitvijo nagrad zmagovalcem se je v soboto zaključil v Ricmanjih 
balinarski turnir, ki ga je organiziralo domače PD Slavec. Na turnirju 
je nastopilo 20 Igralcev, ki so tekmovali le v konkurenci posamezni
kov. Vsa srečanja so bila bolj ali manj izenačena, konkurenca za prva 
mesta pa zelo ostra. Pokale PD Slavec so osvojili: 1. Ruggero Schiozzi, 

2. Silvester Komar, 3. Federico Burlan

sana in Doyleja. Moštvo je igralo 
izključno za ta dva igralca.*
Sales:
»Plečaš enostavno Izreden*

«Kaže, da nimate sreče v Trstu* 
smo dejali trenerju ekipe Mobil- 
quattro Salesu.

»Objektivno povedano, smo igrali 
najslabše. Sicer pa je večina igral
cev utrujena.*

«Kaj pa ostala moštva?*
«Igrala so, kot se pač igra na 

podobnih poletnih turnirjih. Forst 
je preskusil Amerikance, Snaide- 
ro tudi, Lloyd pa je igral ojačen.* 

«In vaše mnenje o Plečašu?*
»To je izreden košarkar, ki se 

posebno dobro znajde na takih tur
nirjih, kjer lahko igra sproščeno. 
Tako pride do izraza njegova iz
redna telesna zmogljivost in iz
piljena tehnika. Ponavljam: izre
den jel*

Hlodi.:.. iK•Zabaval sem se*
Dolgolasi in brkati Plečaš je 

nBVdt/Štr obffnstVo. Thžko se je bilo 
pogovarjati z njim. Stalno so ga 
obkoljevali občudovalci s prošnjo 
za podpis.

»Koliko avtogramov si dal v svo
ji karieri?*

Plečaš: »če bi za vsakega dobil 
samo eno liro, bi bil že milijonar.* 

»S svojo igro si res navdušil gle
dalce...*

»V Trst sem dopotoval, da bi 
igral za ekipo, ne pa, da bi bil naj
boljši. Res, le zabaval sem se.» 

»Rad igraš v Italiji?*
»Ljubim Italijo in Italijanke...* 
«Kaj misliš o Plečašu?* 
»Simpatičen in izreden košarkar.* 
Američan Hall (Snaidero) je re

sen fant. Dobro se je naučil itali-

OBVESTILO
TEČAJ V SEČI

Združenje slovenskih športnih 
društev v Italiji obvešča vsa za
interesirana društva, nnj čimprej 
opravijo vse formalnosti v zvezi 
s tečajem v Seči.

Trenerski tečaj bo od 8. do 12. 
julija v Seči. Odhod iz Trsta bo 
ob 6. uri (zjutraj) s Trga Ober- 
dan In sicer v nedeljo, 8. julija.

Tečaj za košarkarje pa bo od 
12. do 20. julija prav • o v Se
či. Odhod avtobusa bo: s Konto- 
vela (6.00), z Opčin (6.15), s Tr
ga Oberdan (6.30).

Vse informacije nudi ZSŠDI, Ul. 
Geppa 9, tel. 31-119, od 10. do 
12. ure in od 16. do 18. ure.

b. I.

janščine. študira na univerzi. Po
vedal nam je to:

»Turnir je potrdil, da se italijan
ska košarka razvija. Igra je hitrej
ša in bolj dinamična, če jo pri
merjam z našo, potem je ameriška 
le tehnično bolj dovršena.*

LESTVICE TURNIRJA LA
1. Lloyd Adriatico, 2. Forst Can- 

tu, 3. Snaidero Videm, 4. Mobil- 
quattro Milan.

Najboljši igralec: Plečaš.
Najboljši strelec: Jura (Mobil-

quattro) 92 točk.
Najboljši Italijan: Brumatti.
Najbolj borben: Kenney.
In še izid zadnje finalne tekma 

za 1. mesto:

Lloyd Adriatico — Forst 
86:77 (53:36)

LLOYD ADRIATICO: Plečaš 35. 
Brumatti 18, Poli, Pozzecco, Ja- 
cuzzo 5. Millo, Čepar 6, Kenney 22, 
Crisafulli, Bassi.

FORST: Recalcati 27. Meneghel, 
Farina 8, Vendemini, Uenhard 14, 
Marzorati' 11, Guanziroli, Dyson 7, 
Doyle 12.

Sodnika: Brunelli in Rosada
(Trst).

Prosti meti: Lloyd 13:24 Forst 
13:18.

b. 1.

ZURICH, 5. — Čile in Peru sta 
predlagala Sovjetski zvezi, da ni 
odigrali odločilno tekmo za nastop 
na svetovnem nogometnem prven
stvu 9. septembra v SZ in 24. sep
tembra v Čilu ali Peruju, odvisno 
od tega, katera ek pa bo zmagala 
v direktnem srečanju južnoameri
ških reprezentanc

• • *

GENOVA, 5. — Vest, da je Samp- 
doria ponudila v enem zadnjih sre
čanj A lige Atalanti dvajset milijo
nov nagrade, če zmaga proti Vi- 
cenzi, je presenetila nogometne 
kroge v Genovi in v Bergamu. Ge- 
novežanom grozi sedaj izpad v B 
ligo, če bi se izkazalo, da so ob
tožbe, ki jih je prinesel neki ji* 
tranjik, resnične.

KOLESARSTVO

MILAN, 5. — Belgijski kolesar 
Patrick Sercu, večkratni svetovni 
prvak v dirkališčnih disciplinah, 
ki se sedaj ukvarja s cestnim ko
lesarstvom. bo skušal od 27 do 29. 
septembra potolči svetovni rekord v 
vožnji na en kilometer z letečim 
startom in s startom z mesta. Oba 
poskusa bo izvedel na stadionu VI- 
gorelli v Milanu.

KOŠARKA

ODBOJKA

PLAVANJE

KOŠARKA

TENIS
ATLETIKA

Partizanski
Gala - Peter Z^VIli k

Spomini iz bogatega, pa tudi težkega življenja partizanskega zdravnika

že drugi dan sva se Jelko in jaz odpravila s kurirjem na
prej za brigado, ki je krenila čez šentviško planoto in Bačo 
v Knežke Ravne. Bila je nedelja in lep sončen dan. Kurir, 
domačin iz Slapa ob Idrijci, je bil mnenja, da Je situacija 
povsem čista. Daleč naokoli ni bilo sovražnika. V varstvu 
grmovja bi se lahko mirno spustili proti dolini vse do Idrij
ce. V hiši, ki je stala ob vodi, je bil kurir doma, zato nam 
bi tam lahko postregli s kosilom in nato zvečer nadaljevali 
pot čez bližnji most na drugo stran proti šentviški planoti.

Vendar ni bilo tako. Previdno smo se spuščali po strmi
ni. Na lepem smo skoraj vsi trije hkrati zagledali italijanske
ga vojaka, ki se je ravno pokazal Izza grmovja kakih sto me
trov levo od nas. Gledali smo nekaj hipov in ugibali, od kod 
se Je vzel. Previdno smo se umaknili bolj v desno in nadalje
vali pot proti hiši v dolini.

Nad hišo smo se poskrili v košato grmovje. Kurir je dal 
onim v hiši dogovorjeni znak, da je v bližini in da naj pri
nesejo kosilo. Ni trajalo dolgo, že se je majhna deklica vzpe
njala v hrib s košem v rokah. Ležali smo za grmovjem na 
toplem soncu in uživali oh dobri mineštri.

Tedaj se je izza vogala zagnal v strmino pes. Tekel je 
po kamen, ki ga je nekdo vrgel ravno v smeri proti nam. 
Zgrabil ga je in ga odnesel gospodarju, šele tedaj sem o

pazil, da sta se za psom prikazala dva karabinjerja. Ustavila 
sta se natanko pod nami, slabih 100 m daleč. Gledala sta 
v strmino in metala kamenje zdaj eden zdaj drugi. Pes je 
veselo tekal po kamen in jima ga nosil. Karabinjerja sta 
bila ves čas obrnjena proti grmu, kjer smo tičali, tako da 
že nismo vedeli, ali sta nas opazila ali ne.

Na srečo nas nista videla. Počasi sta odšla za hišo in se 
izgubila. Izkoristili smo trenutek in se jeli urno vzpenjati 
nazaj v hrib. Z Jelkom sva prišla že do ceste in jo mahnila kar 
po njej proti Vratom, da se nekje na primernem mestu po
tegneva v gosto grmovje nad cesto. To sva storila ravno v 
zadnjem trenutku. Bila sva 15 do 20 m nad cesto. Zasopla 
sva se spustila na tla, da sl odpočijeva.

Tedaj se izza ovinka prikaže najprej dolga pušica z na
sajenim bajonetom in nato italijanski vojak v srajci z za
vihanimi rokavi in s čelado na glavi. Napravi še nekaj ko
rakov, nato se ustavi in zre v strmino nad seboj v smer, kjer 
sva bila midva. Obnemela sva in čakala, kaj bo. Vojak sede 
na obcestni kamen in še vedno nepremično gleda v strmino 
ter naenkrat zakriči: «Vigliacchi venite glu!» že sem bil pre
pričan, da naju je opazil. Vendar sva ostala nepremična. Le 
vsak za svojo bombo sva zagrabila in čakala, kaj bo. Toda 
to je bil le trik, kot se je pokazalo že v naslednjem trenutku. 
Zaokrožil je nekajkrat z levico, kot da nekoga kliče k sebi. 
In res, čez nekaj hipov je zaropotala pod nama cela kolona. 
Bilo je dvesto vojakov, do zob oboroženih In z mulami, nato
vorjenimi z minometaloi in težkimi strojnicami. Mimo naju 
so šli naveličani vojaki, kar sva sklepala iz tega, da se niso 
zanimali za okolico. Opazovala sva jih z olajšanjem.

Kasneje smo zvedeli, da so prišli ta dan na Grudndoo; 
verjetno so še vedno iskali brigado, ki je že lep čas ni 
bilo več tu.

Kasneje sva tudi zvedela, kdo je bil Usti «vojak», ki smo 
ga zjutraj samega srečali nekje pod Grudnico. Bil je kurir 
Stanko, doma z Grudnice. Z bratom Julijem sta vzdrževala

zvezo z oblastnim komitejem. Do takrat ga še nisem poznal 
in ker je bil oblečen v Italijansko uniformo, srno ga zame
njali za sovražnega vojaka.

Zvečer sva z Jelkom nadaljevala pot. Kurir naju Je pe
ljal čez most na Idrijci, kot da ni bilo nič. Rekel je, da 
je zdaj še bolj varno, ko so bili Lahi tu. Prepričali so se, 
da partizanov ni več v okolici, zato bomo tudi mi varneje 
hodili.

Vso pot dd kurirske karavle na šentviški planoU naju je 
močil dež. Bil je že dan, ko smo prišli v karavlo, ki Je bila 
tik nad kasarno v Kneži. Vsa mokra sva se spravila pod im
proviziran šotor in legla k počitku brez spanja. Tiščala sva 
se drug drugega, da bi pregnala mraz in mokroto, da se je 
kar kadilo od naju. «Kako morete živeti tako blizu kasarne?* 
sem vprašal enega od kurirjev: «Mar se nič ne bojite?# «Tu 
smo še najbolj varni,# mi je zatrjeval. Bili so že na mnogih 
mestih, pa so se morali umakniti iz tega ali onega razloga. 
«Tu pa nas ne bodo iskali.# Razločno Je bilo slišati ropotanje 
in druge glasove iz kasarne.

Od kurirjev sem izvedel, da je tudi na šentviški planoti 
pripravljena konspirativna bolnica, sanitetna postaja št. 4. 
Nahajala se je blizu Pečin v žlebih, v strmini nad desnim 
bregom Idrijce. V njej je bilo prostora za kakih 15 ranjen
cev. Doslej je še niso uporabili, ker šentviško planoto zelo 
pogosto kontrolirajo Lahi. Nekaj ranjenih partizanov so od
nesli v varnejšo sanitetno postajo št. 5, ki je bila pod Liscem 
v globoki grapi pod Nemškim Rutom.

V začetku Julija, ko sem se vračal skozi te kraje, je bila 
ustanovljena druga postojanka za to področje. Vodil Jo je Nace 
(Ignac Prvanja), takratni referent sanitete v VT. brigadi Iva
na Gradnika. Nahajala se je pod previsnimi skalami blizu 
Praprotnega brda, na kraju, imenovanem «Pod krogom#. Ta
krat se je zdravilo v njej 8 bolnikov in 1 ranjenec. V začetku 
avgusta so jo ukinili.

Ker v bolnici ni bilo ranjencev in tudi ni bilo preveč

varno hoditi po šentviški planoti, sem se ob prvi priložno
sti pridružil kurirjem, ki so šli proti Knežkim Ravnam.

še vedno Je padal dež, ko smo se z Jelkom in kurirjem 
še isti večer spuščali proti Kneži. Tu Je bilo treba prečkati 
progo, vodo Bačo in cesto.

Bilo Je že jutro, ko smo prispeli do karavle. Kurirjev ni 
bilo nikjer. Sele čez čas se Je pojavil eden, ki je prišel v ka
ravlo zaradi zveze. Povedal je, da Je bila prejšnji dan v Pro
dih borba med aipind in Gregorčičevo brigado in da je bdi 
prt tem ranjen Iztok (Ivan Turšič), komisar brigade. Za ta 
dan pričakujejo ponoven napad s še večjimi silami. Italijani 
bodo skušali obkoliti brigado. Zato se je karavla začasno 
premaknila na drugo stran grape v strmino pod Vogel. Sele 
zvečer me bodo lahko odpeljali na Javko za bolnico, sanitetno 
postajo št. 5, ld nd bila daleč od tam.

Spet smo se vzpenjali po skoraj navpičnem pečevju, po
raslem z grmovjem in nizkim, krivenčastim drevjem. Bolj ple
zali smo, kot hodili. Ko smo bili dovolj visoko, smo se spravili 
v gosto grmovje in zajahali vsak svoje deblo, ki so kot kljuke 
rasla iz strmine. Noge so mi bingljale v praznoto, s hrbtom 
sem se naslonil na strmino, poraslo z gostim vresjem. Končno 
malo počitka! Se od Vrš se nisem pošteno naspal. Zato me 
je premagal spanec za kako uro. Okoli osme ure zjutraj je 
bilo opaziti pod nami kolono in slišati streljanje. Ostali smo 
na mestu, dokler se sovražnik nd izgubil v strmini proti Ko
bilji glavi.

Sele kasno popoldne, ko Je sovražnik odšel, so se 
razvezali jeziki in pričeli smo se meniti to in ono. Močnik, 
ki Je prišel z Gorenjske, Je pravil, kako naporna je pot prek 
teh hribov proti Gorenjski in da Je na Gorenjskem hudo sa 
partizane. Nemci so dosti bolj načrtni od Italijanov. Stalno 
preiskujejo gozdove in samotne kmetije. Represalije nad ne
dolžnimi ljudmi so strahotne.

(Nadaljevanje sledi)

Dr.
Aleksander
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Skoraj dvesto let zapora
za 8 baskovskih rodoljubov letalo je pristalo v Havani

Obtoženi so bili sodelovanja pri ugrabitvi tovarnarja Fe- 
lipeja Huarteja - Nove aretacije v baskovskih pokrajinah

SANTANDER, 5. — Špansko vo- j Guipuzcoa dva Baska, ki baje pri-
ja.ško sodišče v Santaderju je ob
sodilo pet Baskov na 30 let zapora 
zaradi »ugrabitve in terorizma*. 
Pet mladeničev, Jose Maria Yarza, 
Lorenzo Eguia, Miguel Agustin La- 
scurian, Manuel Isasa in Fernando 
Isaguirre, je bilo obtoženih, da so 
sodelovali pri ugrabitvi industrial
ca Felipeja Hurteja, do katere je 
prišlo 16. januarja letos v Pam- 
ploni.

Poleg omenjenih petih je sodišče 
obsodilo še Luisa Cirizo na 16 let 
zapora, Angela Amiga Quinconees 
in Mario Esther Redondo pa la 15 
let zapora. Obtožili so jih istega 
dejanja kot ostale, vendar pa je 
bila njihova »krivda* manjša. Po
leg tega so bili vsi obtoženci ob
sojeni na skupno globo 50 milijonov 
peset (skoraj pol milijarde lir)', to 
je na isto vsoto, kot so jo prejeli 
od ugrabljenčeve družine za od
kupnino. Največjo odgovornost za 
ugrabitev pa je nosil benediktinski 
menih Eustaquio Mendizabal, ki je 
umrl med spopadom s policijo le
tos spomladi.

Sodna obravnava je potekala v 
zelo vznemirjenem vzdušju. Obto
ženci so jasno povedali, da pripa
dajo baskovski rodoljubni organi
zaciji ETA, ki se bori za enotno 
baskovsko državo, vendar pa niso 
priznali, da so sodelovali pri ugra
bitvi Huarteja. Tudi njihovi odvet
niki so se zelo trudili, da bi jih 
oprostili, saj so predlagali oprosti
tev zaradi pomanjkanja dokazov. 
Dejstvo je, namreč, da je bilo do
kazov zelo malo, pa še pri teh je 
šlo vedno le za sum ali za indi- 
cije. Slednji bi ne smeli privesti 
do nobene obsodbe, vendar se da 
sklepati, da so sodniki že pred 
začetkom obravnave določili kazen. 
Proces je bil torej le farsa in te
ga so se dobro zavedali tudi ob
toženci sami, saj je eden izmed 
njih izjavil sodnikom: »Vse, kar 
želim povedati je to, da je ta o- 
bravnava smešna, in vi ste jo pri
pravili brez vsakršnega dokaza.*

Po tej izjavi so začeli obtoženci 
vzklikati «ETA ! ETA !», Jose Ma
ria Yarza pa je dejal, da odobra
va ugrabitev Huarteja. Po teh do
godkih je dal predsednik spdišča 
izprazniti dvorano in ni bilo mo
goče izvedeti, kako se je razpra
va zaključila. Vsekakor pa je iz 
obsodbe jasno, da so sodniki sko
raj popolnoma sprejeli zahteve to
žilca (predlagal je SKupno kazen 
210 let zapora, baskovske rodolju
be pa so obsodili na 196 let). S tem 
je še enkrat dokazano, da se ni v 
Španiji nič spremenilo in sodniki 
so le potrdili fašistični žig, ki ga 
nosi Francova diktatura že več kot 
35 let.

n Bilbaa pa smo prejeli vest, da 
je policija aretirala v pokrajini

padata organizaciji ETA. Tako po
roča krajevna agencija »Europa 
Press*. Aretiranca se imenujeta 
Vincente Serrano in Roberto Fer- 
nandez Palacio in ni znano, česa 
sta obtožena.

Minister Medici 
o aretacijah v Grčiji

RIM, 5 — Italijanski zunanji mi
nister Medici je poslal italijanske
mu veleposlaniku v Atenah brzo
javko, v kateri ga naproša, naj in
tervenira pri grški (Vblasteh zara
di aretacije bivših ministrov Ave- 
roffa in Garufalisa in opozarja na

veliko vznemirjenje italijanskega 
javnega mnenja, ki je predvsem 
Averoffa zelo cenilo in spoštovalo.

Nacistični izgred
BARCELONA, 5. - Včeraj so 

štiri osebe, ki pripadajo neki neo
nacistični skupini, vdrle v sedež li
beralne kulturne revije »El ciervo* 
in povzročile za približno štirideset 
milijonov lir škode. Predmo so od
šli, so premazali stene z nacistič
nimi parolami.

CIUDAD GUATEMALA, 5. - Biv
ši predsednik gvatemalske vlade pol
kovnik Enrique Perralta se je po 
sedmih letih vrnil v domovino.

PO NOVEM PODVIGU ZRAČNEGA GUSARSTVA

Srečen konec preusmeritve:

Argentinska vlada ni hotela izplačati odkupnine - Dogo
dek utegne vplivati na odnose med Kubo in Argentino

HAVANA, 5. — S pristankom na 
letališču glavnega mesta Kube se 
je zaključila dolgotrajna preusmeri
tev potniškega letala boeing 737 
argentinske državne družbe «Aero- 
lineas Argentinas*.

V Santiagu de Chile, kjer je leta
lo pristalo sinoči, se gusarji niso 
hoteli dolgo ustavljati. Založili so 
se le z gorivom, nato pa veleli pi
lotu, naj odleti v perujsko prestol
nico Limo. še pred tem pa se je 
funkcionarjem čilske vlade posre
čilo, da so prepričali preusmerje- 
valce, da so osvobodili 47 potni
kov: na letalu je bilo tako še 17 
potnikov in 7 članov posadke, ven
dar pa to število ni uradno, saj na
sprotuje podatkom, ki so jih vodi

telji argentinske družbe objavili ka
sneje.

Med postankom na letališču «Jor- 
ge Chavez* v Limi so gusarji po
novili zahtevo, naj izročijo argen
tinske oblasti 200.000 dolarjev o- 
troški bolnišnici v Bunenos Airesu. 
Ker je bil odgovor buenosaireške 
vlade negativen, so gusarji vsoto 
znižali najprej za polovico, nato 
pa na 80.000 dolarjev. V Argen
tini pa so ostali gluhi na vse te 
zahteve in sam predsednik Cam- 
pora je dejal, da ne nameravajo 
kloniti in prepovedal družbi »Aero- 
linean Argentinas*, da izplača vso
to. Po tem poročilu je predstav
nik perujske vlade svetoval gusar
jem, naj izpustijo še preostale pot-
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TRAGIČEN ZAKLJUČEK POPOLDANSKEGA SPREHODA

ŠTIRJE OTROCI IZGUBILI ŽIVLJENJE 
PRI EKSPLOZIJI GRANATE NA SICILIJI

Peti deček se bori s smrtjo v bolnišnici «Trigona» v Notu

PACHINO (Siracusa), 5. — štirje 
otroci so izgubili življenje in eden je 
hudo ranjen pri eksploziji granate, 
ostanek iz druge svetovne vojne.

Ni še znano, kako se je pripetila 
nesreča. Večina otrok iz Pachina je 
bila zdoma; nekateri so šli na ko
panje, drugi pa so se sprehajali po 
gmajnah. Kar naenkrat so v vasi 
zaslišali eksplozijo. Ko so karabinjer
ji pritekli iz vojašnice, so videli sa
mo visok steber črnega dima in takoj 
tekli proti kraju nesreče. Vendar pa 
za štiri dečke, 11-letnega Salvatorja 
Zocca, 12-letnega Sebastjana Cannarel- 
lija, njegovega 8-letnega bratca .An
tonia in 10-letnega Angela Giannona 
ni bilo več pomoči. lO-letni1 "Angelo 
Cannarelli. ki je v nesreči izgubil dva 
brata, pa leži v bolnišnici «Trigona» 
v Notu s strogo' pridržano11 prognozo 
in zdravniki imajo le malo upanja, da 
bo ostal pri življenju. Drobec granate 
mu je namreč prebil lobanjo in če 
bo ostal pri življenju, ne bo mogel 
več rabiti r.e rok ne nog.

Eksplozija je bila tako močna, da 
so jo slišali po vsej vasi. Med drugo 
svetovno vojno so se v bližini Pa
china izkrcali zavezniški vojaki ne
kaj dni pred podpisom premirja, do 
katerega je prišlo v bližnjem kraju 
Cassabile.

Mlade žrtve so sinovi poljskih delav
cev. Vest o nesreči je povzročila v

vasi pravi preplah, saj so bili, kot že 
rečeno, skoraj vsi otroci zdoma in 
trupla so bila tako razmrcvarjena, 
da jih ni bilo mogoče prepoznati. 
Vsi so se torej bali, da so bili prisot
ni tudi njihovi otroci in več mater, 
ki niso mogle priklicati svojih sir.ov 
je omedlelo in so jim morali nuditi 
prvo pomoč.

Pretor iz Pachina dr. Pietro Ga- 
lasso je odredil preiskavo. Sam je 
odšel na kraj nesreče in izdal dovo
ljenje, da odstranijo trupla. Tako se 
je razvil dolg sprevod, na čelu kate
rega so sorodniki umrlih nesli šti
ri krste v domačo cerkev.

ai;c

«Pokol 
na italijanskih cestah: 
17 mrtvih in 11 ranjenih

PIACENZA, 5. — «Pokol» na itali
janskih cestah, tragična veriga pro
metnih nesreč, ki ji ni videti kon
ca in ki terja samo v Italiji vsako 
leto na tisoče žrtev se nadaljuje: 
tudi včeraj je izgubilo življenje 17 
ljudi, 11 pa je bilo hudo ranjenih. 
Hitrost, intenziven promet, nepre
vidnost, vročina, spanec terjajo te
žak krvni davek, ki ga plačujejo 
v dnevnih obrok;h motorizaciji.
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TRŽAŠKI DNEVNIK

VELIKAN IZRUVAL DREVO

Najhujša in najbolj značilna je 
prometna nesreča na avtocesti son
ca pri Piacenzi, ki je terjala štiri 
smrtne žrtve in 6 ranjenih. Vzrok: 
verižno trčenje, ki ga je povzročil 
šofer nekega tovornjaka, ker ni 
spoštoval varnostne razdalje.

Zaradi nasilja in upiranja javnemu 
funkcionarju

Karabinjerji aretirali 
sedem delavcev

NEAPELJ, 5. — Karabinjerji iz 
Pomigliana d’Arco so aretirali se
dem delavcev, ki so obtoženi na
silja in upiranja javnemu funkcio
narju. Kaže, da sta dva cjelavca 
najprej odpovedala službo v tovar
ni «Samagas», nekaj dni kasneje pa 
sta zahtevala, naj ju vodstvo to
varne ponovno zaposli. Ker jima 
vodstvo ni ugodilo, sta skupno s 
petimi tovariši zaprla vhod v tovar
no in onemogočila prehod številnim 
tovornjakom. Zato so karabinjerji 
aretirali vseh sedem manifestantov, 
eden izmed njih se .je baje upiral 
in udaril agenta v trebuh.

Pasja vročina 
in neurja v Franciji

PARIZ, 5. — Pasja vročina in 
neurja so močno prizadela Francijo, 
kjer ponekod živosrebmi stolpec niha 
med 30 in 36 stopinjami C v senci, 
drugod razsajata veter in toča. Naj
bolj prizadeto področje je Bretanija, 
kjer sta dve osebi izgubili življenje, 
sedem je ranjenih in materialna ško
da je ogromna.

Zahtevali
so višjo plačo: odpuščeni

MANAGUA, 5. — Zaradi stavke 
,e nikaragujska vlada odpustila 
vseh 5.000 delavcev, ki so obnav
ljali glavno mesto, porušeno ob ne
davnem potresu. Delavci so zahte
vali večje plače. Vlada generala 
Se može je naročila vojski, naj nad
zoruje delavce. Govori se celo, da 
bodo stavkajoče prisilno vključili 
v oborožene sile.

DAKAR, 5. — Suše v Senegalu je 
konec: po dolgih mesecih se je sno- 
či ulil blagodejen dež, ki je začasno 
pregnal moro žeje.

Dr. Rossini še vedno 
v rokah ugrabiteljev

SAN MARINO, 5. — Vse kaže, 
da se je nekaj zataknilo v pogajanjih 
med družino Rossini in ugrabitelji. 
Kronisti ne vedo kako bi lahko dru
gače tolmačili izjavo, ki jo je župnik 
Sergio Foschi, velik prijatelj ugrab
ljenega zdravnika, naslovil ugrabite
ljem. Duhovnik je prisegel na svojo 
čast, da so Rossinijevi uničili magne
tofonske posnetke telefonskih pogo
vorov z ugrabitelji. Zvečer pa je 
priznal nekemu časnikarju: »Danes 
ponoči se je zgodilo nekaj tragičnega, 
velika nevarnost grozi Rossinijevim*. 
Ni pa hotel pojasniti, kaj pomenijo 
te besede.

nike, češ da jih po tako odloč
nem odgovoru predsednika Campo- 
re ne morejo več porabiti za talce. 
Zračni pirati, ki so, kot kaže, pri
padniki argentinske gverilske orga
nizacije «Ejercito revolucionario del 
pueblo* (ljudska revolucionarna voj
ska), pa so pristali le na izmenjavo 
šestih potnikov z živili in gorivom 
in tri ure po pristanku odleteli 
proti Panami, kamor so dospeli čez 
kake tri ure. Tudi tu so takoj po 
pristnku zahtevali živež in gorivo.

Na panamskem letališču je letalo 
pristalo daleč od vseh drugih letal 
in gusarji so dovolili, da se mu pri
bližata le po dva uslužbenca leta
lišča. Izredno živčnost v letalu je 
bilo moč razbrati tudi iz pogovo
ra, ki ga je imel pilot s podrav- 
nateljem panamskega civilnega le
talstva, kapetanom Miguelom von 
Siedlitzem. Med postankom v Pa
nami se je tudi izvedelo, da so gu
sarji že v Limi zahtevali gumijast 
čoln in dvajset rešilnih pasov, ker 
pa jih niso prejeli, so svojo zah
tevo ponovili tudi vodstvu panam
skega letališča, ki pa baje ni u- 
godilo njihovi zahtevi. Ob vzletu je 
bilo, po nekaterih vesteh, v letalu 
še 17 oseb, po drugih pa 25.

Kaže. da je bila na ugrabljenem le
talu zelo velika vsota denarja, ver
jetno 700.000 dolarjev, ki so bili na
menjeni krajevni upravi v mestu Jujuy 
v severni Argentini, vendar pa je 
le malo verjetno, da so gusarji za to 
vedeli. Pravzaprav pa je bil menda 
gusar le eden, oborožen s kratko 
puško.

Takoj po pristanku v Havani je 
kubanska policija aretirala gusar
ja, vendar se o njem ne ve še niče
sar. Baje sta se kmalu nato po te
lefonu pogovorila argentinski pred
sednik Campora in kubanski predsed
nik Dorticos, ni pa še znano, če bo 
buenosaireška vlada zahtevala izroči
tev gusarja.

Potnike in osebje letala so začasno 
namestili v hotelih na letališču in 
verjetno se bodo že jutri vrnili do
mov.

Petletni Cindy Kavanaugh se je 
utrnila solza, ko je poslušala ma
ter, kako je na tiskovni konferenci 
govorila o trpljenju pokojnega na
rednika Larryja Kavanaugha.

Narednik si je vzel življenje, ker

je bil obtožen sodelovanja s sov
ražnikom med petletnim ujetniš
tvom v Severnem Vietnamu. Njegova 
žena Sandra pa trdi, da so ga ob
tožili le, ker se je uprl pobijanju 
žena in otrok ter bombardiranju 
DRV.
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VČERAJ V PRVIH JUTRANJIH URAH

Državni udar v Ruandi: 
vojska prevzela oblast
Kaže, da je udar posledica krvavih spopadov med plemenoma ttutu in Tutsi

NAIROBI, 5. — Poveljniki državne trdil predsednik Kayibanda, je sku- 
garde so danes ponoči strmoglavili šalo spraviti državo v kaos.
predsednika . Ruande Gregoira Kayi- 
bando in prevzeli oblast vdržavi. 
Vse kaže. da državni udar ni terjal 
človeških žrtev. V prestolnici Ruan
de, Kigali, so vojaki zasedli stra
teške točke a vse kaže, da je položaj 
v državi miren.

Glasnik novega ruandskega režima 
je sporočil, da bodo vojaki obdrža
li oblast v rokah dokler se r.e bo 
izboljšal politični in gospodarski po
ložaj. Dodal je, da je vlada pred
sednika Kayibande podala ostavko 
in da jo nadomestuje odbor za mir 
v državi. Poudaril je tudi, da je voj
ska razpustila vse organizacije vlad
ne stranke. Začasno bo predsednik Ka- 
yibanda formalno še obdržal oblast, 
dejansko pa bodo vladali poveljniki 
državne garde, ki so prevzeli mesto 
podpredsednikov.

Po mnenju političnih opazovalcev 
je državni udar posledica krvavega 
spopada med plemenoma Hutu in 
Tutsi. Marca letos, ko so izbruhnili 
v državi krvavi neredi, je predsed
nik Kayibar.da zagrozil, da bo kaz
noval s smrtjo vse, ki ne bodo spoš
tovali njegovih ukazov.

Predsednik je prebral to izjavo le 
nekaj tednov potem, ko se je za
ključila vrsta krvavih spopadov med 
pripadniki plemena Hutu (ki so v ve
čini) in Tutsi (ali Vatusi, ki so v 
manjšini). Aprila je vlada napove
dala vrsto ukrepov, da bi zatrla ne
ko prevratniško gibanje, ki, kot je

Kljub temu je bil položaj v Ruan
di v zadnjih mesecih vsaj navidez
no miren. Najostrejši spopadi med 
nasprotujočima si plemenoma so iz- 
brulinili v bližnji državi Burundi, 
kjer so visoki Tutsi, čeprav v manj
šini, na oblasti. Burundijska vlada 
je večkrat obtožila Ruando in Tan
zanijo, da podpihujeta nerede v dr
žavi in v zadnjih tednih je prišlo 
do številnih obmejnih »prask*.

Vojska je prevzela oblast v Ruandi 
le dva meseca pred političnimi vo
litvami, na katerih bi moralo prebi
valstvo izvoliti novo poslansko zbor
nico in novega predsednika. Doslej pa 
je bil Kayibada, ki je na oblasti od 
leta 1962, ko je država dobila ne
odvisnost, edini kandidat. Po vesteh 
iz Nairobija pa kaže, da bi Kayiban- 
da ne mogel biti ponovno izvoljen, 
ker je že imel tri predsedniške man
date. Zaradi tega naj bi skušal 
spremeniti ustavna določila, kar naj bi 
izzvalo upor poveljnikov državne garde

Vojska je prevzela oblast v Ruandi 
v Trenutku, ko je že stoletni spo
pad med Hutu in Tusti zanetil spo
re tudi v Organizaciji afriške enot
nosti in bil vzrok ostrih spopadov 
med državami, ki podpirajo Ruando, 
oziroma Burundi. Svet ni dolgo let 
vedel za krvavo bitko med plemeno
ma zaradi strateške nepomembnosti 
teh dveh afriških držav in zaradi nju
ne oddaljenosti od civiliziranega sve
ta. Belgijski kolonialisti, ki so uprav-

Na odseku trbiške ceste, ki se 
spušča s kraškega roba proti Katina- 
ri in industrijski coni se je že pripe
tilo veliko prometnih nesreč. Bolj po
redkoma pa se dogaja, da bi tovor
njak, ki se le s težavo vzpenja po 
brežini, zavozil s ceste in silovito tr
čil ob drevo.

To se je v prvih popoldanskih urah 
pripetilo Novogoričanu Zvonku Preg
lju. ki je šofiral tovornjak s prikoli
co last prevoznega podjetja »Primorje 
eksport*. na katerem je bilo nalože
no veliko jeklenih opornikov. Nekaj 
sto metrov po velikem katinarskem o- 
vinku, je zavozil preveč na levo, zrač
nica zadnjega kolesa mu je počila in 
težko vozilo se je silovito zarilo v 
obcestno akacijo, ki jo je izrulo z zem
ljo in asfaltom vred.

Drevo je popolnoma skrotovičilo ka
bino, v kateri je bil šofer in potis
nilo volan do sedeža. Na srečo pa se 
Pregelj ni hudo poškodoval, saj se 
je samo udaril in porezal po kolenih.

Vozilo seveda je pri trčenju utrpe
lo precejšnjo škodo. Morali so pose

či gasilci, ki so odvlekli prikolico do 
bližnjega parkirnega prostora, medtem 
ko bo tovornjak ostal na kraju vse 
dokler ne bodo vsaj zasilno popravili 
osi prednjih koles, ki se je pri si
lovitem trčenju zlomila.

Požar na železniški postaji 
v industrijski coni
Tržaški in miljski gasilci so mo

rali poseči v železniški postaji in
dustrijskega pristanišča, ker se 
je vnelo pet velikih skladovnic le
senih železniških prečnic. Požar je 
izbruhnil malo pred 15. uro ver
jetno zaradi isker, ki so uhajale 
iz dimnika lokomotive. Plameni so 
v kratkem zajeli vseh pet skladov
nic tirnic, ki so prepojene s ka- 
tramom, zaradi česar je bila vsa 
okolica ovita v gost. črn dim.

Prihiteli so gasilci s trem: mo
tornimi brizgalkami, ki so pod 
vodstvom podčastnika Del Fova ga
sili plamene vse do 18. ure.
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SREČEN KONEC NEVERJETNE PUSTOLOVŠČINE

2000km križem po Pacifiku z «orehovo lupino
Po brodolomu sta britanska zakonca preživela 4 mesece na rešilnem čolniču

LOS ANGELES, 5. — Britanska za
konca Michael in Linda Bailey sta 
preživela 117 dni sredi Tihega oceana 
na majhnem rešilnem čolnu; pre
plula sta okrog 2 tisoč kilometrov, 
ne da bi srečala žive duše in med 
potjo sta se hranila s surovimi ri
bami in sta pila deževnico. Ko so 
ju včeraj zjutraj rešili mornarji neke 
južnokorejske tovorne ladje, sta bila 
že tako izčrpana, da nista mogla 
skoraj govoriti. Dovolj bi bilo, da 
bi ju našli le dan ali dva kasneje, 
pa bi bila nesrečneža verjetno mrtva.

S svojo jahto sta odplula pred pe

timi meseci iz Southamptona. Srečno 
sta preplula Atlantik, nato pa sta jo 
preko Panamskega prekopa mahnila 
na Tihi ocean. Obrnila sta premec 
proti Novi Zelandiji, a nedaleč od 
Ekvadorja ju je zajel vihar. Valovi 
so premetavali njuno ladjico kot ore
hovo lupino dokler je niso razbili na 
dvoje. Zakonca sta se v zadnjem tre
nutku rešila v majhen čolnič, v ka
terem je bilo za nekaj dni živil in 
vode.

Od takrat nista več srečala žive 
duše. Preživela sta na oceanu 117 dni. 
Hranila sta se s surovimi ribami, ki

sta jih ujela po sreči, saj nista ime
la niti opreme za oceanski ribolov, 
odžejala pa sta se z deževnico. Tako 
sta živela dan za dnem, mesec za 
mesecem, dokler ju niso včeraj zju
traj rešili mornarji južnokorejske lad
je, 117 dni po brodolomu, 400 milj 
od Acapulca.

Bila sta silno izčrpana, poleg tega 
pa nista upala več, da bosta sre
čala kakšno ladjo. Težave prvih dni 
sta pogumno prenašala. »Srečala bo
va kakšno potniško ali tovorno ladjo*, 
sta se prepričevala drug drugega, a 
sta'se bridko motila. Preteklo je de

set dni, preteklo dvajset, minil je 
mesec in nato še drugi: na obzorju 
se ni prikazala nobena ladja. Upanje, 
da bi ju kdo pravočasno rešil je 
splahnelo in s tem je splahnela tudi 
volja do življenja.

Sele ko sta se vdala usodi so ju 
našli mornarji južnokorejske tovorne 
ladje. Bila sta tako izčrpana, da je 
moral takoj poseči zdravnik: z upa 
njem jima je splahnela tudi zadnja 
trohica energije.

Rešitelji so ju takoj identificirali 
in snornčili ameriški obalni straži v 
San Fianciscu, da so-ju našli.

Ijali kakih 40 let državi, se tudi niso 
potrudili, da bi spore poravnali am
pak so jih še podpihovali po starem 
rimljanskem načelu «divide ed impera* 
Na zadnjem zasedanju organizacije a- 
friške enotnosti v Adis Abebi sta pred
sednik Zaire Mobutu in predsednik 
Tanzanije Njerere dobila nalogo, naj 
posredujeta med vladama obeh držav 
in naj preprečita vojno, ki je v 
zadnjih sedmih letih terjala okrog 
150 tisoč mrtvih.

V Ruandi je na oblasti pleme Hutu, 
ki se je leta 1962, le nekaj mesecev 
preden je Belgija priznala državi 
neodvisnost, uprlo svojim starodavnim 
gospodarjem Tutsi in jih skoraj vse 
poklalo. V Burundiju pa je manjšina 
Tutsi (okrog 15 odstotkov celotnega 
prebivalstva) obdržala oblast in pri
silila Hutuje, da živijo v skoraj sred
njeveškem suženjstvu. Lani so se ma
li Hutu skušali uspeti a predsednik 
Micombero je v krvi zatrl upor. Go
vori se, da je vlada dala pobiti vsaj 
100 tisoč upornikov.

Pred nekaj dnevi je skupina ka
toliških škofov iz Burundija pozvala 
vse države sveta, naj posežejo in 
naj preprečijo genocid, ki bi lahko 
zanetil vojno med številnimi afriški
mi državami.

Odkar jima je bila priznana nedvis- 
nost, Ruanda in Burundi dobivata 
majhno podporo od Belgije. Brurelj- 
ska vlada pa je v zadnjih letih 
podprla predvsem Ruando, kjer je 
zgradila vrsto industrijskih in turistič
nih objektov. Ruanda pa je pred ne
kaj leti zaprosila za pomoč tudi 
Izrael, kar je izzvalo ostre proteste 
ugandskega predsednika Amina in li
bijskega premiera Gedafija. Oba sta 
podprla burundijskega predsednika 
Micombera in zagrozila, da bosta u- 
ničila Ruando, češ da je postala sre
dišče izraelskega prevratništva v A- 
friki.

Druge afriške države niso hotele 
doslej poseči v krvave spopade med 
Ruando in Burundijo. Tudi Tanzanija, 
ki je dala zatočišče tisočem beguncev 
Hutu, iz Burundija, se ni odkrito zav
zela ne za Kayibando ne za Micom
bera, čeprav je burundijsko letalstvo 
bombardiralo obmejna tanzanijska 
področja.

SANTIAGO DE CHILE, 5. — No
belov nagrajenec za literaturo Pablo 
Neruda je davi zapustil bolnišni
co; kaže, da se je tja zatekel 
na običajen pregled.

* * *
RAWALPENDI. 5. — Pakistanski 

predsednik Ali Bhutto je zahteval 
od visokega državnega sodišča, da 
se izreče o priznanju Bangladeša.

« * #
TEL AVIV, 5. — Davi se je za

ključila stavka izraelskih zdravni
kov, ki je v zadnjem času parali
zirala skoraj vse bolnišnice v tej 
državi.

* * #

CARACAS. 5. — Venezuelski pred
sednik Rafael Caldera je progla
sil amnestijo, zaradi katere so iz
pustili na svobodo 331 zapornikov, 
med njimi tudi precej političnih.

CIUDAD MEXICO, 5. — Hude po
plave v okraju Tamaulipas so terja
le sedem žrtev, na stotine ljudi je 
ostalo brez strehe. Škodo ocenju
jejo na približno 40 milijonov do
larjev. V obalnih mestih Mante, 
Reynosa in Tampica so prebivalci 
v pripravljenosti zaradi bližajočega 
se ciklona Aliče.

ŽENSKAM
«Res je, moški so krepkejši, 

o če podležemo, smo si same 
krive nesreče. Ne smemo se 
poslužiti njihovega orožja, to 
je pesti. Ugriznimo jih in spra
skajmo jih brez milosti. S to 
taktiko sem ukrotila vse svo
je moške, da so se prelevili v 
jagnjeta». To je nasvet, ki ga 
daje vsem sovrstnicam lepa in 
ljubka filmska umetnica Eva 
Aulin.

Do pred kratkim je bila zna
na zaradi drznih vlog, ki jih 
je podata na filmskem platnu, 
pred časom pa je postala ak
tivna članica gibanja za osvo
boditev žene.

«Če bi se po nesreči kdaj 
zaljubile, ne priznajte niko
mur svoje norosti. Počakajte 
rajši, da se on zaljubi do ušes. 
Padel vam bo pred noge kot 
zrelo jabolko z drevesa: to je 
trenutek, da mu postavile vse 
svoje pogoje.* 1

IZUM
Znanstveniki vsega sveta Že 

nekaj let govorijo o energet
ski krizi in opozarjajo, da bo
mo v teku 50 let porabili vse 
rezerve petroleja. Kje najti 
nadomestilo za to dragoceno 
gorivo?

Kalifornijski študent Mike 
Greenhalgh trdi. da je našel 
rešitev. S cenenim kemičnim 
postopkom naj bi pridobival 
iz kokošjih odpadkov plin, ki 
je odlično gorivo za motorje 
z notranjim izgorevanjem: ni 
strupen, ne onesnažuje zraka 
in ima večjo kalorično vred
nost od bencina. Ima še to 
prednost, da je zelo cenen: 
s 5 dkg odpadkov lahko pre
vozite do 600 km. Iznajdljivci, 
na delo!


